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SKLEP O SKLICU 
9. KONGRESA ZSS

. i , | kongres Zveze sindikatov Slovenije bo 25. in 26. oktobra 
. et°s v Mariboru.

delegate za 9. kongres ZSS izvolijo skupščine občinskih or- 
« fn’.2ac'i zveze sindikatov. Vsaka skupščina občinske organi- 

: acije zveze sindiktov izvoli dva delegata, poleg tega pa vsaka
r8anizacjjai ki in^ več kot 3000 članov, izvoli na vsakih na- 

:alinjih 3000 članov še po enega delegata. Status delegata;t.:

BCC^

'H

^aj° tudi člani RS ZSS, člani nadzornega odbora RS ZSS in 
ani sveta Zveze sindikatov Jugoslavije iz Slovenije. Zveza 
Us*ev upokojencev Slovenije izvoli 5 delegatov, 

ij ^r> izvolitvi delegatov občinske organizacije upoštevajo nji- 
^iV° Prizadevanje za razvoj socialističnih samoupravnih druž-

^ekonomskih in političnih odnosov; ugled in zaupanje, ki 
delavec uživa v svojem okolju zaradi osebne prizadevnosti in 

™sobnosti pri delu, politične aktivnosti v boju za razvoj sa- 
]J1|JPravnih odnosov in prizadevanja za doseganje boljših de- 

Vn‘h rezultatov; idejnopolitično opredeljenost za uveljavlja- 
^ revolucionarne smeri ZK in prizadevanje za uveljavljanje 

‘•tike ZK in zveze sindikatov; dosledno zavzemanje za 
^ Uničevanje nalog, sprejetih na kongresih ZK in zveze sindi- 

ter prizadevnost pri razvijanju bratstva in enotnosti med 
^ndiin narodnostmi Jugoslavije za ohranitev neodvisnosti in

(jil^redlog dnevnega reda in način dela 9. kongresa Zveze sin- 
, ntov Slovenije bo najkasneje mesec dni pred njegovim za- 

tltom določil in objavil RS ZSS.

Še na mnoga leta, 
dragi tovariš Tito!

Naš delavski razred, iz katerega si zrasel, in vsi naši narodi in narod
nosti so pod tvojim vodstvom, tovariš Tito, in vodstvom naše slavne 
partije izbojevali svobodo in uspešno izvedli revolucijo. In več kot tri 
desetletja neomajno in uspešno korakajo po poti graditve samouprav
nega socializma... Naša perspektiva je zelo jasna. Vemo, kaj hočemo 
in kam nas pelje naša pot. Ni sile, ki bi nas lahko odvrnila od te naše 
poti... Tovariš Tito, zmeraj si videl daleč, bil in ostal si velik videc in 
zmeraj si našel prave odgovore na vprašanja, ki jih je postavljala zgo
dovina. Vse, kar si z našo partijo zasnoval, tovariš Tito, je izviralo iz src 
naših delovnih ljudi, naših narodov in narodnosti, ker je slonelo na

realnih družbenih potrebah in prizadevanjih, Zato so po poti tega ve
likega revolucionarnega ustvarjanja stopili milijoni... Dragi naš tova
riš Tito, tvoje ime je že zdavnaj seglo čez meje naše države in postalo 
simbol naprednih teženj zatiranih narodov, razreda in človeka. Jugo
slavija je ponosna in privilegirana, ker ima Tita... Politika neuvršče
nosti, ki si jo zasnoval ti, tovariš Uto, je postala nenadomestljivo in 
obče priznano gibalo k miru in mednarodnemu sodelovanju. Za cel 
svet nas je že, ki smo v njej našli pot k boljšemu življenju in pravičnej
šim mednarodnim odnosom...
(Iz čestitke podpredsednika predsedstva SFRJ Fadila Hoxhe.)

>^RENCA ZVEZE SINDIKATOV SLOVENIJE

boj za oblast delavcev določa
utrip organizacije

dogodek v predkongresni dejavnosti — Prispevka Sergeja Kraigherja in Mike špiljka — Uvodni poročili Ivana Godca in Mirana Potrča

26. maja 1978 — V veliki dvorani 
,‘v^Sj '■SRs se je dopoldne sestala konferenca 

Ud",di.k,ov Slovenije. Poleg 281 delegatov so 
tudi številni gosti, med njimi pred- 

M^edii*i?Sedslva Slovenije Sergej Kraigher,
' SVeta Zveze sindikatov Jugoslavije

^ HUiak in predsednik CK ZKS France Popit.

Ig V° o *Bten.ca se ie sestala, da bi v pripravah na 
6,v tec "“"riziranost sindikatov in zveze sindika- 
f kongres Zveze sindikatov Slovenije
lih ? je * 8 dve pomembni tematski področji. 
k:%,0v organiziranosti in metodah delovanja 

sPregovoril Ivan Godec, sekretar še-
S i«, . edstva KS ZSS. Uvodno razpravo

lii j>0s Prizadevanjih sindikatov za učinkovi- 
PoNea arjenie 'n usmerjanje družbenoeko- 
kv redspHa?Voja Pa ie prispeval Miran Potrč, 

^ovt|)j.n'k republiškega sveta Zveze sindika-

RS^?raVi.’ k' i' je bil čas morda preveč skopo 
Ihprf ni.ei ie sodelovalo 16 delegatov in go- 

bj^ecej .a ni'mi Sergej Kraigher in Mika Špiljak 
0|,pf?atov pa je svoje razprave oddalo v 

LVeHije 'kk je konferenca Zveze sindikatov 
Lj'Ivj Ptejela tri sklepe. Prvi govori o izpo- 
'i| .',v.Slovf!!iziranosti in delovanja Zveze sindi- 

Drugi sklep določa ključ, kriterije 
i|0 tve delegatov za 8. kongres Zveze 

C&esa Jugoslavije. Tretji pa je sklep o sklicu 9. 
ji ^J10’ ko g ?2e sindikatov Slovenije. Kakor je že 
- f|,i it) Sj" kongres slovenskih sindikatov v Ma- 

liH ^ Cer 25. in 26. oktobra letos.

dfokaeie°n^erence Zveze sindikatov Slovenije 
Poročamo na 2., 3., 4. in 5. strani.

R.N.

Sklep o izpopolnitvi 
organiziranosti 

in delovanja ZSS
Da bi uspešneje uresniče

vali družbeno vlogo sindika
tov v političnem sistemu so
cialističnega samoupravlja
nja, se s tem sklepom uveljav
ljajo določene spremembe in 
dopolnitve statutarnega do
govora o organiziranosti in 
delovanju sindikatov in zveze 
sindikatov v SR Sloveniji, 
sprejetega na 8. kongresu 
ZSS. Te spremembe in do
polnitve temeljijo na doku
mentu »Osnove politično-or- 
ganizacijske graditve zveze 
sindikatov«, ki ga je sprejel 
svet ZSJ na seji 18. maja 
1978. Neposredna osnova za 
preobrazbo zveze sindikatov 
in sindikatov v SR Sloveniji 
pa je dokument »Izhodišča za 
izpopolnitev organiziranosti 
in metod delovanja Zveze 
sindikatov Slovenije«, ki ga je 
sprejel RS ZSS na seji 25. 
aprila 1978 in ga dal v javno 
razpravo. Konferenca ZSS 
sprejema ta dokument kot

podlago za spremembe statu
tarne ureditve zveze sindika
tov in sindikatov v SR Slove
niji. Pri tem prvi dve poglavji 
tega dokumenta pomenita 
temeljna stališča, III. po
glavje dokumenta pa v bese
dilu, kot je bilo sprejeto na 
konferenci, pomeni spre
membe in dopolnitve ustrez
nih določb statutarnega do
govora. Vse druge določbe 
statutarnega dogovora, ki s 
tem sklepom niso spremenje
ne, se uporabljajo skladno s 
temi spremembami do spre
jema novega statuta na 9. 
kongresu ZSS.

Na podlagi tega sklepa se 
morajo preoblikovati občin
ske organizacije zveze sindi
katov in njihovi organi najka
sneje do konca junija 1978, 
RO sindikatov pa do konca 
septembra 1978. Republiški 
svet zveze sindikatov deluje v 
sedanji organizacijski sestavi 
do 9. kongresa ZSS.
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ORGANIZIRANOST IN METODE DELOVANJA V LUCI URESNIČEVANJA NJIHOVE USTAVNE VLOGE

IVAN GODEC: »Zdaj vemo, kaj je sindikat in kako naj deluje.Organiziramo ga tako, da bo še bolj prilagojen vsem možnim oblikam in prirnefl 
samopravne organiziranosti v združenem delu in družbi sploh,da bo res najširša organizirana politična in akcijska sila delavskega razred3 
nosilec akcije za spreminjanje samoupravnih odnosov v združenem delu« __J

V svojem poročilu na konferenci Zveze sindikatov Slovenije o or
ganiziranosti in metodi delovanja sindikatov s stališča uresničevanja 
njihove ustavne vloge je Ivan Godec, sekretar sekretariata predsed
stva RS ZSS poudaril, da konferenca Zveze sindikatov Slovenije 
predstavlja pomemben dogodek v pripravah na 9. kongres in hkrati 
obračun večletne aktivnosti sindikatov pri uresničevanju oblasti de
lavcev nad pogoji in rezultati njihovega dela. Opozoril je tudi na 
oceno, da sta se organiziranost in delovanje sindikatov in Zveze sindi
katov, kot sta bila opredeljena v dokumentih 8. kongresa ZSS, v svojih 
bistvenih zamislih potrdila v praksi in da sta dala očitne pozitivne re
zultate. To potrjujejo tudi ocene zadnjih občnih zborov OO Sindikata. 
Iz njih je razvidno, da se sindikat prilagaja družbeni vlogi in nalogam, 
ki so opredeljene z ustavo, da sindikat resnično postaja najširša orga
nizirana politična in akcijska sila delavskega razreda ioje že marsikje 
nosilec akcije za spreminjanje samoupravnih odnosov v združenem 
delu.

Čeprav je bil v organiziranosti 
in delovanju sindikatov dosežen 
velik napredek, kar se kaže v 
množičnosti in zmanjšanju fo- 
rumskega dela, v usmerjanju k 
temeljnim interesom delavskega 
razreda in manj k drobnim vpra
šanjem, s katerimi se je sindikat 
včasih pretežno ukvarjal, mo
ramo poiskati ustrezne oblike in 
metode za okrepitev osnovnih in 
občinskih organizacij, še posebej 
zato, ker smo v zadnjih letih uve
ljavili vrsto pomembnih družbe
nih sprememb. Temu pa mo
ramo prilagoditi tudi organizira
nost in delovanje sindikatov in 
zveze sindikatov. Do revolucio
narnega spreminjanja družbenih 
odnosov ne more priti drugače 
kot z aktivno udeležbo delav
skega razreda kot celote. Pri tem 
so sindikati kot najširša družbe
nopolitična organizacija delav
skega razreda sredstvo in me
toda za organizirano politično 
delovanje razreda.

»V povojnem času smo v Ju
goslaviji in Sloveniji skoraj ob 
vsakem kongresu spreminjali or
ganizacijsko zgradbo sindikata,« 
je v nadaljevanju poudaril Ivan 
Gobec. »Razvoj je šel od enotnih 
sindikatov zveze delavcev in na
meščencev prek zveze sindikatov 
do posameznih sindikatov. Pre
cej časa jih je bilo 28, potem 13 
in nazadnje le še 6 sindikatov, z 
izjemo Slovenije in Hrvaške, 
kjer smo v letih 1973 in 1974 po
novno oblikovali 19 oziroma 18 
sindikatov, ki se podobno kot v 
drugih republikah in pokrajinah 
povezujejo v zvezo sindikatov. 
Število sindikatov ob vsaki 
spremembi je vedno bilo nov do
govor o optimalnih možnostih za 
delovanje strokovnih sindikatov 
v okviru bolj ali manj enotne 
zveze sindikatov. Spremembe so 
bile pogojene zlasti s spremem
bami v političnem sistemu in 
družbi sploh. Ob poudarjeni 
skrbi za množično organizacijo, v 
katero se prostovoljno včlanjuje 
skoraj sleherni delavec, je bilo 
namreč treba tudi nenehno ra
zvijati oblike organiziranosti in 
specifične metode delovanja v 
najširši organizaciji delavcev.«

Osnovno organizacijo 
utrjujemo zato, da bi 
sindikat postal naj
važnejše gibalo v odno
sih v samoupravnem 
združenem delu

V izhodiščih za izpopolnitev 
organiziranosti in metod delova
nja Zveze sindikatov Slovenije, 
smq kot je znano, skušali v čim 
večji meri izhajati iz stališč 30. 
seje predsedstva CK ZKS ozi

roma študije Edvarda Kardelja 
»Smeri razvoja političnega si
stema socialističnega samou
pravljanja.« Pripravljena je bila 
tudi kritična analiza sedanjega 
delovanja, da bi ugotovili , ka
tere pozitivne strani sedanjega 
dela moramo še bolj uveljaviti v 
bodoče. Gre zlasti za uveljavlja
nje osnovne organizacije Zveze 
sindikatov kot temelja celotne 
sindikalne organiziranosti, za 
potrebo po še večji aktivnosti 
sindikata prek delovanja sindi
kalnih skupin in za krepitev ob
činskih organizacij sindikatov in 
Zveze sindikatov. To ugotovitev 
potrjuje tudi študija Edvarda 
Kardelja, v kateri je zapisano, da 
morajo sindikati pri nas usmer
jati delavski razred tako, da vidi 
splošne pogoje družbene repro
dukcije in da morajo biti glavna 
gibalna sila v odnosih v samou
pravnem združenem delu in 
prevzeti velik del nalog pri na
daljnjem razvoju družbenoeko
nomskih odnosov, katerih teme
lji so določeni z ustavo in zako
nom o združenem delu.

V razpravah o vlogi sindikata v 
našem političnem sistemu ima 
pomembno mesto razprava na 
seji predsedstva CK ZKS, zlasti 
zato, ker smo komunisti, ki de
lamo v sindikatu, dobili tudi 
ustrezno usmeritev za nadaljnjo 
akcijo. Predsedstvo je na svoji 
seji še posebej opozorilo, da je 
ena temeljnih nalog članov ZK, 
da delujejo v delu sindikatov — 
pri uresničevanju njihovih akcij
skih nalog, da ustvarjalno pri
spevajo k utrjevanju idejne ak
cije in politične enotnosti sindi
katov ter utrjevanju njihove or
ganiziranosti v skladu s potre
bami socialističnega samouprav
ljanja in njihovega nadaljnega 
razvoja.

Razprave o spremembah v 
sindikalnih organizacijah so se v 
vseh republikah začele v juliju 
1977 z osnovnim namenom, da 
bi izbrali pozitivne izkušnje iz ce
lotne organizacije in na tej 
osnovi pripravili predlog za bo
dočo politično organizacijsko 
graditev sindikata. Sindikalne 
organizacije so hkrati obravna
vale zvezne osnove politično or
ganizacijske graditve zveze sin
dikatov in osnutek slovenskih 
izhodišč za izpopolnitev organi
ziranosti in metod delovanja 
zveze sindikatov. Tako smo pri
spevali k večji kvaliteti razprav in 
k temu, da so se sindikalne orga
nizacije in njihovi organi pravo
časno in konkretno soočili s 
predlogi sprememb, Rezultat 
tako organizirane razprave je 
bila množica predlogov za spre
membe in dopolnila besedila 
izhodišč.

Kaj je sindikat in kako 
naj deluje?

V nadaljevanju svojega poro
čila je Ivan Godec podrobno in 
konkretno spregovoril o izhodiš
čih in osnovah za izpopolnitev 
organiziranosti in metod delova
nja Zveze sindikatov Slovenije. 
Za zvezo sindikatov je dejal, da 
je enotna razredna družbenopo-

Ivan Godec, sekretar sekretariata 
RS ZSS

litična organizacija delavskega 
razreda, v kateri delavci samo
stojno, skladno z idejnopolitič
nimi in družbenimi usmeritvami 
zveze komunistov oblikujejo sta
lišča o vseh vprašanjih, po
membnih za delavce in celotni 
delavski razred na vseh ravneh 
njihovega organiziranja. Delavci 
se včlanjujejo v osnovne organi
zacije zveze sindikatov, ki so te
melj za oblikovanje političnih 
stališč v enotni zvezi sindikatov 
na občinski, republiški in zvezni 
ravni, organizirajo pa se v vseh 
TOZD in delovnih skupnostih. 
Osnovna organizacija, ki se ne
posredno povezuje v občinsko 
organizacijo zveze sindikatov, 
zato predstavlja konkretno 
mesto, kjer delavci oblikujejo 
politična stališča, povezana s 
svojimi neposrednimi interesi in 
tudi stališča do širših splošnih in 
skupnih družbenih interesov. Da 
bodo osnovne organizacije res 
uresničevale to svojo vlogo, se 
bodo morale trdno povezati z 
občinsko organizacijo in preko 
nje s celotno sindikalno organi
zacijo. Postati morajo tak akcij
ski člen sindikalne organizirano
sti, da bodo lahko na podlagi sta
lišč širših sindikalnih organizacij 
same presojale konkretne inte
rese svojih članov, jih usklajeva
le in tako politično vplivale na 
vsebino samoupravnih odločitev. 
Prav zato bo potrebno v osnov
nih organizacijah še bolj razviti 
sindikalne skupine in druge ak
tivnosti, v katerih bodo lahko 
člani sindikata neposredno izra
žali svoje interese in stališča, se 
seznanjali s stanjem in proble
matiko svoje TOZD in tako vpli
vali na sprejemanje odločitev. 
Osnovne organizacije pa je treba 
tudi kadrovsko okrepiti, da bi 
bolje delovali njihovi izvršni od
bori, ki postajajo politično- 
izvršni organi osnovnih organi
zacij.

Zveza sindikatov si v dogo
voru z delovnimi ljudmi in obča
ni, organiziranimi v drugih druž
benopolitičnih organizacijah v 
okviru SZDL kot enotne fronte 
vseh organiziranih socialističnih

sil, prizadeva za uresničevanje 
socialističnega razvoja, interesov 
delavcev in za odločilno vlogo de
lavskega razreda v naši družbi. 
Tudi zato je sindikat razredna 
organizacija delavcev, ki deluje v 
političnem sistemu skladno z 
vlogo, ki jo ima po ustavi. Zato 
morajo biti odnosi med zvezo 
komunistov in sindikatom tudi 
odnosi sodelovanja in demokra
tične razprave, ne pa nadrejeno
sti in podrejenosti.

Kot sestavni del SZDL sindi
kat seveda prispeva h graditvi po
litične in akcijske enotnosti so
cialističnih sil in k družbenemu 
razvoju na temelju samouprav
ljanja in oblasti delavskega ra
zreda. Pri tem sindikat prenaša v 
SZDL zlasti tiste interese in za
hteve delavcev, o katerih so po
trebne širša opredelitev organi
zacije SZDL in organov družbe
nopolitičnih skupnosti. Še zlasti 
pomembna obveznost in potreba 
po delovanju sindikata v SZDL 
kot fronti namreč izhaja iz ob
veznosti socialističnih sil do de
lovanja delegatskega sistema v 
skupščinah družbenopolitičnih 
in samoupravnih interesnih 
skupnosti.

Sodelovanje sindikata in 
ZSMS se uresničuje neposredno 
in v okviru SZDL. Sindikat mora 
še naprej sodelovati, veliko bolj 
kot doslej, z ZSMS in njenimi 
organizacijami v združenem 
delu, ker je veliko mladincev tudi 
članov sindikata. Akcije sindi
kata in mladinske organizacije se 
v organizacijah združenega dela 
v marsičem prepletajo. Pogosto 
gre kar za iste cilje. Zato je po
trebno še trdnejše sodelovanje 
med obema organizacijama, se
veda vsebinsko in ne samo for
malno. V praksi smo ugotovili, 
da ni smiselno vztrajati na orga
nizacijski shemi aktivov mladih 
delavcev, saj je življenje že pre
seglo to statutarno določilo.

Tako kot doslej bo sindikat 
tudi v bodoče trdno računal na 
aktivnost članov ZB pri nadalje
vanju revolucionarnih prizade
vanj. Bogate izkušnje generaci
je, ki je ustvarila pogoje za da
našnje uspehe, so že bile in bodo 
velik prispevek v nadaljnih akci
jah sindikata, ki so hkrati nada
ljevanje revolucije.

Ne gre za število, ampak 
za vsebino delovanja 
sindikatov

Člani, organizirani v OO zveze 
sindikatov, seveda imajo po
sebne in skupne interese ter pro
bleme glede na dejavnost ali 
skupino sorodnih dejavnosti ozi
roma panog( v katerih delajo. 
Zato se prek svojih osnovnih or
ganizacij povezujejo tudi v sin
dikate posameznih dejavnosti.

»Sindikati so oblika organizi
ranosti osnovnih organizacij in 
zveze sindikatov, obenem pa 
oblika njihovega delovanja,« je v 
zvezi s tem dejal Ivan Gobec. »S 
tem ne spreminjamo obstoječe 
organiziranosti sindikatov, tem
več skušamo le odpraviti tiste 
slabosti, ki sc obstajale v parale- 
lizmu sindikatov in zveze sindi
katov in slabosti v komuniciranju 
z osnovnimi organizacijami 
zveze sindikatov.«

Dosedanje delovanje stro
kovnih sindikatov je pokazalo,

da so potrebni. Problemi v po
sameznih panogah ali dejavno
stih so še vedno tako različni, da 
enotna splošna zveza sindikatov 
teh specifičnosti ne bi mogla kva
litetno ugotavljati in razreševati. 
V razpravah je prevladalo mne
nje, da se sindikati oblikujejo 
znotraj zveze sindikatov kot 
oblika njene organiziranosti in 
delovanja. Sindikati pa so kot 
oblika organiziranosti zveze sin
dikatov samostojni pri uresniče
vanju tistih svojih nalog, ki jih 
delavci uresničujejo v sindikatih 
glede na svoje in skupne intere
se. Pri tem je dolžnost posamez
nih organov sindikatov, da pre
našajo v organe zveze sindikatov 
vsa tista vprašanja, ki jih spozna
vajo pri svojem delu in ki zade
vajo interese vseh delavcev ozi
roma delavcev, ki se povezujejo 
v druge sindikate.

Podobno kot doslej naj bi se 
sindikati tudi v prihodnje obli
kovali za posamezne dejavnosti 
oziroma skupine sorodnih de
javnosti. Ker sindikatov zaradi 
organizacijsko tehničnih razlo
gov ni mogoče organizirati za 
vsako dejavnost, ampak le za 
skupine sorodnih dejavnosti, bo 
potrebno v okviru sindikatov ra
zvijati posebne oblike povezo
vanja osnovnih organizacij v do
ločenih ožjih dejavnostih. Ra
zmisliti bomo morali o tem, ali so 
republiške sindikalne konferen
ce, ki so se ponekod že uveljavi
le, edina in najbolj primerna 
oblika tega povezovanja.

»Pravih načelnih razlogov za 
število sindikatov skoraj ni,« je 
pri tem opozoril Ivan Godec.« 
Praviloma je vsako načelo, ki je 
bilo v javni razpravi povedano v 
obrambo večjega ali manjšega 
števila sindikatov, vedno le kon
kreten argument za posamezen 
sindikat. Menimo, da je 18 pred
laganih sindikatov pravzaprav 
dogovor, ki po eni strani ven
darle omogoča večje izražanje 
specifičnosti problemov delav
cev, kot bi jih lahko izražal 
splošni sindikat, po drugi strani 
pa predstavlja še sprejemljivo 
praktično rešitev.

Javna razprava je v veliki meri 
potrdila predlog o organizirano
sti novih sindikatov in njihovem 
številu. Edina sprememba je v 
tem, naj bi bili delavci celotnega 
šolstva organizirani v enem sin
dikatu. Ni namreč možno loče
vati srednjega in visokega šolstva 
od začetega celovitega procesa 
usmerjenega izobraževanja. 
Zato naj bi se sedanji sindikat 
delavcev vzgoje in izobraževanja 
združil s sindikatom delavcev 
znanosti in visokega šolstva.

Zelo pomembno je seveda 
vključevanje OO sindikata v 
ustrezen strokovni sindikat. 
Javna razprava je pokazala, da 
moramo spoštovati odločitev 
osnovnih organizacij pri oprede
litvi za ustrezen sindikat. Te
meljno načelo pri tem pa seveda 
mora biti glavna dejavnost 
TOZD.

Delegatski sistem mora 
zagotoviti demokratično 
razpravo pred sklepa
njem o sprejemu stališč

Sindikalna organiziranost prav 
gotovo lahko pripomore k večji 
učinkovitosti organizacije kot

celote in vsakega njeneg3 
posebej le tedaj, če je usB 
prilagojena vsem možnU11 j 
kam in primerom samoup i 
organiziranosti v zdruZjL 
delu in družbi sploh.
Ivan Godec v svojem uvO^Rj 
poročilu spregovoril tudi0 , 0|j§ 
nih načinih, o oblikah if ^bo 
dah delovanja sindikata1111 
delovnih in sestavljenih ,
zacij združenega dela tet ' 
jevnih skupnostih, da bi ^
opozoril na nekatera vPraS|J)j| V„
področja delegatskega siste °8iin
delegatskih razmerij. ^

pAda si
Delegatski odnos se vS. jKoje 

mora odražati tudi v zveZ!wNt>ei 
katov. Vendar pa se v dru2 Sup, 
politični organizaciji ne {Asi 
uveljaviti v tako togih
oblikah ali na enak načif
skupščinah — družbenop°k jjtv
nih skupnostih in samoUptJ;tvJ_n.
interesnih skupnostih. .e«-<veteT0Kls
mnenje sindikatov. Tako) ( 
nilo tudi predsedstvo CK ^ je c 
je sodilo, da mora biti celo*U /
ganizacija v zvezi sindika1
stavljena tako, da bo 
Ijala ustrezno poveza'’0 ..L 
nih organizacij z občins^JTJVl
republiškimi organi sindikat 
zveze sindikatov, toda tak0’r ^ 
hkrati opustijo toge resi j\s 
sedanje prakse. .JtH

»Predlagamo takšne
bojne odnose, da bodo

razpravljanje in izražanj®^ 
meznih in posebnih 
pred sklepanjem o sprej®^ ^
lišč. Zavzemamo se tu' 
večji vpliv osnovnih oic .j
na stališča, ki jih spreje^j |Ht
činski sindikalni sve:
večji vpliv občinskih s; t

H
|| V ^

publiški ravni,« je dej3 AtVei

svetov in osnovnih orga° Ai],
stališča, ki se sprejemaj0 J

Godec potem, ko je 
noše v sindikalni organiza.j|jrk%, 
so doslej formalno 
neposrednem odločanj0 
na sestankih in v de leg2'
stavljenih organih sindika P>sl
zveze sindikatov. »Orga*1
sindikatov naj bi zato v 
kongresih, skupščinah, ij^, 
zborih — na podlagi eV
nja in kandidiranja v , ^ ■ v ^
sindikalnih organizacija 
ganih sindikatov,« je u\ ^ 
Ivan Godec. »V sindik3^/^ 
gane bi morali izbra‘‘ 
neaktivne in uspešne de y |(V^ 
imajo podporo v svoje111 J 
in ustrezajo tudi družbe0^,, K 
vorjenim kriterijem ka 
politike. Konkretno t°

sindikah".. *>da bodo lahko—-------- ----- - . • jiliV,
kvalitetneje sestavljen 
bodo bolj samostojni 1
vorni pri sprejemanj0.^ (jitSo, 
Takšen sestav sindikat1 Jv. 
nov in način sprejem30) 
pov in stališč je bolj 
ravo sindikata kot c
družbenopolitične čil
delavcev, katere temelj 
je, da delavcem, ^
cem omogoča uresnic Jč »g, 
kega položaja, kot ga 1 .v- %K.ega položaja, c ^ «
podlagi ustave. Zat° 
ravneh sindikalne org3. ^«
sti moramo zagotavljali^1 ^ 
sti za delovanje ,
TOZD.« -.t/j \

Prvi korak k urt’s Hi 
tega načela pomeni že ^ ati, 
sindikata v sleherne^’ 
pravno in družbeno 'd
nem okolju.
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j^ODNE BESEDE PODPREDSEDNIKA RS ZSS MIRANA POTRČA
Konferenci zveze sindikatov Slovenije___________________

BLAGINJA IMA 
TRI RAZSEŽNOSTI: 

MATERIALNO, 
DUHOVNO 

IN DRUŽBENO
“^AN POTRČ:
di<>

Prizadevanje za razvoj samoupravnih odnosov in za
t gospodarjenje pomeni dva sestavna dela v bistvu iste in med 

nerazdružljive aktivnosti. Cilj obeh aktivnosti ni le svobodnejša 
L-lP^oa in bolj humani človeški odnosi, ampak tudi večja kulturna 

terv [s^jnja delavcev ter višji osebni in družbeni standard__________________ . Predsednik sveta ZSJ Mika Špiljak in podpredsednik RS ZSS Miran Potrč na konferenci slovenskih sindikatov

.jctel4ti'IVod,li besedi k četrti točki dnevnega reda, ki je napovedovala razpravo o stega dohodka v dohodku se je vnovič zmanjšal, neprimerno hitreje pa sta na- delavci pa tudi kot materialno-ekonomskega kazalca uspešnosti gospodarjenja
IrJ11 Prizadevanjih sindikatov za učinkovitejše gospodarjenje in usmerjanje raščali skupna in splošna poraba zunaj temeljnih organizacij in del dohodka za in upravljanja z živim in minu im eom v posamezni eme jni orgMiiza i i.
iji ^ekonomskega razvoja, je podpredsednik RS ZSS Miran Potrč ugoto- druge namene. Kljub ugodnejšim rezultatom gospodarjenja je stopnja renta- O teh in drugih zaviralnih momentih smo v zadnjih letih v naši družbi iz i-

vs^jd,50 sindikati v medkongresnem obdobju razvili dokajšnjo aktivnost za re- bilnosti gospodarstva majhna. Lani je skoraj 15 % temeljnih organizacij v go- kovali dovolj konkretna stališča, vendar velja opozoriti, da bi jih mora iv i
,enalno tpmri cr.ri<»rctvii cUpniln nnslnvanie 7 izcnibo ali brez vsakršnih sredstev za razšir- bolj dosledno uresničevati v neposredni praksi. lo velja tudi za sindiKate.ezi halog pri razvoju družbenoekonomskih odnosov ter pri uresničevanju spodarstvu sklenilo poslovanje z izgubo ali brez vsakršnih sredstev za razšir- 

ruž^u n°ekonomskega razvoja in politike gospodarske stabilizacije. Kljub jeno reprodukcijo, pri nadaljnjih skoraj 33 % organizacij delež sredstev za 
nfi nJ^hdikati kritično ocenjujejo, da nalogam na področju gospodarjenja razširjeno reprodukcijo v skupno uporabljenih poslovnih sredstvih dosega
'offlnSi nifevanja razvojnih usmeritev le niso posvečali dovolj pozornosti. Ta komaj 2 %.
' n QS* n' bila dovolj povezana s prizadevanji za uresničevanje zakona o
‘"LoiM j'"®"1 de|u, organizacije in organi sindikatov pa so tudi premalo upošte- Sindikati in uresničevanje samoupravnega družbe-

-®110 vk>g° te družbenopolitične organizacije. Zato naj razprava na . .
,0P jtvjg konferenci predvsem spodbudi osnovne organizacije in vse organe nega planiranja ________________________________ ‘Janja m guspoua. z — -1——i k«--;--- -

.Ne,Slnd'kat°v, da v svoji vsakodnevni aktivnosti in v pripravah na kongres , . .. . h #.'č'hnnlno»hsin konomski položaj delavca in za njegovo motiviranost za z ruzevanje o
.0 j‘ kvprašanjem več pozornosti. To bo prispevalo k vsebinski usmeritvi Ko je v nadaljevanju spregovoril o nekaterih najpomembnejših nalogah sin- Pa še na nekaj velja opozon„: po zakonu o združenem delu sindikat, niso le so- 
č ^ k utrjevanju družbene vloge in odgovornosti zveze sindikatov, kar Skatov v prizadevanjih za učinkovitejše gospodarjenje m usmerjanje družbe- podpisniki samoupravnih sporazumov o združevanju delavcev ah o osnovah m

bolj dosledno uresničevati v neposredni praksi. To velja tudi za sindikate.
Posebna odgovornost sindikatov pa je, da v neposredni praksi storijo veliko 

več za to, da bo osebni dohodek vsakega delavca postal odvisen od doseženega 
dohodka in čistega dohodka njegove temeljne organizacije ter da bo sorazme
ren deležu, ki ga je glede na sestavljenost dela, količino in kvaliteto opravlje
nega dela tef gospodarnost pri delu prispeval k ustvarjenemu dohodku. Ob 
tem je uveljavljanje načel prisvajanja osebnih dohodkov po rezultatih uprav
ljanja in gospodarjenja z minulim delom še posebej pomembno za družbenoe-

^dn^rep1ubhškeEa0svetateV V Sindlkaln' or£ani7irallostl’ 0P°zarja Pod samoupravneg^ družbenega planiranja. Prva naloga je vsekakor v tem, da hodke in skup^, porabo delavcev, so lahko sopodpisniki tudi drugih samou-
<a A F bodo v vseh samoupravnih organizacijah in skupnostih sprejemali plane razvo-
za® v ja. Pri tem je posebna odgovornost sindikata, da s svojim političnim delova

nj delavcev Še ni tak, da bi odločilno vplival na njem zagotovijo vpliv delavcev pri sprejemanju in oblikovanju vsebine plana.
.s. - ... Vpliv delavcev na oblikovanje vsebine samoupravnih sporazumov o temeljih^l^IUVvCv »st III Uit Ul UUlUvII

v^jno politiko in na gospodaijenje

11UUKC lil SRUpiIU --------- -------O ---------------------

pravnih sporazumov, s katerimi urejajo in usklajujejo družbenoekonomske in 
druge samoupravne odnose ter interese v družbeni reprodukciji. Te svoje pra
vice in obveznosti pa sindikati doslej niso dovolj izkoristili.

mi
šli’’ KeC,tl !e Miran Potrč osvetlil temeljna izhodišča pri opredeljevanju nalog 

jo^dikatov za učinkovitejše gospodarjenje in usmerjanje družbenoeko- 
, !fl4ojske8a razvoja. Eno izmed teh izhodišč je, da pomeni prizadevanje za ra- 
zag(,r\a,l'0uPravn'h odnosov in za boljše gospodarjenje le dva sestavna dela v

in med seboj nerazdružljive aktivnosti. Cilj obeh aktivnosti ni le

V JJIIV UVldVCtV na V ... .............. “I--------------------------- - J

plana je namreč temeljni pogoj za uveljavljanje resničnih interesov delavcev, 
poudarja Miran Potrč.

Sindikati morajo vztrajati, da bo dohodek — pogoji njegovega pridobivanja 
in kriteriji njegovega razporejanja — temeljna osnova in vsebina planov. Plani 
morajo predvidevati, v kakšnih odnosih bo temeljna organizacija združenega 
dela pridobivala dohodek, predvidevati morajo obseg potrebnega dela, pred
videne stroške in druge pogoje, pod katerimi se bo ustvarjal dohodek, vsebo-

Gospodariti pomeni tudi spremljati učinke gospo
darjenja _____________________________

Miran Potrč ugotavlja: Uspešno gospodarjenje je vsakodnevna aktivnost, ki 
zahteva dosledno spoštovanje delovnih nalog in obveznosti slehernega delav
ca ustrezno ustvarjalno in tovariško delovno vzdušje, sprotno preverjanje ure- 

videne stroške in druge pogoje, poa Katerimi se oo usivaijai uunouv*, sn.čevanja dejovnih naiog> pravočasno in objektivno spoznavanje vzrokov za
vati morajo kriterije za razporejanje dohodka za posamezne namene porabe. UI4sničevan;e sprejetih planskih ter delovnih obveznosti in ciljev ter or-

Sindikati morajo vztrajati, da bodo delavci odločali o celovitem dohodku in nizjrano jn pravočasno ukrepanje, da te vzroke odstranimo, 
ui^ih l “ ullvarjati samo s tem, an ueiavu v iciiicijm razporejanju dohodka za vse namene porabe. Ne moremo vec jinstajati na to, ^ ko je v nadaljevanju razčlenil te naloge, je opozoril, da mora zveza sindi-
;N k Lkšen ie niihov vPliv na odločanje, temveč se morajo ukvarjati tudi s da za posamezne potrebe v samoupravnih interesnih skupnostih, v krajevnih krepjtl zavest 0 odgovornosti slehernega delavca za upravljanje družbe-

22 ilNsa 80 materialni učinki teh odločitev. S prizadevanji za nadaljnji ra- skupnostih ali v občini odločamo posebej in potem, ko so delavci v temeljnih ^ sredsteV, vestno delo in gospodarjenje z družbenimi sredstvi ter za dosega-
uPravnih in družbenoekonomskih odnosov namreč postajajo ddavci organizacijah že razpravljali in odločali o razporejanju dohodka. Taksna n:e re7Ultatov dela, ki se izražajo v dohodku temeljne organizacije. Sindikati 

bolj neposredno odgovorni tudi za materialne odločitve, za materialne praksa namreč ohranja proračunsko miselnost, povzroča neskladna gospodar- 
_11 y •._ __ j_____ • tr» VnVn c#* cVa oiHania stalno naraščanie stroškov in cen. hkrati pa delavce odvrača od

i.ij pnu ‘‘j "eposreuno riuguvo:m mul / a mat^i i.u............... r'......................j-,------------- —-----  1 - ■ . morajo biti odločni v boju proti vsem pojavom uravnilovke, nagrajevanja po
r .Sv°jih odločitev, za doseganje gospodarskih rezultatov, za to, kako se ska gibanja, stalno naraščanje stroškov in cen, hkrati pa delavce odvrača od de|ovnem mestu in ne giede na rezultate dela, proti nedisciplini in lažni soli- 
jjOTtiJ.^hodek, kakšen je in kako se razporeja. Odtod tudi nuja, da delavci njihove soodgovornosti za usmerjanje skladnega razvoja vseh delov družbene darnosti proti neodgovornemu odnosu do dela in izmikanju delovnim obvez-

kot njihova množična družbenopolitična organizacija v večji meri reprodukcije in vseh njihovih interesov m potreb. . , nostim Ustvarjati morajo vzdušje zdravega medsebojnega tekmovanja, spod-
1 Mv lJOsvr»;~ _________ ui«__ in rfl7vni- Oraani7aciie /veze sindikatov moraio v oostopku spreiemanja pianov sproti ... , __ . ««i« Hplavri temveč

»IJIIlUVa IIIIlUAlUUd Ul g,«...J« • • J -----
'H svojo aktivnost v problematiko oblikovanja in uresničevanja razvoj-, j- . __ ________________ ______ , . Organizacije zveze sindikatov morajo v postopku sprejemanja planov sproti ^ lalNa , linon a ____ _____ _____r________
|{ v^amov in planov ter politiko gospodarske stabilizacije. ocenjevati, ali so v planih upoštevani vsi interesi in vse potrebe delavcev. Pose- J eb • med de|avc'j v delovnih skupnostih skupnih služb.

ben°ekonomski položaj delavcev danes še ni tak, da bi lahko vedno bej je pomembno, da plan temeljne organizacije zajema tudi predvidevanja o sindikati morajo vztrajati, da bodo v sleherni temeljni organizaciji obliko-
0 vPlivali na usmeritev in uresničevanje razvojne politike in gospodar- tem, za koliko se bo v naslednjem obdobju povečal njen dohodek m kakšno bo ^ sjstem> y katerem 5o deiaVec na vsakem delovnem mestu vedel, s kakšnim
javlja Miran Potrč. Dokaz tej trditvi pa med drugim navaja naslednje razporejanje predvidenega dohodka in čistega dohodka za vse namene porabe. ^ ko|jko ,ahko prispeVa k boljšim rezultatom gospodarjenja svoje te-

\ i'Ve: veliko temeljnih organizacij sploh še nima z zakonom o združenem Osnovne organizacije zveze sindikatov morajo še posebej zagotoviti da bodo v ^ nizaci:e pa tudi sistem, po katerem bo na podlagi doseženih rezul-

nostim. ustvarjali moraju vzaiusju ^.uiav^ga —.............--------- ^
bujati moralna priznanja za boljše delo ne le med proizvodnimi delavci, temveč
v i ____ j  i.... n J U.. r-\«11U clziiv^niR dll7h

Hqv- av>ja Miran Potrč. Dokaz tej trditvi pa med drugim navaja naslednje razporejanje predvidenega dohodka in čistega donooKa za vse namene poiaoc. ^ ko)jko lahko prispeva k boljšim rezultatom gospodarjenja svoje te-
- • , -u i ‘Ve: veliko temeljnih organizacij sploh še nima z zakonom o združenem Osnovne organizacije zveze sindikatov morajo še posebej zagotoviti da bodo v ne nizaci je pa tudi sistem, po katerem bo na podlagi doseženih rezul-

^ h k WaZ Zakon°m o temeljih sistema družbenega planiranja usklajenih razvoj- planih konkretno opredeljeni interesi delavcev in njihove potrebe, kar zadeva svojega dela prisvajal osebni dohodek. Zavzemati se morajo, da bodo de-
samoupravne sporazume o temeljih plana ima le dobra polovica zagotavljanje stanovanj, družbeno prehrano, družbeno in strokovno izpopol- obveščeni 0 celovitih rezultatih gospodarjenja svoje temeljn* or-

Drganizacij in manj kot polovica sestavljenih organizacij; plani de- njevanje in letni dopust, njihovi interesi, ki jih uresničujejo v krajevnih skup- izaci:e Q prispevku, ki so ga k tem rezultatom dali posamezni delavci in nji-
e Z': 'ViL Stavljenih organizacij združenega dela so praviloma le seštevek ko- nostih in v samoupravnih interesnih skupnostih. Zagotoviti morajo, da se bo s dei0Cne skupine, o vzrokih za slabše učinke ter o ukrepih za učinkovitejše
Jli S tiea an°v temeljnih organizacij. Plani temeljnih organizacij praviloma konkretnim opredeljevanjem potreb in interesov povečal neposredni vpliv de- dar:en je. Razprava o teh podatkih mora biti vsak mesec opravljena v
VKv^ajo medsebojnih pravic obveznosti in odgovornosti delavcev za lavcev v temeljnih organizacijah na oblikovanje programov razvoja v samou- sindikalnj skupjnj.
‘/H, J,11)6 dela in sredstev ter odnosov v pridobivanju in razporejanju do- pravnih interesnih skupnostih in v krajevnih skupnostih in da bodo v temeljnih posebe; pomembna, celovita in tehtna mora biti razprava o doseženih učin-
VNt aVi,oma 8re le za predvidevanja količinskega obsega proizvodnje organizacijah za te programe in naloge sprejemali obveznosti za združevanje ^ ^ tromesečjih jn Gb koncu leta. Sindikati morajo vztrajati, da bodo delav- 

& j,-eP°v in programov uvajanja nove tehnike in tehnologije, organizacije dohodka. . cem objektivno prikazani razlogi za uspehe in vzroki za neuspehe, da bodo pri
1 p,°riščanja delovnega časa, produktivnosti dela in učinkovitosti pošlo- V postopku oblikovanja in uresničevanja planov pa se morajo sindikati zav- ugotavliali osebne prispevke delavcev k posebnim uspehom ali pa njihovo

^tnii . *enteljnih organizacij so premalo realni in pomanjkljivo je tudi zemati za večje uveljavljanje vloge in odgovornosti poslovodnih organov m de- , ---------- l . r,.:.------------- „;„.;„^;v..;..^o?ativ^rw.nostav-
ifi£ v _ _i___  clfuono^tiH ^kunniH sluzh. Dclsvci sc nc smejo izrcksti o vsč“

^ gibanja dohodka, osnove za delitev osebnih dohodkov po minu- razpolaganje s sredstvi, za kvalitetnejše investicijske odločitve, za ooijse izko- «vd.ij* v>c ,^
i Nivj i’ Pravice do nadomestil za inovacije in racionalizacije, pogosto pa tudi riščanje kapacitet, stalen dvig produktivnosti dela in zniževanja stroškov. Pri- zaj naših delavcev Neizdelan sistem prisvajanja osebnih dohodkov, neurejene
) ^ Pm 'nerila 23 delitev sredstev osebnih dohodkov po živem delu. spevali bomo torej k temu, da se bo z razvojem samoupravnega družbenega delovne razmere, formalno odločanje o bistvenih vprašanjih materialnega po-
JH ^ lerni predpostavkami delavci seveda še ne obvladujejo dohodka planiranja hkrati zagotavljala tudi večja učinkovitost tekočega gospodarjenja ložaja delavcev ter neuveljav jena odgovornost poslovodnih organov in s rcn
frN^.eline organizacije združenega dela, povzema Miran Potrč. Celotni in dela. Izhajajoč iz družbenega značaja lastnine in družbenega značaja do- kovnih služb so namreč najbolj pogosto okohšcine, zaradi katerih se delava ne
J temeljne organizacije združenega delaše vedno ni predvsem rezultat hodka, mora zveza sindikatov s svojim političnim delovanjem pomagati spoz- čutijo samoupravljavce in gospodarje in zaradi katerih ob izjemnih primerih
'i ^ »i >!!. ŽlVe8a in mfnuleea dela, enakomdi ne njihovi osebni dohodki. Zato navati delavcem njihove celovite interese in potrebe ter se zavzemati za to, da celo prekinjajo delo. Vsako prekinitev dela moramo zato ocenjevati kot posle-

'J

i, N^meljne organizacije združenega dela še vedno ni predvsem rezultat hodka, mora zveza sindikatov s svojim političnim delovanjem pomagati spoz- cm.jo sm.mup. ■■■ ■■■ — — — — J. ‘^t
^ ^ idŽ1Vega in mmulega dela, enakomdi ne njihovi osebni dohodki. Zato navati delavcem njihove celovite interese in potrebe ter se zavzemati za to, da celo prekinjajo delo. Vsako prekinitev dela moramo zato o^Kvati kot pc»le-
X>e motiviranosti delavcev za boljše gospodarjenje, za zniževanje se krepi skupno planiranje vseh tistih temeljnih organizacij, ki so med sebo, d.co slabe politične in samoupravne aktivnosti, ki ima lahko mnogokrat ud.
'"'je ri!,Pr0l2vOdnie ie v.š.eva dohodka, za samouoravno združe- nevezane in soodvisne v ustvarjanju dohodka. Zavzemati se mora, da se krepi negativne posledice za materialni položaj delavcev in na uresničevanje bistve;

*0y n . ^ »nouviranosti delavcev za ooijse gospoaarjcnjc, mcjji Mkupnu piauuanjv »»a*.*. -------- j, ~ j
lnie c^i roi2v°dnje, za doseganje višjega dohodka, za samoupravno združe- povezane in soodvisne v ustvarjanju dohodka. Zavzemati se mora, da se krepi 
0^5 a in sredstev in podobno. planiranje v odnosih svobodne menjave dela, združevanju dohodka za uresni-

. SOsivrn«_, .. j_- .m. ____ :u .......rQ7vninih riliev ter socialistična solidarnost medi1 lit ^,'e Bck castev in podobno.
13)^ A Ieta kPodarskih gibanj v minulih dveh letih in v prvih mesecih letoš- 

' ^ -j. a2ejo, da kljub številnim uspehom le ni vzroka za samozado-
F Casicerak0 je, denimo, rast industrijske proizvodnje in družbenega proi- 
^. ij, "^tia a^tedju s predvidevanji srednjeročnega plana, vendar rast ni bila

piaimmijc v vuiivaui o v vzlzvzvzuv, ***w**j« • ^ “—--- j---------------------
čevanje skupno opredeljenih razvojnih ciljev ter socialistična solidarnost med 
delovnimi ljudmi.

filf, tiretena * skladju s predvidevanji srednjeročnega plana, vendar rast ni bila
jjl* . POd p-- * • . . . .. w . . i______ i i:predvidenimi pogoji: še vedno je predvsem posledica naglega 

C'8" ProZapOSl°vanja, medtem ko udeležba produktivnosti v porastu druž- 
^enP^ '?v°da zaostaja za nredvidevanii. Delež sredstev, namenjenih vt# zaostaja za predvidevanji. Delež sredstev, namenjenih v

/ Ce8reain;Proizvodu za investicije, je sicer v skladu s predvidevanji, vendar 
4 "a'nvestici ......................... " * *-•------

Razvoj družbenoekonomskih odnosov je pogoj za 
boljše gospodaijenje_______________________ __

Podpredsednik RS ZSS je tudi opozoril, da nedosledno uveljavljeni položaj 
delavca kot odgovornega gospodarja nad pogoji, sredstvi in rezultati svojega 
dela zavira hitrejši in skladnejši razvoj socialističnih samoupravnih družbe-

-»vjuu za investicije, je sicer v NKiauu » picuviutvauji,
,sti"1>'8osp^i'nves''cij zaostaja za planiranimi. Velja tudi [»udariti, da bo na-
,Nl0Va . arska učinkovitost investicij pod predvidevanji. Finančni rezul- ------- ----------------------- .--------- .------
J’ ^lež h )a 0r8anizacij združenega dela so bili lani ugodnejši kot leto po- neekonomskih odnosov, uveljavljanje samoupravnega družbenega planiranja 

 ̂V n aohod>ta v celotnem prihodku je narastel, povečani dohodek za po- in delovanje zakonitosti blagovne proizvodnje. Prav tako zavira ta razvoj nece-
mene porabe pa razporejamo v nasprotju s predvidevanji. Delež či- lovilo uveljavljeni značaj dohodka kot družbenoekonomskega odnosa med

negativne posledice za materialni položaj delavcev in na uresničevanje bistve 
nih določb zakona o združenem delu. Tudi zato moramo sindikati posvečati 
več pozornosti vprašanjem tekočega gospodarjenja.

V prizadevanjih za boljše gospodarjenje in uresničevanje razvojne politike 
pa morajo biti sindikati aktivnejši ne le med delavci, temveč tudi v delegatske 
izvoljenih samoupravnih organih organizacij združenega dela, v samoupravni'' 
interesnih skupnostih in družbenopolitičnih skupnostih pa tudi v odnosih : 
izvršnimi in upravnimi organi družbenopolitičnih skupnosti, v gospodarski 
zbornici. Stališča, predlogi in pobude sindikatov pa ne smejo biti pobude orga 
nov in forumov, temveč morajo pomeniti pobude, ki so plod široke razprav, 
med delavci in poznavanja stališč in problemov delavcev. Le tako bodo sin
dikati prispevali k pravočasnemu reševanju posameznih vprašanj in k njih - 
vemu reševanju V skladu z dejanskimi potrebami in interesi delavcev, v skler- 
nem delu svoje uvodne besede med drugim ugotavlja podpredsednik RS Z:. 
Miran Potrč.
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Sklep o ključu, kriterijih in načinu 
izvolitve delegatov za 8. kongres

ZSJ
Delegate za 8. kongres ZSJ izvolijo skupščine ob

činskih organizacij zveze sindikatov. Vsaka skupščina 
občinske organizacije ZS izvoli po enega delegata, 
tiste pa, ki imajo več kot 9500 članov, volijo še po 
enega delegata na vsakih 5000 članov. Mimo tega 
izvoli 32 delegatov za 8. kongres ZSJ tudi 9. kongres
zss.

Pri izvolitvi delegatov so dolžne občinske organiza
cije upoštevati več kriterijev, med drugim prizadeva
nje za razvoj samoupravnih socialističnih družbenoe
konomskih odnosov; uveljavljenost, ugled in zaupa
nje v okolju, v katerem delavec deluje, njegovo poli
tično aktivnost in prizadevanje za povečanje produk
tivnosti in utrditev materialne podlage združenega 
dela; idejnopolitično opredeljenost za revolucionarno 
smer ZKJ in dosledno prizadevanje za uresničevanje

njene politike; prizadevanje in uveljavljenost v boju 
za bratstvo, enotnost in enakopravnost narodov in na
rodnosti Jugoslavije ter prispevek h krepitvi in razvi
janju splošne ljudske obrambe in družbene samozaš
čite, neuvrščene politike Jugoslavije in enakoprav
nega mednarodnega sodelovanja.

Upoštevaje te kriterije morajo občinske organiza
cije tudi zagotoviti ustrezno strukturo izvoljenih dele
gatov. Njihova struktura mora biti skladna s strukturo 
članov sindikata s tem, da je med delegati najmanj 
55 % neposrednih proizvajalcev. Struktura delegatov 
mora upoštevati tudi število članov sindikatov po pa
nogah in dejavnostih ter ustrezno zastopanost žensk 
in mladine, udeležencev NOB, ustrezno število znan
stvenih, kulturnih in javnih delavcev ter nacionalno 
sestavo.

PREDSEDNIK SVETA ZSJ MIKA ŠPILJAK

Nobena rešitev 
ne more biti večna

Delegati konference ZSS so 
burno pozdravili Miko Špiljka, 
predsednika sveta ZSJ, "ko je 
stopil za govorniški oder ter za
želel konferenci veliko uspeha v 
delu in pri sprejemanju odločitev, 
sklepov ter pri njihovem uresni
čevanju. Potem je predsednik 
sveta ZSJ poudaril, da so jugo
slovanski sindikati v zadnjem 
letu dni, kolikor trajajo razprave 
o bodoči organiziranosti sindika
tov in vključevanju sindikatov v 
politični sistem, odpravili vsebin
ske razlike, ki so včasih ločevale 
organiziranost in delo sindikatov

Mika Špiljak, predsednik sveta ZSJ

v posameznih republikah. Razli
ke, ki so še med osnovami za or
ganiziranost med slovenskimi 
sindikati in osnovami, ki so jih 
izoblikovali v svetu Zveze sindi
katov Jugoslavije, so samo 
nianse v načinu organiziranja, je 
dejal Mika Špiljak. Danes vsa 
naša družba, vse družbene struk
ture in vse politične organizacije 
razpravljajo o tem, kako se 
vključiti v politični sistem, kako 
ga uskladiti z novo ustavo in za
konom o združenem delu. Tako 
smo lahko na zadnjem plenumu 
sveta Zveze sindikatov Jugosla
vije ugotavljali, da smo v Jugo
slaviji sindikati sprejeli enotne 
osnove organiziranosti sindika
tov.

V nadaljevanju je predsednik 
Špiljak poudaril, kako po
membna je za uspešno opravlja
nje zastavljenih nalog prožnost 
organizacije. Vendar vse rešitve, 
ki so bile že sprejete in ki še bodo 
sprejete, niso niti »genialne« niti 
dokončne. Sprejeli in izobliko
vali smo jih na podlagi doseda
njih izkušenj in predvidevanj 
nadaljnjega dela — in to je naj
več, kar lahko ta trenutek nare
dimo! Toda življenje bo dokaj 
kmalu pokazalo, kaj od tega je 
dobro in lahko razvijamo naprej, 
kaj pa sindikate bolj ovira kot

spodbuja. Prav zavoljo tega je 
tako gibčno zastavljena organi
zacija sindikatov velika pred
nost, saj se lahko brez velikih 
»forumov« in brez velikih raz
prav prilagaja trenutnim potre
bam.

Osnove organiziranosti sindi
katov, ki so jih na konferenci 
sprejeli slovenski sindikati, bodo 
po besedah Mike Špiljka dobra 
podlaga za snovanje statuta 
zveze sindikatov. Statut bo treba 
nemudoma začeti oblikovaji, da 
bi lahko članstvo o njem čimprej 
razpravljalo in da bi ga na kon
gresih tudi sprejeli. Pri snovanju 
tega dokumenta pa bo potrebno 
vso pozornost posvetiti temu, da 
statut s svojo vsebino ne bi ome
jeval dejavnosti sindikatov, kot 
se je to v preteklosti že dogajalo.

Potem je Mika Špiljak opozo
ril na napake, ki so jih sindikati 
doslej pogosto delali. Gre za to, 
da smo v sindikatih veliko pre
malo proučevali pozitivne izkuš
nje, da smo se mnogo preveč 
mudili pri slabostih in negativnih 
pojavih. V bodoče bo treba do
brim primerom dela sindikatov 
posvečati mnogo več pozornosti, 
jih proučevati, izpopolnjevati in 
prenašati tudi v druge sindikalne 
organizacije. Pri oblikovanju 
samoupravljanja se ne moremo 
učiti nikjer drugje kot pri last
nem delu. Ni nobenih učbenikov, 
nobenih fakultet, nobene litera
ture, iz katerih bi lahko povze
mali izkušnje, ki jih potrebuje
mo.

V nadaljevanju je predsednik 
Mika Špiljak poudaril, kako 
dobro je, da smo razpravo o or
ganiziranosti sindikatov prak
tično zaključili, saj se bomo v 
bodoče lahko bolj posvetili pra
vim nalogam, ki jih morajo letos 
opraviti sindikati. Pred nami je 
veliko gospodarskih vprašanj, ki 
jih je treba rešiti, med njimi so 
prav gotovo najpomembnejši 
dohodkovni odnosi ter dosega
nje oblikovanja in razporeditev 
dohodka, razporejanje osebnih 
dohodkov. Sprejeli smo pravil
nike in samoupravne sporazume. 
Med njimi je veliko dobrih, zelo 
veliko pa takih, ki imajo novo 
samo lupino, vsebina pa je stara. 
Zlasti velja to za sporazume o 
razporejanju in delitvi sredstev 
za osebne dohodke. Izkušnje, ki 
smo jih pridobili, ko smo obisko
vali številne delovne organizacije 
po vsej Jugoslaviji, so pokazale 
naslednje: kjerkoli so uspeli na 
primeren način stimulirati delav
ca, kjer delavci vedo, da osebni 
dohodki niso odvisni od kvalifi
kacije, od delovnega mesta in ne 
od položaja, temveč samo od 
dela in rezultatov dela, tam so 
letos dosegli izredno dobre re
zultate. Povečali sta se proizvod
nja in produktivnost, prav tako

PRIPOROČILA IN PRIPOMBE SERGEJA KRAIGHERJA NA KONFERENCI 
SLOVENSKIH SINDIKATOV

Za boljše delo g n
Reorganizacija sindikatov, o kateri danes govorimo, naj bi predvsem omo

gočila delavcem, da sami preudarno odločajo o svojem delu in življenju na vseh 
tistih področjih, kjer delujejo kot samoupravljavci.

Osnova za organiziranost sindikatov je trenutno najbolje, kar smo 
lahko »potegnili« iz izkušenj — Zdaj se moramo pospešeno lotiti ob
sežnih in zahtevnih nalog pri uresničevanju zakona o združenem delu

pa tudi dohodek in osebni do
hodki posameznih delavcev, 
tako da so posamezniki zaslužili 
mnogo več kot prej. Močno so se 
izboljšali tudi medsebojni odno
si. Delavci so bolj zadovoljni, so
delujejo pri reševanju gospodar
skih vprašanj in tako prek tega 
sistema vsebinsko uresničujejo 
zakon o združenem delu. Stimu
lacija delavca je eno od osrednjih 
vprašanj in najpomembnejša na
loga sindikatov naše družbe in 
socializma nasploh. Doslej na
mreč nismo uspeli povsem izde
lati pogojev, da bi naš delavec — 
samoupravljavec bil tudi v re
snici stimuliran, kot je treba. 
Sprejeli smo pravilnike, zdaj pa 
moramo kreniti v nadaljnje iz
popolnjevanje vsega pozitivnega 
ter zamenjati vse, kar je naši sa
moupravni socialistični družbi 
slabega.

To veliko delo je zdaj pred 
nami, je na koncu dejal Mika
Špiljak. Toda ne samo to. V tem 
letu moramo uresničiti zakon o 
združenem delu. To pa pomeni, 
da moramo sprejeti še kakih 10 
do 15 pravilnikov. Pred nami je 
še kongres ZKJ, imeli bomo tudi 
sindikalne kongrese, torej se 
bomo še ukvarjali sami s seboj, 
toda pred nami so tudi druge 
konkretne naloge, ki jih prav 
tako dobro poznamo. Zavoljo 
tega naj bo ta konferenca spod
buda odločnejšemu reševanju 
naštetih vprašanj, saj je to v ko
rist slehernega delavca.

Sergej Kraigher, predsednik pred
sedstva SRS, je v svoji razpravi na 
konferenci Zveze sindikatov Slove
nije med drugim dejal:

Zadali smo si osnovno nalogo: vr
nitev v osnovne organizacije, tja, 
kjer delavec živi in dela.

Torej se morajo temeljne organi
zacije in sindikati v njih neposredno 
povezovati in prizadevati za urejanje 
tistih konkretnih vprašanj v razvoju 
samoupravljanja, ki zadevajo vso 
družbo, republiko in občino in tudi 
krajevno skupnost, torej gre za tista 
vprašanja, ki so specifična za vsa po
dročja družbenega dela.

Od tod tudi izhajajo težnje po novi 
organizaciji sindikata, ki smo jih 
oblikovali v teh tako imenovanih sta
liščih in predlogih.

Tovariš Kraigher je potlej govoril 
o nekaterih konkretnih nalogah slo
venskih sindikatov v obdobju, ki je 
pred nami, se pravi pred 9. kongre
som Zveze sindikatov Slovenije, 
torej v času. ko razpravljamo, kako 
naj bi se sindikat organiziral in delo
val, da bi v njem lahko delavci uve
ljavljali svoj prav, z njihovo pomočjo 
pa se oblikovali kot dobri samou
pravljavci.

Dosedanje izkušnje kažejo, da bi 
morali predvsem zagotoviti takšne 
spremembe v sindikalnih organizaci
jah, je menil Sergej Kraigher, da bi 
od občine do zveze hitreje in laže in 
bolj uspešno razreševali tiste pro
bleme našega družbenega razvoja, 
zlasti pa samoupravljanja, ki nepo
sredno zadevajo položaj delavca v 
združenem delu in vso njegovo ak
tivnost na področju samoupravlja
nja.

Prav zato moramo v sindikatih to
likanj utrditi dejavnost osnovnih or
ganizacij, da bodo v njih izrečena sta
lišča delavcev, oblikovana v samou
pravni praksi, odločilno vplivala na 
delo vseh sindikalnih organov.

Predvsem gre za celotno proble
matiko delitve, se pravi pridobivanja 
dohodka, njegove razporeditve in 
oblikovanja osebnih dohodkov. Ko 
govorimo o tem, si predvsem priza
devamo, da bi te probleme povezali s 
planiranjem razvoja, s programira
njem tako materialnih kot tudi ka
drovskih sil, torej s prizadevanjem za 
samoupravno urejanje družbenega 
razvoja.

Zaradi tega bi morali, kot je dejal 
Sergej Kraigher, bolje in bolj jasno 
opredeliti osnovo, na podlagi katere 
bi naj organizirali svete pri republi
škem sindikatu in pri občinskih sin
dikalnih svetih.

Predvsem je Sergej Kraigher opo
zoril, da je vprašanje planiranja in 
splošnega razvoja, kot je dejal, kom
pleksno vprašanje, v katerem se 
mora s tem ukvarjati poseben svet, 
ki mora zajemati celotno problema
tiko. Vendar, da bi ta svet pri repu

bliškem in občinskem sindikatu ure
sničeval svojo nalogo, se mora opi
rati na težnje in zahteve delavcev, ki 
so konkretno obravnavali to proble
matiko v osnovnih organizacijah 
združenega dela in v osnovnih orga
nizacijah sindikatov. Se pravi, da bi 
morali v svetih obravnavati vsa vpra
šanja, ki zadevajo življenjski stan
dard — od preskrbe mest in indu
strijskih centrov, do življenjskih in 
delovnih razmer delavcev, na katere 
še kako vplivajo odločitve republi
ških organov.

Stališča sindikatov doslej niso bila 
dovolj »glasna« pri snovanju samou-

Sergej Kraigher, predsednik pred
sedstva SRS

pravnih sporazumov in temeljnih 
planov, na podlagi katerih bi morali 
posamezni delavci usklajevati svoje 
odnose z drugimi delavci, zato se je 
dogajalo, da smo v vseh teh tako po
membnih zadevah odločali mimo 
sindikatov. Zato je Sergej Kraigher 
predlagal, naj bi pri občinskih svetih 
in pri republiškem svetu zveze sindi
katov ustanovili svete, ki bi združe
vali interese delavcev, organiziranih 
v osnovnih organizacijah združenega 
dela in v krajevnih skupnostih, ki naj 
bi pomagali občanom in samouprav- 
I javcem, da bi se uveljavljali kot od
ločilen dejavnik v prizadevanju za 
resnično delavsko samoupravo. Tudi 
v krajevnih skupnostih.

Sergej Kraigher je govoril tudi o 
delu vseh vodstvenih organov v zvezi 
sindikatov in dejal, da podpira pri
zadevanja za uveljavitev osnovne or
ganizacije kot temelja vse sindikalne 
dejavnosti. Rekel je, da je na tem 
področju »narejen velik korak« 
glede opredelovanja vloge sindika
tov v delovni organizaciji, v temelj

nih organizacijah združenega de»
v sestavljenih organizacijah.

O tem je bilo že v referatu i''1! 
pravi veliko povedanega. To ^1 
stvena vprašanja, ki skupaj s pra
organizacijo sindikata v
skupnostih in v občinah omogvrv u p t ii m v 11 iciii vz***-c/
da bodo republiški in b
sindikatov in vodstva zveze sit10 'vin 
tov na drugih ravneh odigrala j 
vlogo pri oblikovanju 
zvoja in pri sestavljanju druz 1
planov. Velja pa opozoriti na “ 1 
tere slabosti, ki zadevajo ^'st J 
pravice delavcev, od katerih je '4.S

*ta
sen položaj proizvajalcev v zt^Vana (
nem delu. Gre predvsem za to, ^jtm^ 
uresničujemo vsega tistega, kar tj l 
zapisali v samoupravne akte.

V te samoupravne akte so
organizacijah združenega delu
šali kopico dobrih obetov in 
za delitev dohodka po delu, le 11 Adj^. 
tere pa zdaj te obljube tudi ures

Sergej Kraigher je zatem tlt0,j*’, var
Želim opozoriti na nekatenGto,^ 

mente, na katere preveč Poza^' ?''Udik. 
predstavljajo pa bistveno n«* •1
temeljne pravice delavcev. od k’

H v
\o

rih je odvisen položaj delavci 
moupravni organizaciji združ£ 
dela. ko bo v resnici lahko uvelj3^^, 
svoje pravice in dolžnosti. Tos0 ,<iikai
prej samoupravni sporazumi
ževanju delavcev v temeljnih or^ .■'Itlj
zacijah združenega dela. j n 
akti sestavljeni, kako so v njih

dolžnosti JV),deljene pravice in
0dW>|

izdelavo vseh samoupravnih sr( 
zumov? To je bistvenega P0^ z.

cev, ki potlej služijo kot Potl ^ “fen 
''i.

tako za jasno opredeljevanj6 J
cev, ki se odločajo o tem ali tij(
predlogu, o združevanju svoj6?3 %
z drugimi delavci v temeljnoc 
zacijo kakor tudi o urejanju !tv2a| 
bojnih sporov oziroma odn6 d 
sporih, ko se ta ali oni delav6C
roma njegov organ čuti pri23^ 
pri uveljavljanju svojih pravi6
uresničevanju obveznosti.

Sergej Kraigher takole ug'
aV i*Mislim, da je treba, čepra y 

povsem vsebinsko vprašan)6’ j 
darle opozoriti, da je to. se pn* 
zadevanje za dobro organizif31^ 
moupravo, ena temeljnih |; ^Pi 
osnovne organizacije sindik3 # 
tudi eno od meril, kje naj se u*

,os<V1 ja in kako naj ustanavljamo us”^ fG' 
organizacije sindikata, kje in v j. jc ^
temeljni 
dela.

organizaciji Z'druž6

Pogosto slišimo, da je osno^J
loga sindikalnih organizacij P L.^ 
sem zaščita pravic delavcev- . d ^ 

Sergej Kraigher je to zaš61 
kole ocenil: ^ ^

Delavcem, ki zastopajo sV Lo1, 
lišča, ko o stvari šele razprt^ ^
tudi tedaj, ko govorijo o >6 čC| 
posameznih sklepov in odlo6
treba zagotoviti popolno za ^ ^ 
podporo, saj je to ena izmed ^ ^ ^
najbolj demokratičnih PraV'c',j3,' <ra, 

. do?3’ d - vpa danes ni tako in zato se 
delavci niti na sindikalnih s6* J ti^j 
ne govorijo o tem, kar dejanj jf sit^ 
slijo, niti ne nastopajo na zh0.^," s
lavcev. ko razpravljajo o sv°' j

O takšnm ^ ^moupravnih aktih. 
blemih po navadi spregovori,^/ K

V,
takr;at. ko čutijo posledice Pr0r
preudarnih odločitev, najv®^/ k/j
šele tedaj, ko se znajdejo v ““ ^
novani konfliktni situaciji- ^

Sergej Kraigher je tudiJTU/ ty 
da bi morali v svoja izhodiš63 j/ 
sem zapisati, da delavci, °r®asZe Pn sti, | 
v osnovnih organizacijah zV ite ^
dikatov, ustanavljajo sV°’ jfti? 
kovne sindikate in tudi ^(J' P«|( 
oblike sindikalnega d6 v \i 
Predvsem bi morali poved® ^ ^ 
našem gradivu, da stroko^^V 
kate organizirajo delavci- 5 -j^f 
je naloga občinskih svetov. ^\»f 
tem pomagajo, svetujejo,L ^li^ 
jejo stališča med delavci v, 
panogah in da jih organ121 
enoten interes delavskeg®

i

Seveda pa bomo vsa ta Pr jud^
nja za boljšo organiziranost j*
tov, kot je dejal Sergej 
uresničili šele tedaj, če 56 5jjr 
preveč ukvarjali sami s seh°J’

pač P ^kalno organizacijo, 
predvsem delovali meo 
tamkaj zagotavljali, da bo ^ ^
zvajalec postal tudi dober 
pravljavec.

v;
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Uvoc*neni poročilu sekretarja 
zdr^Ctariata Predsedstva RS ZSS 
0’d>iia,y<?dca’ -*e sPre§ovor^ 0 re_

1 javne razprave o izhodiščih 
organiziranosti in

’V ',>,,ti)Jr!!de'0vanja zveze sindikatov, so
jtJ^Polnitev 

, ■ ,S r^delova,
la^ij.^ei v svojih »nastopih« 

ntanj ocenili vse aspekte iz- 
e n^sitl(|i|(n',Ve organiziranosti Zveze 

frvj •
Al le razpravljal Viktor Eržen, 

1 -'Z branja. Govoril je o ka-
je 
i; 

ju
bij3111 \jfl(j^rencah osnovnih organizacij

_ - »vicuija. vjuvuiu jc u iv<
:re v osnovnih organizacijah.

A a>a v delovnih organizacijah in 
d °^einski organizaciji. »Smo še 
:a Vj'“Pots*at)šem kot druge družbe- 

lcne organizacije, saj se mn-lZ 1K - n
^j^J^ttif65*0 zadovolj>ti v sindikatih s
so;V \adri, ki so željni delati v sin- 
oz‘ je2a ’ ceprav ne ustrezajo ravni, ki

funkcijo in za opravljanje‘p • VI
,s",

C° Vt%a^IeVana,<< fe dejab »Kako . 
^ ir^dt Privijamo enotno, načrtno 
de (t|)te v^o politiko, zelo nazorno go- 

la#j 6tja^r'n,eri, ko morajo v temeljnih 
i: 'Zac'jah združenega dela ozi-

lai, v drugih samoupravnih sredi- 
d£(, S;radi različnih razlogov izvoliti 

: » :'le ^^kretarja osnovne organiza- 
pteds k' Nemalokrat izvolijo prav 

osnovne organizacije 
r-V !)V;aa'a’ vendarle pa se nihče ne 

'Pos^6 Za l0> da tega, ki je — očitno 
čCit en — ne nadomestimo s prav

tako sposobnim človekom. Če se to 
dogaja na višji ravni, je še tem slab
še... Vprašanje je, ali je sindikat re
snično lahko gibalna sila v odnosih v 
združenem delu, ko pa ob konkret
nem vrednotenju ljudi, ki naj bi 
prevzeli pomembne funkcije v sindi
katu, dopuščamo tako .kadrovanje', 
zlasti še, ker kadri marsikje še vedno 
osnovnim organizacijam sindikata in 
organom na vseh ravneh sindikalne 
organiziranosti ne priznavajo tiste 
vloge, ki jim z ustavo in zakonom o 
združenem delu pripada. Ali ob tem 
sindikati lahko prevzamemo to druž
beno opredeljeno vlogo in soodgo
vornost za nadaljnji razvoj družbe
noekonomskih odnosov v celotni 
družbi?!«

Ivan Zupanc, delegat iz Velenja, 
se je zavzel za takšno uresničitev 
vloge sindikata, kjer bodo lahko de
lavci iz posameznih dejavnosti soočili 
svoje interese s splošnimi, družbeni
mi. Še posebej je dejal: »Sindikat de
lavcev zdravstveno-socialnega 'var
stva združuje delavce družbenih de
javnosti posebnega družbenega po
mena, sicer z mnogimi skupnimi, 
vendar pa ne vedno istovetnimi inte
resi. Zato v tem republiškem odboru 
menijo, da moramo pri občinskih 
svetih ZSS imeti organizirane svoje 
odbore, kajti tako bi laže izvajali 
svojo družbeno vlogo. Kajpak je

treba predvideti tudi možnosti, da se 
poleg povezave občinski odbor — 
republiški odbor upostavijo tudi ne
posredne vezi osnovnih organizacij z 
republiškim odborom.«

Tanja Svetličič, delegatka iz Ko
čevja, je spregovorila o rezultatih 
javne razprave o zveznem in republi
škem dokumentu, ki zadeva organi
ziranost in metode zveze sindikatov 
ter se zavzela za takšno vlogo izvrš
nih odborov osnovnih organizacij 
sindikata, kot jo omenjajo slovenska 
»izhodišča«.

Tudi Alojz Vrbnjak, delegat iz Tr
bovelj, se je zavzel za predlagane re
šitve in je še posebej poudaril, da 
morajo sindikati biti oblika organizi
ranosti ZS, v kateri se usklajujejo 
specifični interesi delavcev. Dejal je: 
»Menim, da bi v nasprotnem primeru 
prihajalo do uveljavljanja parcialnih 
interesov, ki niso izraz izvirnih inte
resov delavskega razreda. To je bilo 
prvo spoznanje v naši javni razpravi 
o predloženih dokumentih. Moramo 
pa tudi vedeti, da se združeno delo ne 
povezuje ne le v okviru panog, tem
več tudi v reprodukcijskih celotah. 
Prav zato moramo imeti takšno sin
dikalno organiziranost, ki bo spo
sobna »spremljati« povezovanje 
združenega dela na vseh ravneh, in 
hkrati zagotoviti, da je sindikat akcij
sko učinkovit in idejno enoten.«

Ko pa je govoril o nedorečenosti v 
organiziranosti na ravni občine, je 
med drugim dejal, da ob oblikovanju 
občinskih odborov sindikatov ne 
smemo pozabiti na integracijske pro
cese in še posebej, glede sindikalne 
organiziranosti, na to, da z združi
tvijo temeljnih organizacij v delovno 
organizacijo »pripeljemo« občinski 
odbor v neki občini do njegovega 
konca. Toda to še ni toliko proble
matično. Bolj zapleteno je v tistih 
primerih, če imajo delovne organiza
cije svoje TOZD v različnih občinah. 
Prav zato se je zavzel za tako rešitev, 
da prihodnji statutarni dogovor 
omogoči možnost občinskim svetom 
ZS, da na podlagi statutarnih sklepov 
in v dogovoru z republiškim svetom, 
ustanavljajd takšne odbore sindika
tov, kot ustrezajo specifičnim razme
ram v določeni občini.

Ivo Sabol, delegat iz občine Ljub- 
Ijana-Šiška, je v svoji razpravi ocenil 
zadnji kongres ZSS in ZK kot prelo
mnico v delovanju sindikata v orga
nizacijah združenega dela. Med dru
gim je dejal: »Ti sklepi pomenijo za 
nas utrjevanje sindikalne organizira
nosti v »bazi«. In kje so akcije sindi
kata najbolj učinkovite? Tam, kjer 
so vodilni in vodstveni delavci na te
kočem z družbenimi in proizvodnimi 
dogajanji. Tam beležimo najbolj ra
zvite samoupravne odnose, boljše

tudi večjoproizvodne rezultate 
humanizacijo dela.«

Ivo Sabol je zatem govoril o po
membnosti sindikalnih skupin, ki so 
vsaj v Litostroju organizirane tudi 
kot samoupravne in delovne skupi
ne. njihovi vodje pa so v vsakem tre
nutku sposobni informirati delavce 
in prenesti njihova stališča »navz
gor«. Kajpak pa velja, glede na te
žišče Sabolove diskusije,-še posebej 
omeniti dilemo o vlogi konference 
osnovnih organizacij sindikata. Med 
drugim je dejal, da so stališča do tega 
organa različna, vendar se je zavzel 
za to, da konferenco okrepimo in da 
v novem statutu opredelimo tudi 
vlogo in pomen predsedstva konfe
rence kot njenega izvršnega organa. 
Zakaj? »Zato, ker je naš delegatski 
sistem takšen, da zahteva čestokrat 
hitre akcije, enoten pristop k vode
nju akcij in še posebej zato, ker so 
navadno interesi osnovnih organiza
cij v delovni organizaciji istovetni.«

Franc Vencelj, delegat iz Tolmina, 
je v svoji razpravi pozitivno ocenil 
javno razpravo o »Izhodiščih za iz
popolnitev organiziranosti in metod 
delovanja ZSS« ter v imenu osnov
nih organizacij sindikata v severno
primorski regiji podprl ta dokument. 
Opozoril pa je, da dokument ni do
volj jasen pri oblikovanju svetov kot 
delovnih teles na občinski in republi

ški ravni; premalo natančno govori o 
obliki delovanja zveze sindikatov v 
krajevni skupnosti in tudi o sodelo
vanju sindikata kot množično poli
tične organizacije z drugimi družbe
nopolitičnimi organizacijami.

Miha Draksler iz občine Ljublja- 
na-Center je v svoji razpravi med 
drugim dejal, da so dosedanje raz
prave v občinskih odborih sindikata v 
njihovi občini izhajale preveč iz se
danje organizacijske oblike in tudi jz 
utečene prakse, pa vendarle se je na 
koncu koncev izkristaliziralo stališče, 
da kaže v prihodnje ohraniti vse tisto, 
kar se je doslej pokazalo v organizi
ranosti in metodah delovanja kot 
dobro. Velja omeniti naslednjo nje
govo misel: »Predsedstvo našega ob
činskega sveta ZSS je že doslej ugo
tavljalo, da statutarni dogovor sili v 
parcialno reševanje problemov v 
sindikatih organiziranih delavcev. 
Ob tem je spregovoril o težavah pri 
usklajevanju interesov in med dru
gim dejal, da je dosedanji delegatski 
sistem sicer mobiliziral veliko število 
delavcev iz osnovnih organizacij sin
dikata, spodbudil dejavnost in ven
darle v neki meri tudi oviral hitro in 
učinkovito ukrepanje izvršnih orga
nov. Zato se je zavzel za podporo 
usmeritvi, da bodo organi sindikata 
politično-izvršni organi.

.vif^RAVAO VLOGI IN PRIZADEVANJIH SINDIKATOV ZA UČINKOVITEJŠE GOSPODARJENJE IN USMERJANJE DRUŽBENOEKONOMSKEGA RAZVOJA
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Dogovarjanje, sporazumevanje, povezovanje...

t!! * \i iVa kazalo, da bo razprava o 
.Prizadevanjih sindikatov za

nOl< C^tejšeV-Jse gospodarjenje in 
k9'1. Waanje družbenoekonomskega 

i' prj: Zahtevala veliko časa, ker se 
Kai^lo bli:

ijf ^jj^alu
izu 20 razpravljavcev, 

se je začetni zagon
^ V^ko da smo slišali le pet go-

'n še dva gosta, dvanajst pa
tl’1 Pre^0yerialo besedi (čas se je pač

Hlali .es'I krepko v popoldne) in so 
»' s 1 le - -IV, 6 Pomene razprave.

ni1' Slavi)jCaSe ie oglasila k razpravi pred- 
I’9 §. sindikata prometa in
V 'cla s ® anija Žagmajster, ki je za-
P’ Xultrditvijo.
< Vj^nosti osrednje go

ji#! ^ ^Otovo 
J«
l,l)'. ’ICfV'l,,UKl in

da je zmanjšanje 
nosti osrednje gospodar- 

odarskih 
prometu in zvezah.

" Poh V nas čaka še veliko dela 
']i sporazumevanja

' Okate,
izvajalci.

med 
Poznamo

. (' sl(U ere samoupravne interes-
v^ri, k.: so se že uveljavile,
OO še nikakor ne teče vse

* V L"1

" ' Javnosti smo doslej še naj-
ca SIS za železniški in luški 

de: Pa nekaj še o sporazumu o
/ ;> usDalnosti: Doslei ie bil° Precei

'O- Pri uveljavljanju spora-/ v>jaPrav,.. v leta>stvu in prevozniš-
sjir 'Vre vkrrb vzbuiajoče pa so lahko

/ »e Ner SeCestni in letališki dejavno-
V ^rehiak^0razumevan-ie nikamor

za razumevanjese

aialcUn0sih med uporabniki in

aia sk • kiiučriva v neurejenih dohod-

Ijamo, da uporabniki kljub željam in 
zahtevam nimajo pravih možnosti 
vplivanja na dogajanja v prometnih 
delovnih organizacijah.

Viktor Ramšak iz Hrastnika je go
voril o pomenu rudarstva za vse tri 
zasavske občine. Zdaj se ta revirska 
naravnanost počasi spreminja v teža
vo, ker je na dlani, da je premoga le 
še za nekaj let. Vse bolj torej priha
jajo v ospredje pravočasna razmiš
ljanja o načrtovanju industrije 
»izven premoga«. Vendar — ta čas 
zasavski rudarji še vedno živijo v se
danjih razmerah, ko si močno priza
devajo za modernizacijo rudarjenja 
in humanizacijo dela. V središču po
zornosti vseh razprav pa je prav go
tovo razčiščenje dohodkovnih odno
sov med rudarjenjem in proizvodnjo 
električne energije v termoelektrar
ni. Še vedno so prisotne negativne 
težnje, da se proizvodnja premoga 
obravnava kot strošek, kar potem 
vleče v prizadevanja, da bi si zagoto
vili čimvišjo ceno za manjšo proi
zvodnjo. V razreševanju spornih 
vprašanj med posameznimi TOZD 
so napravili korak naprej z ločitvijo 
stranskih dejavnosti od kopanja 
premoga. Seveda se pa rudarji še 
vedno sprašujejo, kdaj se bodo raz
jasnili dokaj megleni — vsaj za njih 
— dohodkovni odnosi med REK in 
EGS.

Predsednik Gospodarske zbornice 
SRS Andrej Verbič je najprej pole
miziral z različnimi ocenami na račun

zbornico in sindikati. Sodelovanja je 
prav gotovo premalo, vendar je bilo 
le-to nekajkrat ob konkretnih prime
rih tudi zelo uspešno (idrijski rud
nik!). V zvezi z aktualnimi gospo
darskimi in samoupravnimi nalogami 
v organizacijah združenega dela si 
zbornica svojo vlogo predstavlja tudi 
tako, da bi pomagala pri izdelavi 
strokovnih rešitev, ki bi potem šle v 
politično razpravo na sindikate. 
»Prosil bi vas,« je dejal Andrej Ver
bič, »da nam sindikati ravno v teh 
prizadevanjih date polno podporo.« 
Zatem je govoril še o težavah, ki jih 
imamo pri nas z »izgubaši«. Največ
krat se le-ti izognejo temeljitemu 
soočenju s stvarnostjo (v imenu lo
kalnih interesov ali kaj?) in z najra
zličnejšimi manevri izsilijo nove kre
dite. Tako dejavnost spremlja tudi 
ljubosumno skrivanje ključnih po
datkov in še kaj. Verbič je opozoril še 
na številna vprašanja, ki se pojavijo 
takrat, ko je treba zastarelo tovarno 
preusmeriti v docela novo dejavnost. 
Skrb vzbujajo še posebej nekatere 
razmere v tekstilni industriji, kjer 
vodilni delavci nemalokrat nočejo 
razumeti, da se razmere na področju 
proizvodnje tekstila nujno spremi
njajo tako v Jugoslaviji kot tudi v 
številnih deželah nerazvitega sveta. 
Ob zaključku se je predsednik repu
bliške GZ spet povrnil na sodelova
nje s sindikati in predlagal, da bi ka
zalo v najkrajšem času pripraviti sre
čanje sindikalnih delavcev s poslo
vodnimi organi. Usedli naj bi

isto mizo in si v neposrednem dialogu 
izmenjali pozitivna pa tudi negativna 
mnenja o dosedanjem sodelovanju 
in obenem poiskali rešitve za 
konstruktivno sodelovanje.

Predstavnik republiškega odbora 
sindikata delavcev lesne industrije in 
gozdarstva Janko Goleš je opozoril 
na pozitivne dosežke stabilizacijskih 
prizadevanj v lesni industriji,’ ki je v 
zadnjem letu občutno zmanjšala iz
gube. Le-te povzročajo glavobole 
samo še v proizvodnji ivernih plošč. 
Ne gre zanemariti tudi podatka, da 
lesna idustrija kljub težavam na sve
tovnem trgu izvozi 15 odstotkov 
svoje proizvodnje in s tem docela 
pokriva svoje uvozne potrebe. Ključ 
za uspešnost lesarske in gozdarske ■ 
panoge jc vsekakor treba iskati v do
brih medsebojnih povezavah, saj ni 
skrivnost, da je proizvodnja lesa pri 
nas dokaj omejena. Če v povezavah 
iščemo osnovni pogoj za uspešnost 
poslovanja, pa vsekakor vzbuja skrb 
dokaj opazna praksa, da se priprav
ljenost za povezovanje kaj hitro 
zmanjša, ko se izboljšajo tržni pogo
ji. »Obvezno« pride do izraza po
djetniška miselnost in zapiranje v 
lastne plotove.

Družbeni pravobranilec samou
pravljanja SRS Vinko Kastelic je go
voril o izkušnjah pravobranilcev, ki 
so od lanskega oktobra naprej opazili 
velika prizadevanja za uresničevanje 
zakona o združenem delu, kar še po
sebej velja za dohodkovne odnose. 
Seveda se moramo prav zavedati, da

»količinska proizvodnja« še zdaleč ni 
vse, vendar zaradi dokaj redkih pri
merov prave vsebinske preobrazbe v 
odnosih še ne smemo biti nestrpni. 
Ta čas je morda najbolj nevarna sa
moprevara v prepričanju, da smo s 
formalnim zapisom samoupravnih 
aktov storili vse. Še vedno je opaziti 
dokaj površinsko gledanje, kako 
akte »moramo« imeti, namesto da bi 
se zavedali, kako so nam le-ti po
trebni, da bi se lahko vedli kot sa
moupravljavci. Vinko Kastelic je 
opozoril na večinoma dobro sodelo
vanje pravobranilcev s sindikati. In 
šc želja: pravobranilci pričakujejo 
več pomoči (tudi sindikatov) takrat, 
ko se znajdejo pod pritiski in v navz
križnem ognju ozkih lokalnih intere-

Ivan Kržič je spregovoril o nekate
rih zagatah gospodarjenja v kmetij
stvu in živilsko-predelovalni indu
striji. Po njegovem mnenju uspešno
sti gospodarjenja na tem področju ne 
smemo poenostavljeno meriti samo s 
sestavinami, ki veljajo za druge pa
noge, saj imajo na primer kmetijci 
opraviti s številnimi vplivi, ki so izven 
dosega njihov moči (vreme in še kaj). 
Opozoril je na značilne pojave pri 
skokovitem višanju cen (na primer v 
zadnjem času pri govejem mesu), 
kjer »piratska politika« velikih 
izvoznikov prinaša hudo zmedo na 
tržišču. Kržič se je vprašal, kako izo
blikovati dolgoročno razvojno poli
tiko, če se pogoji s cenami vred tako 
hitro in večkrat tudi nekontrolirano

menjajo. V resnici pa gre tudi za to, 
da delavci drug drugemu odvzemajo 
dohodek.

Predstavnik republiškega odbora 
sindikata delavcev v kmetijstvu, ži
vilski in tobačni industriji Anton 
Jereb pa je opozoril na dokaj različne 
rezultate povezovanja v agroživil- 
stvu. Zelo daleč so na primer prišli v 
severovzhodni Sloveniji in okoli 
Ljubljane, na drugi strani pa so na 
Gorenjskem šele pri uvodnih pogo
vorih. Ob kritičnih analizah vedenja 
tistih TOZD, ki so že povezane, pa 
kaže opozoriti na večkrat pretirani 
lov za kratkročnimi interesi, kar se 
seveda takoj spremeni v bumerang, 
ko se razmere na tržišču poslabšajo. 
V prihodnje bi kazalo napraviti od
ločnejše korake tudi v širše poveza
ve, torej čez občinske in regionalne 
meje. Veliko dela čaka delavce v 
agroživilstvu na področju realnega 
planiranja, saj dosedanje izkušnje 
kažejo, da je večina planov prenape
tih, da ne govorimo tudi o tem, kako 
so pretirano ostali le na seštevanju 
planskih ciljev posameznih TOZD 
oziroma na drugi strani izražajo le in
terese sestavljene organizacije. Izgo
vori. da zaradi neurejenih cen pogo
vori o povezovanju skoraj niso mo
goči, so le delno utemeljeni.

S konference Zveze sindikatov Slo
venije so poročali: Milan Govekar, 
Marjan Horvat, Boris Rogelj, Janez 
Voljč, Igo Tratnik in Bojan Samarin. 
Fotografije: Andrej Agnič

Sodelovali(odleveprotidesni):ŠtefanijaŽagmajster,ViktorRamšak, Andrej Verbič, Janko Goleš, Vinko Kastelic. Ivan Kržič in Anton Jereb.
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Prizadevanja sindikatov v tem trenutku veljajo ustrezni dopolnitvi or
ganiziranosti, kot jo terja sedanji razvoj družbenoekonomskih odnosov 
pri nas. To je tudi ena izmed osrednjih tem v pripravah na bližnji IX. 
kongres Zveze sindikatov Slovenije. Temeljna izhodišča preobrazbe pa 
je opredelila pravkar opravljena konferenca slovenskih sindikatov. Ob 
tej priložnosti je uredništvo slovenske izdaje Komunista zaprosilo pred
sednika RS ZSS Vinka Hafnerja in podpredsednika RS ZSS Mirana Po
trča za razgovor, katerega osrednja tema je pravzaprav vprašanje, zakaj 
prihaja v sindikatu do sprememb in kakšne so. Del pogovora objav
ljamo tudi v našem časniku.

v_______________________ _______________________________________ y

Zakaj prihaja v sindikatu do spre
memb?

VINKO HAFNER: Menim, da so 
bili dokumenti in stališča VIII. kon
gresa sindikatov v temelju zelo pra
vilni. Tudi organiziranost,.ki je bila 
takrat določena s statutarnim dogo
vorom, je vsekakor odsevala najpri
mernejše metode delovanja sindika
tov, ki so zelo ustrezale družbeni 
vlogi sindikatov v tistem intenzivnem 
obdobju družbenč preobrazbe, ki se 
je začelo pravzaprav že z ustavnimi 
amandmaji in nadaljevalo s spreje
mom ustave in z zakonom o združe
nem delu. Za nadaljnje opredeljeva
nje družbene vloge organiziranosti in 
sodelovanja sindikatov je zelo po
membno, da pretehtamo, v čem so 
še veljavna stališča VIII. sindikal
nega kongresa. Ali je praksa prinesla 
spremembe, ki bi terjale drugačno 
organiziranost in metode delovanja? 
Prepričan sem, da pri današnji preo
brazbi sindikatov ne moremo govo
riti o velikih spremembah v primer
javi z letom 1974. Gre za krepitev 
vloge, ki je bila takrat poudarjena, 
sedanje obdobje pa terja njeno do
polnitev.

Za ustrezno dopolnitev organizi
ranosti sindikatov je zelo pomembno 
uresničevanje ustave, torej uveljav
ljanje delavcev v temeljni organiza
ciji združenega dela, delovni skupno
sti in s tem tudi osnovne organizacije 
sindikata, podobno kot osnovne or
ganizacije ZK. Bolj ko se uveljavlja 
delavec v temeljni organizaciji, tem 
ustreznejša mora biti politična orga
niziranost. Sindikat ima kot najširša 
politična sila zelo pomembno nalogo 
pri uresničevanju te zahteve. V tem 
času smo tudi zelo razvili delegatski 
sistem. Pridobili smo si precej izku
šenj, ki terjajo ustrezno dopolnitev 
metod našega delovanja zato, da bi 
bil sindikat po eni strani pomembna 
družbena sila pri uveljavljanju bistva 
delegatskega sistema, po drugi strani 
pa da bi v ustrezni obliki deloval de
legatski sistem tudi v organizaciji 
sindikatov. Seveda pa nikakor ne na 
enak način kot v skupščinah. Bistvo 
je, da naša politika izvira in se spet 
vrača v temeljne organizacije in 
njene delegate.

Naslednje, kar je pomembno, je 
napor ZK in celotne družbe za izpo
polnitev političnega sistema, ki te
melji na samoupravnih in delegat
skih razmerjih. Ta aktivnost se je za
čela s 30. sejo predsedstva CK ZKJ 
ter študijo Edvarda Kardelja in se 
nato nadaljevala z razpravami, svoj 
pečat pa je dobila na VIII. kongresu 
ZKS. Tudi spremembe v organizira
nosti in metodah delovanja ZK so 
zelo podobne spremembam v sindi
katih, z razliko seveda, da gre pri zve
zi komunistov za avantgardno politič
no organizacijo, pri sindikatu pa za 
najširšo družbenopolitično organiza
cijo delavskega razreda, ki vključuje 
pravzaprav vse delavce. Seveda pa so 
določene razlike pri načinu delova
nja.

To so temeljna izhodišča, ki so po
kazala nujnost krepitve družbene 
vloge sindikatov v političnem siste
mu, še posebno v združenem delu in 
ki terjajo tudi določene spremembe v 
organiziranosti.

Eden izmed vzrokov zahteva tudi 
uskladitev naših naporov za samou
pravno družbeno preobrazbo, za ra
zvoj delgatskega sistema obenem z

večjo učinkovitostjo gospodarjenja. 
Na tem področju nekoliko zaosta
jamo za razvojem družbenih odno
sov.

Kje so poudarki v pripravah na 
kongres?

VINKO HAFNER: Bistveno sem 
že povedal, ko sem dejal, kaj zahteva 
določeno preobrazbo sindikatov. 
Priprava za kongres pa je najboljša 
priložnost, da ocenimo, kaj smo do
slej počeli z uspehi in kaj z napakami, 
kaj je treba izpopolniti. Kongresi so 
velike politične manifestacije in tudi 
zelo pomembne, vendar pa pravi
loma ne prinašajo bistveno, korenito 
novega. Kongresi ocenijo prehojeno 
pot in iz nje gradijo stališča, usmeri
tve za naslednja obdobja z vsemi no
vimi poudarki itd. Zato so vse prak
tične organizacijske, propagandne in 
tudi druge vsebinske priprave za 
kongrese del vsakodnevnega dela za 
uresničevanje temeljnih družbenih 
nalog neke politične organizacije. 
Sindikat v tem pogledu ni izjema. 
Kongres je samo še dodatno prever
janje in preizkušanje načinov, kako 
bi bolje delali, se bolje usmerili. 
Kongres pa ne more in ne sme biti za
stavljen tako, da je že sam po sebi 
nekaj posebnega, kot da ga eno leto 
pripravljamo, leto dni razlagamo, 
potlej pa nam ostaneta dve ali tri leta 
normalnega dela. Temeljna tema 
tako republiškega kot zveznega sin
dikalnega kongresa bo uresničevanje 
družbene vloge sindikatov v pospe
šeni samoupravni družbeni preobra
zbi.

DOBRO
OPRAVLJENO DELO

Je bil sindikat pri tem uspešen?
VINKO HAFNER: Prepričan

sem, da je sindikat v štirih letih v pre
cejšnji meri opravil svoje naloge. Do 
te ugotovitve bi lahko prišli tudi s 
preverjanjem uresničevanja 17 zelo 
konkretnih sklepov VIII. kongresa 
sindikatov Slovenije. Ali. pa če se 
zaustavimo pri nekaterih pomemb
nih družbenih akcijah, kot na primer 
delegatskih volitvah, posojilu za 
ceste, samoprispevkih. To so bile 
same zase pomembne politične akci
je, v katerih je sindikat odigral svojo 
vlogo. Sindikat je naredil veliko tudi 
za izboljšanje življenjskih in delov
nih razmer delavcev. Vsekakor pa je 
tudi realno, če rečemo, da bi lahko 
storili še več. V našem političnem si
stemu in praksi ima sindikat svojo 
vlogo, ki jo lahko nekoliko boljše ali 
slabše uresniči, ne more pa zamenjati 
številnih družbenih organizmov.

V zvezi z našimi poudarki pri or
ganiziranosti in delovanju sindikatov 
bi poleg osrednje obveznosti — ure
sničevanja zakona o združenem delu 
— navedel, da je z njo povezano tudi 
naslednje vprašanje: vloga osnovne 
organizacije Zveze sindikatov Slo
venije. Sindikat je organiziran prak
tično v vseh temeljnih organizacijah 
združenega dela. Izjeme so zelo 
majhne, redke, ko je povezava v 
enotni organizaciji, lahko bi rekli, da 
je organizacijsko povsod navzoč.

Drugo vprašanje pa je, koliko je 
tudi učinkovit in aktiven?

VINKO HAFNER: Bolj ko se od
loča o življenjskih vprašanjih delavca 
v gospodarjenju, ko se veča politična

aktivnost delavca v temeljni organi
zaciji, bolj je nujno delovanje poli
tične organizacije prav v tem okviru. 
To, kar velja za osnovno organizacijo 
ZK, še bolj velja za osnovno organi
zacijo ZSS. Do zdaj temu ni bilo 
tako. Zunanji izraz sindikatov je bil 
še do nedavnega sindikalna organi
zacija v delovni organizaciji. To, kar 
je navzven predstavljal sindikat, so 
bile metode delovanja sindikalne or
ganizacije v delovni organizaciji. 
Pred nekaj leti pa se je začel proces 
uveljavljanja osnovne organizacije 
sindikata. Institucionalna podlaga je 
nastala hkrati z organiziranjem zdru
ženega dela, še zdaleč pa ni zagotov
ljena ustrezna učinkovitost osnovnih 
organizacij. Teh je v Sloveniji že 
blizu 6000.

Ob tem pa se zastavlja bistveno 
vprašanje, kakšne so metode našega 
organiziranja. Res je, da ima vsaka 
oblika organiziranosti na višji ravni, 
pa naj bo to v delovni organizaciji ali

Vinko Hafner

sestavljeni organizaciji združenega 
dela, določene posebnosti. Organi na 
tej ravni organiziranosti imajo sicer 
tudi določene samostojne politične 
naloge, v preveliki meri pa se je ak
tivnost sindikata kazala navzven, v 
močno samostojnem delovanju, ko 
je bilo horizontalno in vertikalno po
vezovanje kar uspešno, manj uspešni 
pa so bili stiki z bazo in utrjevanje 
osnovnih organizacij. Pri tem je pri
hajalo preveč do veljave forumsko 
delo. Po svoje je bilo sicer aktivno, 
pozitivno, ampak vrtelo se je na do
ločeni ravni in je bilo premalo pove
zano z delovno bazo. Kongres, ki je 
pred nami, in naslednje obdobje bi 
morala prinesti tudi preobrat, po ka
terem bi postala osnovna organiza
cija sindikata zares temeljno izho
dišče za oblikovanje sindikata, nje
gove politike, ki bi se na svojstven 
način odražala v delovni organizaciji 
kot v prvi obliki združevanja, prav 
tako pa tudi v občinski organizaciji in 
na vseh višjih ravneh organiziranosti 
sindikatov.

Kako bi potlej ocenili »klasično« 
vlogo sindikata pri nas; kot očitek, 
pohvalo, dejstvo?

VINKO HAFNER: Moč vsake 
revolucionarne, napredne politične 
organizacije je bila vedno prav njena 
zakoreninjenost v delavski bazi.

Mislim, da smo po uspešni revolu
ciji in ustanovitvi ljudske oblasti ne
koliko popustili v teh prizadevanjih. 
Bolj smo se zanašali na učinkovitost 
vrste oblastnih in drugih institucij na 
različnih ravneh in tako nekoliko za
nemarili nekoč izrazite in prevladu
joče organiziranosti in aktivnosti 
sindikata med delavci. Tudi zdaj se 
mora sindikat bojevati za delavske 
pravice, vendar ne gre več samo za 
del delavskih pravic ali celo za orne-
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jene pravice, ampak gre za temeljno 
pravico delavca, da postane uprav
ljavec, gospodar, kajti bolj ko to po
staja, uspešneje rešuje vprašanja 
svojega življenja kot proizvajalca in 
kot občana.

Morda je v tem pogledu sindikat 
nekoliko zaostajal, da se je vendarle 
preveč usmeril na klasična področja 
delovanja in so prešle v ozadje po
trebe za globljo družbeno preobra
zbo, predvsem pa delovanje na po
dročju gospodarstva, odločanje de
lavca o bistvenih ekonomskih vpra
šanjih, ki pa je usodno za njegov 
družbeni položaj. Torej je boj za de
lavske pravice še vedno ostal, s to ra
zliko, da so se v njem pojavile nove 
razsežnosti.

NOVE RAZSEŽNO
STI BOJA 
ZA DELAVSKE 
PRAVICE

Kako naj bi krepili osnovno orga
nizacijo sindikata?

VINKO HAFNER: Treba je težiti 
k njeni večji učinkovitosti. Ena 
izmed poti k temu je odvzem nadre
jenega položaja forumom sindikata 
na ravni delovne organizacije, orga
niziranosti na višjih ravneh od te
meljne organizacije. To je po
membna sprememba, s katero že
limo poudariti, da je to organizem, ki 
deluje za osnovne organizacije. Res 
je, da ima tudi nekaj posebnih pravic, 
dolžnosti, ki jih postavlja sindikat na 
ravni delovne organizacije, npr. ure
sničevanje zakona o združenem delu 
itd., vendar mora biti delovanje te 
oblike organiziranosti izrazito po
drejeno krepitvi vloge osnovne or
ganizacije. Na ravni sestavljene or
ganizacije naj bi bili samo koordina
cijski odbori, ki bi samo usklajevali 
delo, pripravljali problemske konfe
rence, ki bi jih spodbudile osnovne 
organizacije itd.

Naslednje vprašanje, ki je pove
zano s krepitvijo osnovne organizaci
je, je vloga njenih izvršnih organov. S 
statutom, ki je zdaj v veljavi, so 
izvršni odbori osnovnih organizacij 
opredeljeni le kot izvršni organi, s 
poudarkom na »izvršni«. Menimo 
pa, da bi morali imeti položaj izvršil- 
no-političnega organa. Zato bi nam 
lahko očitali, da s tem pravzaprav zo
žujemo vlogo celotne osnovne orga
nizacije oziroma članstva, saj z več
jim pomenom, ki ga dobi izvršilni 
organ, raste tudi nevarnost, da bo 
prevzemal nase vse pravice članstva. 
V tem primeru pa ni tako. Pojem 
»izvršilno-političnega organa« po
meni predvsem rekrutirati vse 
ustrezne zavedne kadre, ki lahko 
takšno vlogo uspešno opravljajo, 
hkrati pa to pomeni, da je potlej poli
tično še bolj odgovoren za aktivira
nje članstva. Poleg tega pa bi se po
vezoval tudi z drugimi ustreznimi in
stitucijami samoupravne, politične in 
strokovne organiziranosti na vseh 
ravneh temeljne organizacije in de
lovne organizacije. To je na videz 
malenkostna sprememba, vendar 
menimo, da bi izvršilni odbori kot 
izvršilno-politični organi krepili 
osnovno organizacijo in njeno vlogo.

ŠIRŠA VLOGA
IZVRŠNEGA
ODBORA

Izvršni odbor osnovne organiza
cije ZS torej ne sme delovati brez po
vezave s članstvom?

MIRAN POTRČ: Krepitev izvr- 
šilno-politične funkcije izvršnega 
odbora pomeni pravzaprav večjo od
govornost do članstva. Doslej kot 
izključno izvršni organ je moral 
izvršni odbor le uresničevati sklepe

sindikalnih konferenc in sestankov 
sindikalnih skupin. Vemo pa, da ure
sničevanje političnih odločitev in 
sklepov ne more biti vsebina dela 
izvršnega organa, temveč vsega član
stva. Članstvo sindikata mora na
mreč s svojo aktivnostjo v delavskih 
svetih, v delegacijah in na zborih de
lavcev vplivati na to, kako se bo ure
sničeval družbenoekonomski in sa
moupravni položaj delavcev ter nji
hovi interesi. In prav zato se je pogo- _ 
sto dogajalo, da je bilo delo osnovnih 
organizacij vsebinsko premalo celo
vito ali neučinkovito.

Nova vloga izvršnega odbora pa 
krepi njegovo odgovornost, da o 
vseh pomembnejših vprašanjih or
ganizira razprave po sindikalnih sku
pinah; da zagotovi možnost delega
tom v DS ali v delegacijah za družbe
nopolitične skupnosti ali SIS, da za 
svoje delo dobe usmeritve; da za
hteva od strokovnih delavcev ali po
slovodnih organov odgovore na
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vprašanja in ukrepanje v zvezi s 
predlogi, ki so jih dali delavci. Hkrati 
pa ga nova vloga tudi zavezuje, da 
poznavajoč stališča in interese delav
cev— samostojno začenja akcije. Da 
že v pripravi samoupravnih spora
zumov sodeluje pri oblikovanju nji
hove vsebine in pravočasno zagotav
lja sodelovanje in razpravo med de
lavci. Da ima svoja stališča do kon
kretnih predlogov za izvajanje po
sameznih določb smoupravnih aktov 
— glede razporeditve delovnega 
časa, varovanja pravic delavcev iz 
delovnega razmerja in podobno.

Mislim, skratka, da se nova vloga 
izvršnih odborov ne bo in ne sme 
zmanjšati, temveč — nasprotno — 
povečati mora aktivnost vsega član
stva, hkrati pa tudi zagotoviti 
ustrezno operativnost sprejemanja 
stališč in s tem večjo prisotnost stališč 
sindikata pri urejanju vseh po
membnejših vprašanj v temeljni or
ganizaciji združenega dela.

Ali to pomeni, da se mora razširiti 
tudi vsebina dela osnovne organiza
cije ZS?

MIRAN POTRČ: Mislim, da. 
Mnoge osnovne organizacije zveze 
sindikatov so vsekakor že danes 
ustrezno delovale. Pri mnogih pa je 
bila vsebina le še bolj omejena na 
vprašanja zaščite in standarda ter ra
zličnih oblik rekreacije delavcev. Ne 
mislim, da se tudi v prihodnje sindi
kat ne bo ukvarjal s temi vprašanji, 
toda težišče njegovega delovanja — 
posebej tudi v osnovni organizaciji 
ZS — mora postati uveljavljanje sa
moupravljanja ter zagotavljanje 
ustreznega razvoja in uspešnega go
spodarjenja v temeljni organizaciji.
Pri tem je posebej pomembno, da 
bomo v sindikatih znali in uspeli 
opredeliti v zvezi s temi nalogami 
svojo specifično družbeno vlogo. Naj
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pravljenj prevzeti odgovorno- 
pa ta vprašanja sploh niso zaje13 
vesticijskem predlogu, jih m° ,
na to pravočasno opozoriti,
cem pa svetovati, naj se o inve- j 
ne izrekajo, dokler ta vprašanj3
jasna- J

Skratka, vsa vprašanja, ki ,, 
vajo materialni in samoupravni"^ 
žaj delavca, morajo biti vsebin3 J 
osnovne organizacije ZS. čri^j 
vana pa morajo biti v skladu Z J 
beno funkcijo in vlogo sindi*

Kakšno pa mora biti sodel®** 
sindikata z drugimi družben«
nimi organizacijami v OZD?

MIRAN POTRČ: Na 8. kolCfMj 
ZKS smo zapisali, da mora1'1 b ». K
nisti delovati predvsem v ntnu^jA, 
družbenopolitičnih organizacij3 ^ tt(i:
da morajo v okviru njih zagc13'^ ^ 
uresničevanje politike ZK. Z3*0^^ | 
slim, da bi osnovna organizacij3 ^ J9vj 
rala predvsem ustvarjati razntc

stov utrjuje in uveljavlja dru^^
se z aktivnim delovanjem

sl
morajo s svojim aktivnim dc j

vloga in odgovornost osnovne 
nizacije zveze sindikatov. Koinnizacije iSK
uiuiaju n svujiiii aikiiviui** 
sindikatih pomagati zagotavlj3* 
družbeno ustreznost vsebine 00 ki] 
tev in stališč organizacij in v () 
zveze sindikatov. Vsa temelj0* A 
šanja samoupravnega in n1* ((bj?11--- j- -----sč ‘Čai
nega položaja delavca naj bi sl
treje politično usmerjala preb a^it c 
nosti zveze sindikatov, ne pa5 s Jftij. 0 
stojnimi stališči osnovne organ1 ^jj, 1 
ZK. To pa seveda ne pomeni, d*^^^ 
ne bo imela mnogo nalog in ^1, . 
vornosti. Predvsem bo mor* 
binsko usmerjati svoje člane j
usposabljati za aktivno delo- 
bo morala ocenjevati, kje so5 ■ Ma1 

delu sindikata in kje so raZ^žiii*
delavci niso sprejeli po^^U^Č 
predlogov. Tudi mnoga idejnU^pjA^j1 
drovska vprašanja bodo še 
pomembna naloga osnovne o tij j1

. /Kzacije ZK.
Zveza socialistične mladine^ibr^ 

ostati avtonomna družbenopo^jttlv^
organizacija. Toda interes n^jj jpeRl^ 
da svoje specifične probleme ^rll^ 
cifične poglede na posamezn^j/lij,^ 
šanja ne rešujejo le v svoji 
ciji. V njej oblikujejo svoj °d jjirfcr^ 
teh vprašanj, potem pa 11,0 (jli^f^j 
skušati o pravilnosti svojeg*sr-usau u avmiuaii
prepričati tudi druge delavce, kjjjH ^ 
sem v zvezi sindikatov. P 1___ . .............. .......... lž
sem, da bi po tej poti hitreje r ^e(tl ^ 
tudi nekatere posebne Pr^.j, P1 H, 
mladih v temeljni organizaciji! 
možnosti naj bi se torej P0**0^3*1' j\i
lišča in interesi vseh delavcev V sjir bj ^
usklajevali in oblikovali v zV z*1' Nii
dikatov. Samo izjemno bi 
smelo dogajati, da bi vse dr*?^ o1

Z* 'i' ji«(politične organizacije v tem ^ 
ganizaciji imele različne P0^ jo/
svoja stališča. To se tudi ne ,e]3'

i........ ....:jalo, če bomo vsi delovali m 
ci, ne pa le v svojih organi
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^SLANICE PREDSEDNIKA TITA POSEBNEMU ZASEDANJU GENERALNE SKUPŠČINE OZN
Jazorožitvi

HATiDEN V ŽARIŠČU

Odgovornost
pred zgodovino

tp.?>no zasedanje generalne 
;/Cine OZN o razorožitvi se 
Le|° tako rekoč povsem v

i Ju80slaviie in velikgga
•negaCj^l3 naši državi. Zasedanju 
t nj^fi j. ie izkušeni jugoslovan-
tpa*7°šn ,0mat Lazar M°jsov> 
nin%j° razpravo pa je začel
lahkoJm Jugoslovanske delegacije, 

ZIS Veselin Djura- 
■resenij ’ ie udeležencem prebral 
di UP^ ikr^nico predsednika re- 
iiti ttp ^°s'pa Broza Tita, ki ga v 
lborx (ljn- 8°sto imenujejo za očeta 
ipra^1 jj^Sa zasedanja. V poslani- 
v v svetu zbudila izjemno

ikoi"1* edsn?s!> je jugoslovanski 
J>V • n'k med drugim zapisal: 

Kiarj^H smo preživeli strahote 
,iti oAjtiv^tovnih vojn in bili priča 

;t\eniu trpljenju, ki sta ga 
t0^ili uporaba in zlorablja- 
itj^^jav povojnih desetletjih, 
jl. veliko obveznost pred 

naiii'' seboj in pred generaci- 
age^V' Prihajajo, ter v tem tre- 
oVn£ Tj Prevzemamo izredno ve- 
job^V ^°vornost pred zgodovi- 
nis® Ptvjj Vetovna organizacija je 
tj osti j ’°dkar obstaja, uvrstila na
jeta^
mol*1 
i d«1 
nves"'

dnevni red svojega posebnega 
zasedanja problem, od katerega 
ureditve je tako neposredno od
visna usoda držav, narodov in 
ljudi, pa tudi obstoj človeš
tva...«

»Žal se danes uničujoča moč 
zalog orožja meri predvsem po 
tem, »kolikokrat bi kdo lahko 
uničil« potencialnega nasprot
nika in z njim vred tudi vse člo
veštvo. Prav od brzdanja te ne
varne dirke pa so v veliki meri 
odvisni ves razvoj mednarodnih 
odnosov, bistvena demokratiza
cija teh odnosov, spreminjanje 
podedovanih in nedopustnih 
neenakopravnosti ter krivic v 
zdajšnjem sistemu svetovnih 
ekonomskih odnosov in iskanje 
najbolj ustreznega odgovora na 
imperativne zahteve in naloge 
človeštva...«

»Prav zato pomeni sklicanje 
tega zasedanja generalne skupš
čine OZN na pobudo držav, ki 
slede politiki neuvrščenosti, in 
ob popolnem razumevanju in 
podpori drugih držav — članic

OZN dragoceno priložnost, da 
človeštvo pet minut pred dvanaj
sto krene po poti streznitve, ure
janja problemov, v katerih tiče 
najbolj nevarne oblike tveganja 
za mir in svetovno usodo, ter da 
neha tavati, kar je bila, žal, zna
čilnost povojnih prizadevanj, da 
bi naposled enkrat za vselej od
pravili tudi sam strah pred jedr
sko katastrofo in podobnimi 
strahotami...«

»Ob tej priložnosti bi posebej 
poudaril, da moramo izobliko
vati nov mednarodni gospodar
ski red. Vse to pa je, žal, v marsi
čem nemogoče ali pa drastično 
oteženo prav zaradi tekme v 
oboroževanju, ki je postala že 
absurdna...«

»S takimi procesi razoroževa- 
nja bi ustvarili možnosti za po
stopno odpravljanje delitve na 
zdajšnje antagonistične voja- 
škopolitične bloke, za okrepitev 
procesa popuščanja napetosti in 
za preraščanje tega procesa v 
univerzalno aktivno miroljubno 
sožitje, kar bi tudi omejilo mož

nosti za politiko nasilja, za ogro
žanje svobode in neodvisnosti 
narodov, za vmešavanje v notra
nje zadeve drugih...«

»Zato se mi zdi, da je zdaj po
membneje kot karkoli drugega 
— zagotoviti, da bi pristojnost in 
odgovornost za urejanje pro
blemov splošnega razoroževanja 
pod učinkovitim mednarodnim 
nadzorstvom postali s tem zase
danjem bistven in neokrnljiv del 
nenehne dejavnosti OZN, ne pa 
pravica, ki bi pripadala samo ne
katerim njenim članicam, tistim, 
katerih odgovornost je tudi v 
zdajšnji tekmi v oboroževanju 
največja...«

»Prepričan sem, da bodo da
našnje in bodoče generacije ce
nile države in državnike ne po 
uničujoči sili orožja, s katero 
razpolagajo, temveč po resničnih 
prizadevanjih in po deležu, da bi 
preprečili oboroževanje in sa
mouničenje in da bi človeška 
energija, um in bogastvo rabili 
varnosti in napredku vseh držav, 
vseh narodov, najbolj humanim 
idealom človeštva...«

:ta*l
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procesa razorožitve
civilizacije, socialistični svet pa 
išče izgovore v tezah, da stoji na

el04
o/ b

:0nA ^j0 na konferenci o razoroži-
P°leka te dni na sedežu — —j. •—

noTOl/hJeNv Yorku, še ni prav »braniku« socializma in da je od 
-iial1 rhiiH:,. so med opazovalci že (vojaške!) moči socialistične

skupnosti odvisna nadaljnja 
usoda socializma kot svetovnega 
procesa. Zelo napak bi bilo, če bi 
se spuščali v razprave, katera od 
teh stališč so pravilna in opravič- 
Ijivejša. Ena in druga so namreč 
povsem v funkciji državnih inte
resov obeh skupin držav, predv
sem pa njunih hegemonov — 
ZDA in SZ — iz česar ravno 
izhaja njihov reakcionarni vidik. 
To je najlepše razvidno iz pro
cesa popuščanja napetosti v 
svetu, ki predstavlja vodilno po
litično formulo v zunanjepoli
tični strategiji nekaterih držav in 
kije univerzalen samo v toliko, v 
kolikor so njegove nosilke neu
vrščene in druge dežele v razvo
ju, na področju odnosov znotraj 
blokov pa je podrejen »višjim« 
interesom blokovskih struktur. 
Velike sile, zlasti obe supersili, 
sta pripravljeni sprejeti proces 

'jv svo- 
odkla-

njajo pa ga, ko gre za odnose 
znotraj blokov. V obeh blokih 
smo namreč še vedno več ali 
manj priča odnosom, ki so bili 
značilni za čas hladne vojne. V 
tem se kažejo reakcionarne po
teze oboroževanja, ki ne izgubijo 
svojega obeležja niti v primerih, 
ko gre za interese socialističnega 
sveta. Socializem ne bo »prema
gal« kapitalizma z orožjem ali — 
kot so svoj čas trdili nekateri ki
tajski teoretiki — z vojno. Obra
čun s takšnimi in podobnimi sta
lišči prikazuje že Kardeljeva štu
dija »Socializem in vojna«, v ka
teri je jasno poudarjeno, da ne 
vojna, marveč mir predstavlja 
pot do zmage socialističnih sil v 
svetu. To je bistvo teorije miro
ljubnega in aktivnega sožitja, ki 
ima ob tem tudi svojo razredno 
noto in ki se izraža v toliko, v ko
likor dosledna uporaba načel ak
tivnega miroljubnega sožitja 
ustvarja najširše pogoje za^afir- 
macijo socializma kot svetov
nega procesa. Oboroževalna 
tekma z vsemi svojimi posledi-

so mec* 0Paz0vaJc' ze 
VIK11 največ ugibanj in ko- 
iat° JeV ravno tisti problemi, 
jija^hvji^ajo na njene sklepe.
[tfiuAtilto a so se vprašanja: kaj 
;0 «i)t'egVet Pr'gakuje od tega po- 

Zasedanja Generalne 
ie ofv;tne ne OZN, kakšne kon- 

rezuitate bo dala konfe-
lelortfrttll’ Predvsem Pa ali bodo
jati^enf ’so jih pripravile neu- 
o^likik dežele, dobili podporo 

>rga,, Jto Q ?'*> da bi konferenca 
iaCjSr^esla konkretne rešitve 

PBa vprašanja, ki so po- 
j Svital«/ Procesom razorožitve.

1 0(j !anja so različna: optimi- 
s k°nference pričakujejo

D Clonarne« rešitve, pesi- 
s° mnenja, da se bo še 

i ^ph q Pokazala »neučinkovi- 
ila |jHy panizacije združenih na- 
: gotovo bo na odgo-

Počakati do konca
PoK i ■ 0 Pa nas ne rnoti’da sta pupiavijcm (

op’ j pl, k; objektivnih-predpostav- popuščanja napetosti zgolj 
^ti fi1’'1', ec odraz obstoječih druž- jih medsebojnih odnosih, < 
i^j^eri; 0nomskih in političnih 
n ikbr eten Svetu> mimo katerih
^ LS*tivs”emore ‘d’ Poskušal! 
/'A^n1a?enm0uT0ntl5 la’ kje m v kakšnem

ili*' se bodo reševali glavni
1 a razoroževanja. Ni
lliS!s;ts^n'ain Podstavljata pri tem 
.<>0 ^Pomembnejšo determi- 
OCroževI?° vloga in funkcija 

$VPt ne tekme v današ- 
A&th Si u u’ ki ima globoko ra- 
K N. H*0mponento To pa po-

A s,. a rie tekme v današ- 
ima gl

‘I- rP1', da"!‘nponento. To pa po- 
'a za)e Potrebno iskati ele- 

21J !'fere uspeh in za neuspeh 
fJiJ* tem kontekstu.

,'ik0Vt'ih nrdnega pristopa do 
' ir '%0dnos^0cesov v mednarod- 
tali' tren,*e razvidno, da se v 
sjir lii oJdževtl U temgljna funkcija 
J Par.. attili ],a v smotru, da 
/ stat>St°^eČi družbeni in
/ V sku 3 us .quo v medna- 

!Ji Pj« Kapitalistični
,( Jitaa.rožja 7 0 opravičuje kopiče- 

Zr Pi?ai Precj argumentacijo, da se 
vC0nt,ki*a8resivnim<< komu- 

Pote 2g2°zi uničiti temeljne
me, »svobodne«

cami pa predstavlja v tem smislu 
ravno nasprotne težnje, saj za 
njo stojijo tiste družbene in poli
tične sile, ki želijo ohraniti status 
quo v mednarodnih odnosih z 
neokrnjenimi blokovskimi 
strukturami. To velja tako za za
hodni kot vzhodni blok, v obeh 
primerih so interesi obstoja blo
kov samih po sebi nad interesi 
celotne mednarodne skupnosti, 
ki so opredeljeni z željami po 
varnosti in miru v svetu. Velesile, 
katerim je politika nadvlade in 
direktnega vmešavanja v notra
nje zadeve drugih dežel veliko 
bližja kot pa politika, ki bi teme
ljila na enakopravnosti in spoš
tovanju neodvisnosti, so tako ob
jektivno nosilec reakcionarnih 
odnosov, čeprav se večkrat ti od
nosi pojavljajo tudi pod plaščem 
socialističnih interesov. Šele če 
imamo pred očmi vse te vidike 
hegemonizacije mednarodnih 
odnosov — oboroževalna tekma 
pomeni samo njihovo nujno po
sledico — lahko dojamemo ves 
pomen procesa razoroževanja 
vključno z vsemi razrednimi di
menzijami. Te dimenzije pa se 
kažejo v prvi vrsti v tem, da lahko 
samo razorožitev pripelje do 
demokratizacije odnosov znotraj 
blokov, po drugi strani pa v tem, 
da razorožitev pomeni nadaljnji 
korak v smeri popuščanja nape
tosti in zmanjševanju kriznih ža
rišč, to pa ustvarja realne pogoje 
za širjenje socializma kot sve
tovnega procesa.

V kolikšni meri bo konferenca 
o razorožitvi prinesla ustrezne 
rezultate, bo torej odvisno od 
tega, na kakšen način bodo dr
žave udeleženke konference pri
stopile do omenjenih vprašanj. 
Gotovo si ni treba delati iluzij, da 
bi velesile v tem trenutku šle 
preko realnih interesov, ki jim 
jih narekuje blokovska politika. 
To pa so istočasno objektivne 
predpostavke, preko katerih tudi 
ne more iti proces razorožitve. 
Zadovoljni pa bomo, seveda, 
tudi z manjšimi rezultati tega po
sebnega zasedanja Generalne 
skupščine. Veliko bo pomenil 
vsak poizkus, ki bo prispeval k

zmanjšanju izdatkov za oboro
ževanje, še posebej če bodo 
sproščena sredstva usmerjena 
tja, kjer so najbolj potrebna, to 
je na področje gospodarske de
javnosti dežel v razvoju.

DANILO SLIVNIK

KINSHASa — Le nekaj 
dni po prvih vesteh o spopa
dih med vladnimi četami in 
uporniki v zairski- pokrajini 
Shaba, ki so bili v znamenju 
dramatičnih pozivov zair
skega predsednika Mobutuja 
na pomoč, so v Zaire prišli 
pripadniki francoske tujske 
legije in belgijski padalci, da 
bi, kot je bilo uradno rečeno, 
»evakuirali tuje državljane v 
Shabi«. Nihče ne ve natanč
no, kaj se je minule dni doga
jalo v Shabi, kajti novinarjem 
je dostop prepovedan, jasno 
pa je, da je bilo žrtev veliko, 
posebej med domačim civil
nim prebivalstvom, zlasti po 
prihodu francoskih legionar
jev. Žrtve so bile tudi med tu
jimi državljani; tako so streli 
francoskih vojakov ubili tudi 
enega Jugoslovana, več pa jih 
je bilo ranjenih. Jasno je po
stalo, da še zdaleč ni šlo za 
»evakuacijo tujih državlja
nov,« »ščitenje njihovih živ
ljenj« ter izpolnjevanje po
godbenih obveznosti,« kot 
tako radi trdijo v Parizu, mar
več za »reševanje zairskega 
predsednika Mobutuja in 
njegove vladavine,« bolj kot 
za to pa za reševanje intere
sov Zahoda, ki je v Shabi vlo
žil vse preveč kapitala, da bi 
»dovolil« spremembe v 
Zairu. Tudi poseg v Zairu — 
francoske čete ostajajo, če
prav je francosko zunanje 
ministrstvo sporočilo, da je 
»evakuacija« končana in če
prav belgijske čete odhajajo 
— kaže v zadnjem času 
okrepljeno vojaško in s tem 
tudi neokolonialistično nav
zočnost Francije v Afriki, ki- 
kot kaže-sodi predvsem v ok
vire blokovskega soočanja v 
Afriki.

PARIZ — V znamenju do
gajanj v Zairu je francoski 
predsednik Valery Giscard na 
dvodnevnem sestanku okoli 
sebe zbral 21 državnikov iz 
tako imenovanih frankofon
skih afriških držav (nekdanjih 
francoskih kolonij, v katerih

pa se je udeležil tudi zairski 
predsednik Mobutu. Prvi vtis 
je, da Giscardu ni uspelo na 
tem sestanku doseči tistega, 
kar je želel. Pogovori so bili 
namreč predvsem pod vtisom 
novic o pokolih »črncev in 
belcev« v Zairu.

PEKING — Svetovalec 
ameriškega predsednika Car
terja za državno varnost Br- 
zezinski je obiskal LR Kitaj
sko, Japonsko in Južno Kore
jo. Največje pozornosti je bil 
zaradi vnovič zaostrenih od
nosov med Moskvo in Pekin
gom deležen obisk v LR Ki
tajski. Opazovalci ocenjuje
jo, da ni ničesar bistveno 
spremenil, da pa je prispeval 
k ustvarjanju ugodnejšega 
ozračja v odnosih med drža
vama.

KAIRO — Egipt očitno 
doživlja bistvene notranjepo
litične spremembe. Egipčani 
so namreč z veliko večino gla
sov (98%) izglasovali refe
rendum, po katerem bo egip
tovska vlada iz političnega 
življenja odstranila vse tiste, 
ki ogrožajo »socialni mir, na
rodno enotnost in demokra
tični socializem«. V bistvu je s 
tem referendumom uzako
njen predvsem sklep: komu
nistom in ateistom je prepo
vedana udeležba pri vseh od
govornih funkcijah v politič
nem in javnem življenju.

LATINSKA AMERIKA 
— V več državah širšega la
tinskoameriškega prostora so 
bile minule dni množične 
stavke in demonstracije, na 
katerih so zahtevali družbene 
reforme, zvišanje plač itd. 
Tako je bilo v Braziliji, Boli
viji, zlasti pa v Peruju, kjer so 
bile v neredih tudi žrtve in 
kjer so začasno odpravili 
ustavne svoboščine, uvedli 
izredno stanje in prestavili 
predvidene volitve v ustavo
dajno skupščino, ki bi morale 
biti v začetku junija.

K. B.

od sobote x do sobote

PRAZNIK MLADOSTI
20.
DO
21.
V.

22
V.

Tudi to soboto so bile v Sloveniji številne pro
slave, ki sodijo v okvir predkongresnih priredi
tev in partijskih jubilejev. V Šmiglovi zidanici 
nad Grajsko vasjo so odprli spominski muzej v 
počastitev 40-letnice prve konference KPS: na 
prireditvenem prostoru, kjer je bila leta 1938 
zgodovinska konferenca, pa so se zbrali preži
veli udeleženci in okrog sedem tisoč gostov in 
domačinov z območja revirjev in Savinjske do
line. Med gosti je bil tudi eden od organizatorjev 
te-konference Edvard Kardelj z ženo Pepco, 
slavnostni govornik pa je bil Franc Šetinc, se
kretar predsedstva CK ZKS.

— V Puli so na osrednji prireditvi počastili 
dan jugoslovanskega letalstva, medtem ko so 
bile podobne slovesnosti tudi v vseh enotah na
šega vojnega letalstva.

— Na Rašici so se zbrali slovenski planinci na 
svojem 8. tradicionalnem taboru. Slavnostni 
govornik je bil sekretar MK ZKS Ljubljana 
Marjan Orožen.

— Med številnimi prireditvami, ki jih je pri
pravila mladina v počastitev dneva mladosti in 
86. rojstnega dne predsednika Tita, so priredili 
v Ljutomeru revijo mladinskih pevskih zborov, 
mariborska mladina pa je organizirala pohode 
po poteh partizanskih brigad in veliko športno 
srečanje mladinskih športnih aktivov in organi
zacij.

23.
V.

Predsedstvo zvezne konference SZDL je raz
pravljalo o uresničevanju politike do religije in 
delovanja verskih skupnosti. V razpravi so po
novno prišli do izraza vidiki konstruktivnega 
sodelovanja z verskimi skupnostmi in pravica do 
veroizpovedi, ki je temeljni kamen našega 
družbenega sožitja že iz časov revolucije.

— Akademija znanosti in umetnosti v 
Skopju je podelila diplomo častnega člana članu 
Sveta federacije in predsedstva CK ZKJ Ed
vardu Kardelju.

— Z otvoritvijo velike retrospektivne li
kovne razstave Petra Lubarde se je začel v Ljub-

24.
V.

25.
V.

Ijani teden črnogorske kulture, ki bo trajal do 1. 
junija. V njegovem okviru se bodo predstavila 
področja črnogorske književnosti, folklore, 
glasbene in likovne ustvarjalnosti. Skupaj s slo
venskimi kulturnimi delavci pa so za okroglo 
mizo razpravljali predstavniki črnogorskega 
kulturnega življenja o aktualnih vprašanjih kul
ture v socialistični družbi. ___

Predsedstvo skupščine SFRJ je na svoji seji 
obravnavalo delo skupščinskih teles v prihod
njem mandatnem obdobju ter se zavzelo za do
sledno uresničevanje načel spremenjenega po
slovnika, ki zagotavlja delegatom vseh republik 
in pokrajin enakopravno udeležbo v razpravi in 
sklepanju o skupnih vprašanjih.

— V javnosti je zbudil precejšnje zanimanje 
intervju mladinskega časopisa »Mladost« s se
kretarjem 1K CK ZKJ Stanetom Dolancem, ki 
je odgovarja! na vprašanja o vlogi Tita v graditvi 
naše partije, revolucije in samoupravnega socia
lističnega razvoja.

— Koordinacijska odbora družbenih svetov 
za vprašanja družbene ureditve ter gospodarski 
razvoj in ekonomsko politiko sta sprejela 
sklepa o imenovanju predsednikov in podpred
sednikov obeh svetov. V prvem družbenem 
svetu je bil imenovan za predsednika Roman 
Albreht, v drugem pa Vlado Klemenčič.

Pred praznikom mladosti je sprejel tovariš 
Tito odposlanstvo jugoslovanskih pionirjev, ki 
so mu na Brione prenesli čestitke ob 86. rojst
nem dnevu.

Na centralnem stadionu JLA, kjer je bila fi
nalna nogometna tekma za poka! maršala Tita, 
je končala svojo pot letošnja štafeta mladosti.

Dan mladosti pod geslom »Na čelu rodov« je 
jugoslovanska mladina proslavila na centralnem 
stadionu JLA v Beogradu z veliko športno in 
kulturno manifestacijo. Štafetno palico s poz
dravi in čestitkami tovarišu Titu pa so z letalom 
prepeljali v Pulo in na Brione.

GOK
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Komisija za varstvo voda in okolja 
pri Ribiški zvezi Slovenije v sodelo
vanju z Republiškim komitejem za 
varstvo okolja objavlja ob letošnjem 
mednarodnem dnevu človekovega 
okolja — 5. juniju — ODPRTO 
PISMO, naslovljeno na vse samou
pravne dejavnike in občane Sloveni
je, ki se glasi:

»To pismo je namenjeno vsem, ki. 
upravljate družbene dobrine in ste 
odgovorni za varstvo vrednot člove
kovega okolja. Pripravljamo nove 
prostorske programe in načrte, sred
njeročne in dolgoročne razvojne 
programe, v njih pa NAŠE VAR
STVO, naše zdravo življenje, ne sme 
biti le geslo, temveč ga je treba zago
toviti! Določiti moramo: kaj bomo 
storili, kdaj, kdo je za to pooblaščen 
in zadolžen, kako bomo združili 
sredstva in koliko jih je potrebno, 
kdo bo pripravil načrt. Natančno 
opredelimo naloge!

Radi bi vas opozorili:
Človek živi od svojega dela, toda 

potrebuje hrano, vodo, obleko in čist 
zrak, prostor za delo in vse druge de
javnosti, urejen dom in okolje. O 
vsem tem odločamo v združenem 
delu in v krajevnih skupnostih. Mi 
vsi!

Nekaj podatkov bo zanimivih tudi 
za vašo osveščenost:

Samo pičlih 5 % vodnih tokov 
imamo neonesnaženih! Polovica na
šega prebivalstva nima na voljo 
dobre vode. Okoli 1 % družbenega 
proizvoda porabimo samo za to, da 
imamo doma in v tovarnah in kjer
koli potrebno vodo. Toda, redko kje 
tako negospodarno ravnajo s pitno 
vodo: naša poraba in razlivanje gre 
čez sleherno mero! Vsak liter one
snažene vode (ali godlje) z mešanjem 
onečedi (ali zastrupi) 15 litrov druge 
vode. V tokovih so vsakovrstne ke
mične snovi — to ni dopustno! Zato 
so delegati vseh vodnogospodarskih 
skupnosti, torej tudi naši delegati iz 
združenega dela in krajevne samou
prave sklenili — in podpisali so

ustrezen dogovor o temeljih srednje
ročnega načrta do leta 1980 — da 
bomo odpravili zastrupljanje vode 
(IV. stopnjo onesnaženosti) in 
zmanjšali onesnaženje voda za polo
vico. Tako bomo ob povečanih po
trebah in porabi dosegli za tretjino 
bolj čisto vodo.

Kdo bo to opravil? Nedvomno 
nihče namesto nas. Mi lahko zau
pamo strokovno delo in raziskovanje 
inštitutom, projektiranje in izvajanje 
za to usposobljenim organizacijam, 
torej drugim; toda o nalogah in načr
tih moramo sklepati v združenem 
delu, v krajevnih skupnostih in jih 
usklajevati v občinah in regijah. Za
htevajmo to, kajti to je naša ustavna 
pravica in potreba! Ne glejmo samo 
na zaključne račune, temveč se vpra
šajmo tudi, ali smo poskrbeli samo za 
naše delo in udobje, ali pa tudi za 
naše zdravje in usposabljanje za 
delo. Ne zahteva vse denar, toda če 
bo potrebno, potem se zavedajmo, 
da je neonesnažujoča tehnologija 
sicer nekoliko (morda za desetino) 
dražja, vendar daje boljše izdelke in 
ne povzroča škodljivih posledic; zato 
je tudi ekonomsko opravičljiva.

Zahtevajte pregled, kaj iz vašega 
delovnega okolja vpliva na vas (na 
ljudi), na naselje, na našo naravo, na 
človekovo delovno, bivalno in živ
ljenjsko okolje. Terjajte oceno, če se 
da to spremeniti nam vsem v prid. 
Predlagajte rešitve in ukrepe, zav- 
zemajite se za to!

Še na nekaj bi vas radi opozorili.
Človek poprečno vdihne 12.0001 

zraka dnevno: kri dobiva v pljučih 
kisik in z njim oskrbuje vse celice in 
vsa tkiva človekovega telesa, iz orga
nizma pa odvaja ogljikov dvokis. 
Tega drevje vsrka in nam vrača kisik. 
Mi smo povsem navezani na okolje, 
na čist zrak. Dim in plini v zraku pov
zročajo kemične procese tudi v naših 
pljučih in seveda bolezni. Zastrupi
tve iz zraka so do 20-krat hitrejše in 
do 80-krat učinkovitejše kakor za
strupitve s hrano'in terjajo tudi pri 
nas vse več nesreč in žrtev. Skrbite za

čist zrak, zahtevajte odpravo kajenja 
v skupnih prostorih, skrbite za drevje 
in za zdravo okolje!

Ali veste, da uvažamo — za trdno 
tujo valuto, ki jo trdo prislužimo z 
izvozom blaga, s turizmom, s stori
tvami za tuje kupce — na desettisoče 
ton starega papirja, krp, starega žele
za? Za desetine milijonov dolarjev 
gre! Pri nas pa vsepovsod leži papir, 
staro železo, krpe, gume, steklo, pla
stika in drugo. Tudi v industriji na
staja veliko odpadkov. Ali veste, da 
na smetiščih nastajajo strupeni plini, 
da smrdi daleč naokoli in duši našo 
ustvarjalnost, da se je v gramoznicah 
zaradi smradu in zatrupljene vode 
ponesrečilo že več otrok in odraslih? 
Nikdar več ne odlagajte smeti kjer
koli: zahtevajte redno odstranjeva
nje odpadkov, zahtevajte postavitev 
velikih zabojev za smeti. Nikar ne 
mečite smeti in odvečnih predmetov 
v vode in v jarke, v gozdove, na jase: 
to je kaznivo po »"'vem zakonu, torej 
škodljivo in prepovedano! Če ne, pe
ljite vsaj pred vrata zbiralnic odpad
kov; zahtevajte, da to uredijo komu
nalne skupnosti!

V preteklih 16 letih smo v Slove
niji izgubili 34.000 ha njiv in vrtov, to 
je dobrih 11 % vse orne zemlje! Če bi 
uresničili vse zazidalne načrte, bi v 
nadaljnjih 10 letih izgubili še 18% 
orne zemlje! Ze sedaj petino hrane 
uvažamo — poleg večine surovin in 
polovice energije; kje pa bomo pri
delovali hrano? Spremeniti moramo 
te načrte in graditi na slabši zemlji, 
bolj urejeno in strnjeno. To bo ce
neje in varneje in edina prava dediš
čina za naše otroke in vnuke. Ne puš
čajmo jim samo zidov; polja moramo 
ohraniti!

Nazadnje pomislite: leta 1977 je 
na naših cestah izgubilo življenje 680 
ljudi, blizu 10.000 pa je bilo resneje 
poškodovanih. Koliko jih je trpelo 
zaradi teh nesreč — še drugih na
mreč, koliko je bilo škode! Veliko 
zaradi tega, ker nekateri ne spoštu
jejo reda, s tem pa tudi ne sebe in ne 
drugih. Izzivalci nesreč niso le brez-

glaveži ...
Bolezni srca in ožilja so se zelo raz

širile v našem avtomobilsko-cveto- 
čem obdobju: za 70% jih je več v 
zadnjem desetletju in terjajo 40% 
smrtnih primerov. Potem so bolezni, 
ki so neozdravljive in bolezni dihal. 
Znanstveniki ugotavljajo, da 60 do 
90 odstotkov bolezni izvira iz okolja. 
Zato pravimo, da hočemo čisto oko
lje, varen promet, zdravo in srečno 
življenje!

Tovariš Edvard Kardelj je v svoji 
knjigi podčrtal, da sreče ne daje ne 
država in nihče drug, le sami si jo mo
ramo ustvariti, po znanju in spozna
njih, na osnovi dogovarjanja, spora
zumevanja, samoupravljanja in zav
zetega delovanja za napredek! Ve
liko smo v naši domovini že ustvarili. 
Socialistična samoupravna skupnost 
sprošča našo ustvarjalnost in nam 
omogoča graditev. Toda mi v zdru
ženem delu in v krajevni skupnosti 
gospodarimo z vsemi dobrinami, 
ustvarjamo odnose in usmerjamo 
delo. V skladu z našimi možnostmi, 
toda tudi v skladu s spoznanji o naših 
resničnih interesih in potrebah, 
bomo snovali načrte. Ne bomo bre
zbrižni do človekovega okolja, ne 
zanašajmo se, da bo že kdo uredil, 
kar želimo. Red v tovarni in okoli nje, 
čisti bregovi rek in potokov, varen 
promet, preventivno zdravstveno 
varstvo, zdravo ozračje, izkoriščanje 
odpadkov, varovanje slehernega 
koščka orne zemlje — to je naša skrb 
in odgovornost! Recite: tudi moja! 
Recite to na glas, na delavskem 
svetu, v skupščini, delegaciji, v druš
tvu in povejte pošteno, kako si to 
predstavljate. Potem pa skupno pre
tehtajmo in se lotimo dela!

Želimo vam veliko uspehov. Poro
čajte o njih, spodbujajte druge, izra
zite priznanje vsem, ki karkoli za to 
storijo. Hvala!

KOMISIJA 
ZA VARSTVO VODA 

IN OKOLJA 
RIBIŠKE ZVEZE 

SLOVENIJE

KOZERIJA

Našminkani predsednik
Organizacijo združenega dela »Kovstroj« v 

Suhi dolini je obiskala televizijska ekipa snemal
cev in novinarjev, ki so vodilne tovariše poprosili, 
naj odgovorijo na vprašanje, kaj je njihovemu 
delovnemu kolektivu in slehernemu delavcu do
brega prineslo uresničevanje zakona o združe
nem delu.

Zjutraj so se dogovorili, kaj bo kdo govoril: di
rektor o večji proizvodnji in boljšem gospodarje
nju, računovodja o dohodkovnih odnosih in deli
tvi osebnih dohodkov po delu, predsednik delav
skega sveta o razvejanih samoupravnih odnosih, 
partijski sekretar o dejavnosti komunistov v 
vsakdanji samoupravni praksi, predsednik sin
dikata pa o novi vlogi te naše delavske organiza
cije.

Sklenili so tudi, da bo vsak govoril le minuto, 
kajti v televizijskem programu je bilo zanje pred
videnih samo pet minut in niti sekunde več.

Potlej so se vodilni tovariši zaklenili v sejno 
sobo, da bi se lahko v miru pripravljali za svoj na
stop.

Pavle Križnar, predsednik sindikata, je svoje 
misli najprej napisal, potlej pa se jih je naučil na 
pamet. Sklenil je, da bo najprej opozoril televizij
ske poslušalce in gledalce na dejstvo, da je zakon 
o združenem delu bistveno razširil in natančneje 
opredelil z ustavo določeno vlogo sindikatov v 
razvoju samoupravnih družbenoekonomskih

odnosov. Potem bo povedal, dasov »Kovstroju« 
zapisali v svoj statut in v druge samoupravne 
akte, kakšne so pravice in dolžnosti sindikata. Ob 
koncu pa bo pozval člane sindikata v organizaciji 
združenega dela, zlasti tiste, ki so na vodstvenih 
položajih v samoupravi in upravi, naj vse, kar so 
v akte zapisali, tudi spoštujejo.

Opoldne so tovariši iz televizije našminkali na
stopajoče, kajti oddaja je bila barvna. In snema
nje se je začelo.

Direktor je govoril poldrugo minuto, prav to
liko časa pa tudi glavni računovodja. Predsednik 
delavskega sveta in sekretar partije sta sicer spoš
tovala dogovorjeni rok, pa vendar je za pripoved 
predsednika sindikata zmanjkalo časa.

Nič niso pomagale njegove prošnje in pritožbe.
Vodja snemanja je vztrajal pri sklepu, da 

oddaje ne sme podaljšati.
In tako se je zgodilo, da Pavle Križnar ni mogel 

povedati slovenski javnosti, kakšna je nova vloga 
sindikata v »Kovstroju« samo zato, ker je bil po
slednji govornik in ker je spet enkrat —po stari in 
preizkušeni navadi — za sindikat zmanjkalo 
časa.

Našminkali pa so ga in tudi to je nekaj.
JANEZ VOLJČ

FRANC SONC;
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»Na piirju je vse lepo...«
Njegovo življenje je pravzaprav ena sama velika 

vihra. Od postaje do postaje, od Golgote do Golgote, 
od zibelke, ki mu je začela teči leta 1919 v eni črnu
ških delavskih družin, do »sedanjih jesenskih« delov
nih let, ki se mu vrstijo v mizarski delavnici Karto- 
nažne tovarne v Ljubljani, je razpeto življenje skro
mnega in garaškega Franca Sonca, tistega Franca iz 
»mizarije« za katerega pravijo sodelavci, da je znal 
vedno samo dajati, nikoli jemati...

Možak mi je v ropotu in prahu »njegove« delavnice 
ponudil majav stol in pripomnil: »Kovačeva kobila 
je...« Prikimal sem, mu z nasmeškom povedaL da ga 
razumem, potlej pa je stekel najin pogovor. Če sem 
bolj natančen, to ni bil le najin pogovor, kajti na mah 
so se okoli naju znašli domala vsi njegovi sodelavci iz 
delavnice, da bi slišah, kaj bo povedal mojster. In 
mojster Franc, ki je nedavno tega za dolgoletno in 
predano sindikalno delo dobil srebrni znak sindikata 
občine Ljubljana-Center, je začel pripovedovati:

»Kaj mi pomeni srebrni znak sindikata? Kaj bi go
voril o značkah, saj ne živimo zavoljo njih. No ja, tudi 
ta »značka« mi nekaj pomeni. Vendarle so se spo
mnili name in na mojih 40 let dela v sindikatu. Da, 
okroglo 40, kajti deloval sem že v predvojnem Urso- 
vem rdečem sindikatu, kot smo ga takrat imenovali. 
Tudi takrat smo se borili in to za stvari, ki se danes ne
poučenim zdijo drobtinice. Za delavske sestanke je 
šlo, proslave, mezde in še veliko stvari bi se našlo. Pot
lej pa je prišla vojna in v Beogradu sem kot vojak pre
živel tisto strahotno bombardiranje. Nemci so me od
peljali v ujetništvo in sicer, še danes natanko pomnim, 
v Stalag 4.B Miihlberg. Pozneje so nas iz ujetniškega 
taborišča razpustili in zaposlili kot živino. Imel sem 
srečo, da sem prišel v Pliberk na Koroškem, kjer sem 
delal v pivovarni »Goss« kot tovarniški mizar. Tudi tu 
nisem miroval. Povezal sem se z ilegalnim delom na 
terenu in kmalu dobil celo nekatere zadolžitve. Ob 
koncu vojne smo vzpostavili ljudsko oblast in imel 
sem nekatere pomembne funkcije vse do prihoda 
Angležev, ko smo morali Koroško zapustiti.«

»Vloga sindikata v naši družbi je v minulem ob-

d^L^odenela. Ponekod so ga jemali le 
kot i "izletov, rekreacije, skrbel je za ozi-
IT1?«1 ^ Vam z<^’ da se je to zdaj spremeni-

sindikat nikoli ni skrbel le za 
°zl;.i|(0 *rat sem zavoljo tega, ker sem se v 
b>^zavzemal za to ali ono, skregal. 
Ve jj. N in dokazoval, kakšne naloge so 
Pre“ lij ionizacijo. Velikokrat sem bil črna 
°vCS, a Sem še danes. Boj za delavsko sa-

htePji^ujši. Ljudje še vedno podlegajo

. ^jkne odnose, v katerih se bo delavec 
d6!*’ tj čot gospodar tovarne ne pa kot njen 
hipiju Wujši. Ljudje še vedno podlegajo 
®f0klK i b° to še nekaj časa trajalo.

ii^ k z8°'jsamo delavec, ne pa osveš- 
če0JCbor°žen samoupravljavec, bodo z 
njr|cvl1lpulirali- To je zakon in naj mi kdo 

bom trdil svojo...« 
vtikat v »Kartonažni«, je delaven?k »U

/ržilepljenje sem se boril za naše delav- 
S i8,\Sem Pon°či 'n podnevi. Nekoč sem 

.^rj|iV delal 350 ur na mesec, vedno sem 
bil ami ideahst in tak bom ostal do

Of

konca. Zategadelj bom tudi povedal, kaj me teži. Sem 
že povedal, koliko znoja sem prelil v neštetih bitkah 
za boljši delavski jutri, številne bitke sem skupaj z 
drugimi tudi dobil. Boli me pa, da nismo dobili tudi 
vojne. Odšel bom v pokoj, ne da bi v celoti dosegel 
svoj cilj. Saj ne rečem, da se ni marsikaj spremenilo. 
Danes je delavec vseeno popolnoma nekaj drugega 
kot je bil včasih. Vendarle pa se mi zdi, da je pri nas v 
»Kartonažni« njegova veljava bolj na papirju kot pa v 
dejanski samoupravi. Zakaj bi sicer jaz, danes, po 
vsem tistem, kar sem preživel in dal tej družbi, moral 
prositi nadrejene za dovoljenje, da se lahko pogovar
jam z vami. In videli ste, da sem prosil. Se nekaj da
jemo okoli osebnih dohodkov, oni pa kar: »Brez do
voljenja pristojnih ne sme nihče nikomur dajati ka
kršnihkoli informacij.« Ne, jaz se za takšne odnose 
nikoli nisem boril. No, povprašajte še druge, da ne 
boste mislili, da le jaz tako mislim. Sistem nagrajeva
nja po delu pri nas tega imena ne zasluži. Vsebina na
grajevanja po rezultatih dela ni to, da vodilnim zvi
šamo osebne dohodke za ne vem kolikšne vsote, de
lavcu pa toliko, da se komajda kaj pozna. Pri nas je 
premalo upoštevan variabilni del, tisti del, v katerem 
naj bi se dejansko odražalo vloženo delo in njegovi 
rezultati. Pa sem jih opozarjal, tudi v sindikatu, oni pa 
nič, temveč si v oceni delovnega mesta še in še ovred
notijo izobrazbo, odgovornost, zahtevnost in ne vem 
kaj še. Vprašam vas, ali bo izobrazba delala. Po 
mojem ne. Izobrazba sama po sebi še nič ne pomeni, 
če je tisti, ki jo ima, s pridom ne uporablja pri svojem 
delu. No, kar vprašajte še druge, zakaj bi samo jaz 
ostal »črn«...

Malce sem odložil pero in pogledal okoli. Prašni 
obrazi v delavskih čepicah, pod katerimi je bilo opa
ziti sledove trdega dela, so prikimali. Najprej malce 
pritajeno, potlej pa vse bolj in bolj. Nazadnje so od
ločno rekli: »Mojster Franc ima prav!« Če so tako oni 
rekli, potem ni razloga, da mojstru ne bi verjeli. Ni mi 
preostalo drugega, kot da sem jim obljubil, da bom 
tako, kot je rekel mojster, tudi zapisal in sem.

IVO KULJAJ

Brez naglice! Vendar tudi brez najmanjše površnosti!

- dimnik, visok 75 metro\ prav 
Če Pa 8a postavijo v dobri 

d l)oli nenavadno. Pa se je vendarle

čtvfrv!1 ®mn'k postavili v Papirnici Koli- 
A'*ak° visok dimnik, ki so ga na tak 
pA |,a Splavi ji. Na videz zelo preprosto, 
l^bNlc * nemogoče- Dvigalo prime na 

8a dvigne in postavi na določeno 
jjf Sl Up® Preprosto. Ce pa povemo, da je 
j/.'1 . '°v, (skupaj s podstavkom 75) in
,>! n, ® heba dvigniti, tehta »samo« 45 
■.eP vec tako enostavno. Vendar — šlo 

s«ve J^Prej določenem urniku.
((j.? Postavili dvigalo, več ali manj 
j Jn* uporabljajo v gradbeništvu, ki 

jjiOnjlJndbišča nuklearne elektrarne v 
[jiCN 7* *° dvigalo last nemške firme. S 45 
ujff 1«1|L n’eh'ov dvigalo ni bilo niti pol iz- 
jinV"' Čeh av'8ne tudi do 200 ton in do vi- 
1*0 K le V P° svojem videzu ne daje ta- 
t<Velo'vi, Ur° *" P°lza postavitev dimnika, 
j/j xvL|.a “ra takega dvigala 3 stare mili
jo *v <fiiJjvnn s pripravami. Kljub temu je 
.,/%!)} n^a še vedno znatno cenejš* kot 
! * °Peko.

Komaj opazno, vendar vztrajno, se je dimnik dvigal.

li

51 metrov visoka pločevinasta cev je obvisela v zraku. minut in dimnik bo na svojem

KITAJSKI ZAPISKI (IV.)
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Odpiranje Kitajske tudi k svetu je ena te
meljnih značilnosti obdobja po zlomu »štiri
članske tolpe« in mu, ne brez razlogov, pravimo 
kar »kitajska pomlad«. To prebujanje je tej de
želi odprlo tudi prve možnosti za uvajanje mate
rialnih spodbud za večje oziroma boljše delovne 
uspehe. V navadi so namreč predvsem najra
zličnejša moralna priznanja, ki pa — kot kaže — 
niso samo to.

Od stopnje državnih odlikovanj je za »na
vadnega« Kitajca najpomembnejši, najteže do
segljiv in nemara tudi najbolj obvezujoč naziv 
»zaslužni delavec«. Ta izraz nikakor ni le sino
nim za besedo udarnik. Pomeni sicer tudi to, 
vendar le v obliki pogoja, ki mora biti ne le iz
polnjen, ampak tudi potrjen z večletno nadpo- 
prečno uspešnostjo na delovnem mestu. Tak 
delavec v svoji tovarni, ljudski komuni, na šoli, v 
inštitutu in sploh v svojem delovnem okolju 
nedvomno pomeni zgled in spodbudo za dose
ganje boljših ali večjih proizvodnih oziroma de
lovnih uspehov. Vendar pa je spodbuda »moč
nejša«, če tak delavec v svojem okolju tudi de
luje politično mobilizacijsko, pomaga graditi 
»revolucionarni entuziazem«. Poenostavljeno 
povedano, gre torej za to, da mora delavec ne le 
dojeti nauke Mao Ce Tunga, ampak jih tudi 
uresničevati v praksi skupaj z linijo komuni
stične partije ter s svojim zgledom spodbujati 
delovne tovariše, da bi razmišljali in delali tako 
kot on ter po možnosti še bolje, še bolj mobili-

terih je vedno znova dokazala, da zasluži to 
priznanje.

»S čim, kaj vam to pomeni?« vprašamo in 
nato zapisujem:

»Predsednik Mao Ce Tung nas je učil, da se 
moramo opirati na lastne sile. Ko smo gradili to 
tovarno, nismo imeli nobenih strokovnjakov, 
nobene tradicije in le malo strojev — starih in 
slabih. Hoteli pa smo ustvarjati. Za začetek smo 
dobili nekaj strokovnjakov od drugod; drugi 
smo se učili ob delu. Tudi stroje smo sami izde
lovali. Dosti težav je bilo in še se borimo z njimi. 
Ni dovolj pravega materiala, zlasti jekla. Zato 
smo ga povsod, kjer se je dalo, nadomestili z 
lesom. So zadrege, ampak gre naprej. Proi
zvodnjo povečujemo. Zdaj naredimo že pet mi
lijonov kvadratnih metrov tkanine, predvsem 
svile za obleke, pa posteljnih pregrinjal iz bro- 
kata. Od 350 statev, kolikor jih imamo zdaj, je 
polovica že polavtomatiziranih. V zvezi z mo
dernizacijo kupujemo le najnujnejše — tisto, 
česar ne zmoremo narediti sami. Vemo, da 
naših strojev povsem avtomatizirati ne bomo 
mogli, ampak s polavtomatizacijo še preostalih 
statev bomo še bolj povečali proizvodnjo, 
izboljšali kakovost in tudi popestrili izbor izdel
kov. To je in bo opravičilo našega pričakovanja, 
da bo v državnem planu predvidena tudi nadalj
nja modernizacija s pravimi, bolj sodobnimi 
stroji...

Moja vloga pri tem? Rasla sem s tovarno. Ve-

Ču Vej Fen v pogovoru s piscem, v sredini prevajalec Čaj. — Foto: Marko Rudolf

zacijsko. Tistim delavcem, ki pri tem prednjači
jo, pristojni revolucionarni komite po javni, te
meljiti in periodično se ponavljajoči oceni lahko 
podeli naziv »zaslužni delavec«. Zanimivo je, 
da v nasprotju z našim pričakovanjem ni pogoj, 
da bi kandidat za tak naziv moral biti tudi član 
komunistične partije. Če je, ima sicer večje 
možnosti, toda tudi ocenjujejo ga po strožjih 
merilih.

Koliko je »zaslužnih delavcev«? Odgovora, 
izraženega v številkah, nisem dobil, razen v toli
ko, da se številka spreminja in da ni pomembna. 
Namreč zato, ker na vsakih 100 delavcev pode
lijo le po en tak naziv.

To bi pomenilo, da so možnosti močno ome
jene in zato vprašam, če proglašajo »zaslužne 
delavce« le občasno, denimo takrat, ko se ko
lektiv ustrezno poveča.

»Nikakor ne,« odgovorijo in pojasnijo za 
naše pojme bolj težko razumljivo »tehniko«. 
Ko namreč nekdo postane »zaslužni delavec«, 
mora tri leta zapored in še dvakrat v naslednjih 
štirih letih dokazati, da to tudi zasluži. Če tega 
ne stori, je pa zdrav in sposoben za delo, mu ta 
naziv odvzamejo. Ta možnost za nova »imeno
vanja«, pa pride v poštev le poredko. Praviloma 
nosilci tega naziva izpolnijo pogoj. Takrat velja, 
kot da na tistih sto ljudi, med katerimi dela tak 
»zaslužni delavec«, lahko imenujejo še enega, 
seveda če imajo ustreznega kandidata. Teh pa je 
raje preveč kot premalo. Glede na vsaj dvajset
letno tradicijo podeljevanja tovrstnih priznanj, 
upoštevajoč omenjeno prakso in naraščajoče 
število zaposlenih, torej možnosti za podelitev 
teh nazivov nikakor niso »zacementirane«.

KAJ JE STORILA 
IN KAJ DELA 
ČU VEJ FEN?

V tovarni svile mesta Uši dela 1100 ljudi. Ena 
izmed njih je Ču Vej Fen, zdaj zaposlena v pri
pravi dela. V tovarni je od začetka, od leta 1950. 
»Zaslužna« pa je postala pred osmimi leti, v ka-

selil me je vsak dosežek. V delo sem vlagala in še 
vlagam vse svoje moči in sposobnosti. Priza
devna in delovna tudi sem, to je nam Kitajcem 
prirojeno, tako kot skromnost. K dobremu delu 
sem spodbujala tudi druge, zlasti tiste, ki bi po 
mojem mnenju lahko dali več od sebe. In so 
dali, dajemo. Tako bi ravnala, čeprav mi ne bi 
izrazili priznanja. To je v meni, da tako delam. 
Toda zdaj me naziv »zaslužna delavka« še bolj 
obvezuje, kajti želim, da bo hitreje napredovala 
naša družba. Proučevanje misli predsednika 
Maa in linije naše partije nam ob tem pomaga 
razumeti, zakaj moramo delati tako, zakaj se 
kaže uspeh, če delamo tako. To je naše, to je 
tudi moje zadoščenje.«

Kitajcev še ni okužila potrošniška miselnost. 
To je treba vedeti, ko v sebi presojaš takšna ali 
podobna pripovedovanja. Pa vendar: povsem 
brez »otipljivih« prednosti tudi moralna priz
nanja na Kitajskem le niso. Tako »zaslužni de
lavci« od časa do časa dobijo kakšno nagrado v 
naturi, denimo v proizvodih tovarne, kjer dela
jo, v obliki gospodinjskih potrebščin in podob
no. Za tako varčne ljudi, kot so Kitajci, tak pri
hranek pri izdatkih pomeni veKko. Druga raz
sežnost oziroma »posledica« metalnih priznanj 
(že od najnižjih navzgor, začno se pri »diplomi 
dobrega brigadirja«), pa se kaže v dejstvu, da 
tako priznanje skrajša čakanje na proizvode, ki 
jih na trgu še ni dovolj, denimo na kolesa, za
pestne ure in podobno. Če so torej s skupnimi 
napori na Kitajskem uspeli doseči, da nihče več 
ni lačen, brez obleke in strehe nad glavo, jih po 
drugi strani tudi ponos in zadoščenje ob skupaj 
doseženem spodbuja k dodatnim naporom, tudi 
k skrbi za izboljšanje lastnega položaja.

Pravzaprav: ali tako hotenje ni ljudem na 
sploh prirojeno; ali ne gre za razvojno značil
nost nekega obdobja sleherne družbe? Je bilo 
tako pri nas, se je začelo pri nas bistveno druga
če, seveda upoštevajoč takratne razmere?

MILAN GOVEKAR

Prihodnjič: »SLUŽIMO NARODU«
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DOMŽALSKI TOKO NA NOVI STOPNICI SVOJEGA RAZVOJA

PRIZNANJE 
ZA PRIDNE ROKE

Izjemno dobri medsebojni odnosi so celotnemu kolektivu pripomogli do uspehov, ki jih je 
dosegel v minulem obdobju in zato prejel zlato plaketo Gospodarske zbornice Jugoslavije

V delovni organizaciji Toko, tovarni kovčkov in usnjenih izdelkov v Domžalah, delavci združujejo 
delo v treh temeljnih organizacijah združenega dela, in sicer v TOZD Galanterija', TOZD Usnjarna in 
TOZD Maloprodaja ter v delovni skupnosti skupnih služb. Lani so ustvarili dohodek 80 milijonov di
narjev in od tega namenili za sklade 12 milijonov dinarjev. Poprečni osebni dohodek na zaposlenega je 
4.020 dinarjev. Lani so izvozili na tržišča ZDA, Zvezne republike Nemčije, države Beneluia, Sovjet
sko zvezo in Poljsko za 28 milijonov dinarjev, letos pa računajo, da bo vrednost izvoza že presegla 30 
milijonov dinarjev.

V proizvodnem programu imajo nad 900 artiklov. Med njimi so najpomembnejši najrazličnejši po
tovalni kovčki, ženske torbice, rokavice in najrazličnejše torbice iz umetnih mas. To jim omogoča, da 
vsaki trgovini, ki se ukvarja s prodajo tovrstnih izdelkov, ponudijo kompleten program ob vsakem 
času.

Delovna organizacija TOKO, 
tovarna kovčkov in usnjenih iz
delkov iz Domžal je te dni pre
jela visoko priznanje — zlato 
plaketo Gospodarske zbornice 
Jugoslavije za dosedanje 
uspešno delo, dosežene rezultate 
in razvoj.

Novinarji smo imeli na ti
skovni konferenci priložnost 
spoznati, kaj pravzaprav pomeni 
takšno priznanje za ta blizu 
900-članski delovni kolektiv iz 
Domžal.

Toko včeraj, 
jutri...

danes,

Tovarna kovčkov in usnjenih 
izdelkov Toko iz Domžal je bila 
ustanovljena pred 32 leti in je 
nastala iz dveh zasebnih obrtnih 
podjetij za proizvodnjo usnjene 
galanterije, katerih tradicija sega 
celo v leto 1922.

»V povojnih letih je delovna 
organizacija naglo napredova
la,« je povzel besedo Tone Okrš- 
lar, namestnik glavnega direk
torja, nekdanji dolgoletni teh
nični direktor, še prej pa lastnik 
tega podjetja. Vsekakor svojevr
sten fenomen, da je bivši lastnik 
še danes drugi človek v delovni 
organizaciji, ki jo je vsa povojna 
leta uspešno vodil kot tehnični 
direktor. Zato TOKO res pozna 
do zadnjega kotička. »Ko je 
Toko začel z industrijsko proi
zvodnjo usnjene galanterije,« 
pripoveduje Okršlar, »ki se je 
razumljivo odvijala v mejah ta
kratnih možnosti, je zaposloval 
že več kot 400 delavcev, bruto 
proizvod pa je bil 54 milijonov 
dinarjev. Glavna naša strategija 
je slonela že v časih naše obnove 
v izvozu. Tako je bila Toko druga 
industrijska proizvodna organi
zacija v naši republiki, ki je 1948. 
leta dobila registracijo za samo
stojno opravljanje zunanjetrgo
vinske dejavnosti za svoje potre
be.«

V prvem letu zunanjetrgovin
skega poslovanja je delovna or
ganizacija izvozila — izključno 
na zahodno tržišče — že za 8,800 
dolarjev lastnih izdelkov.

Tedaj je Tokova proizvodnja 
usnjene galanterije in drugih us
njenih izdelkov pomenila kar 75 
odstotkov vse jugoslovanske to
vrstne proizvodnje. Toko je bil 
tudi prvi, ki je začel zaposlovati 
ženske. Tako se je ta delovha or
ganizacija razvijala pospešeno, 
skladno s stabilizacijo našega go
spodarstva.

»Od industrij&ega podjetja,« 
nadaljuje Okršlar, »ki je imelo v 
proizvodnji še veliko značilnosti 
obrti, se je v prvih letih Toko ra
zvijal predvsem na račun pospe
šenega zaposlovanja novih de
lavcev, ki je svoj vrh doseglo 
1964. leta, ko je kolektiv štel že 
1.383 delavcev. Tedaj smo 
ustvarili celotni dohodek v vred
nosti 3,067.000 dinarjev ter od 
tega izvozili izdelkov ne samo na 
zahodna, marveč tudi na 
vzhodna tržišča kar za 655.000 
dolarjev.«

Tako kot v mnogih delovnih 
organizacijah pri nas je tudi'v 
domžalskem Toku po letu 1964 v 
njegovem razvojnem konceptu 
prevladalo načelo intenzivnosti 
gospodarjenja. Materialne mož
nosti so dopuščale večje oprem

ljanje dela z novo tehnologijo, 
katere posledica je bila abso
lutno in relativno zmanjšanje 
števila zaposlenih ob hkratnem 
povečanju proizvodnje.

»Danes v delovni organizaciji 
Toko združuje delo 863 delav
cev, ki bodo letos ustvarili celotni 
prihodek v vrednosti 
200,000.000 dinarjev. Načrti za 
prihodnje srednjeročno obdobje 
pa predvidevajo še hitrejšo rast 
proizvodnje,« se je oglasil k be
sedi glavni direktor Franc Sladič, 
ki je na krmilu te delovne organi
zacije dobrih osem mesecev. 
»Takšen kakovostni in količinski 
napredek je bil dosežen ne samo 
s stalnim strokovnim usposab
ljanjem zaposlenih — Toko je bil 
med drugim tudi ustanovitelj 
tehnične šole za usnjeno galante
rijo — marveč tudi s stalnim

spremljanjem razvoja stroke, 
modnih gibanj in tehnologije v 
svetu.«

Dejstvo, da je proizvode te de
lovne organizacije lahko najti na 
vseh kontinentih, potrjuje kako
vost in ugled, ki si ga je delovna 
organizacija ustvarila doma irj v 
svetu. O tem pričajo tudi številna 
domača in mednarodna prizna
nja — med njimi 11 zlatih košut, 
4 zlati zmaji in poseben pokal 
Mednarodnega instituta za pro
mocijo, eleganco in prestiž iz 
Londona.

domžalski delovni organizaciji 
sploh ne poznajo problemov.

Ko smo novinarji na tiskovni 
konferenci »vrtali« z vprašanji,’ 
smo iz ust — tudi neposrednih 
proizvajalcev — predsednikov 
samoupravnih organov in druž
benopolitičnih organizacij slišali 
še marsikatero pohvalno misel 
pa tudi kritiko predvsem na to, 
kar bi še lahko sami storili, da bi 
bilo bolje, pa tudi to, kaj bi mo
rala družba »popustiti«, da Toko 
ne bi zabredel v morebitne teža
ve.

Problem: kje dobiti de
lavce?

Marsikdo bi ob besedah glav
nega direktorja in njegovega 
namestnika pomislil, da v tej

»Kaj je ta hip največji pro
blem v Toku?« smo vprašali.

Najprej Franc Sladič:
»Povedati vam moram, da je v 

Toku od blizu 900 zaposlenih kar 
80 odstotkov žensk, ki vse delajo 
le v eni izmeni. Osnovni pro
blem, ki ga imamo v zvezi s tem, 
je veliko bolniških izostankov. 
Kar 23 odstotkov jih je... Hkrati 
pa je naša proizvodnja takšna, da 
potrebujemo veliko delavcev, 
ker je še veliko ročnega dela. 
Tako je tudi v podobnih tovar
nah povsod po svetu, tudi v indu
strijsko najbolj razvitih drža
vah.«

»Tu v Domžalah in daleč nao
koli delavcev res ne moremo do
biti. Če pridejo, so iz drugih re
publik, ki pa ostanejo pri nas le 
mesec ali dva in spet odidejo,« je

Nova industrijska prodajalna v okviru nove proizvodne hale

Proizvodnja kovčkov v novih proizvodnih prostorih

Zlata plaketa Gospodarske zbornice Jugoslavije

dodala Marija Pirkovič, pred
sednica skupnega delavskega 
sveta. »Morda bi še ostali pri nas, 
če bi jim preskrbeli stanova
nja ...«

Poprečna starost zaposlenih v 
Toku je nad 40 let. Ob tem, da 
novih delavcev, kljub neneh
nemu prizadevanju za moderni
zacijo proizvodnje — toda o tem 
nekaj več kasneje — ne morejo 
dobiti, jih ta hip najbolj tare tudi 
to, da se bo v petih letih upoko
jilo še 142 delavcev.
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pasove, da so si lahko zgradil’ i, 
dobno halo za proizv^jj 
kovčkov in si ob njej uredil’ 
lepo industrijsko prodaj2’(. 
Proizvodnjo kovčkov so rn°.% ijju 
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Kako tehten je problem po
manjkanja delavcev za kolektiv 
Toka, nam ilustrira tudi pripoved 
Vinka Mlakarja, predsednika 
delavskega sveta v temeljni or
ganizaciji združenega dela Ga
lanterija:

»Šestintrideset let sem že v to 
varni in moram reči, da v 
stiski za delavce kot smo zdaj, še 
nismo bili. Morda vam je že 
znano, da je naš razvojni oddelek 
pripravil nov tip potovalnega 
kovčka v različnih velikostih in 
različnih barvah z zaščitno oz
nako »meteor«. In ne moremo 
dobiti niti petih delavcev, ki bi 
delali omenjene kovčke, za zače
tek vsaj ročno, če že ne moremo 
za njihovo proizvodnjo uvoziti 
potrebnega stroja.«

Glavni direktor Franc Sladič je 
zadevo takoj pojasnil:

»Kovčki z oznako »meteor« so 
po kvaliteti povsem enaki poto
valnim kovčkom znane tuje 
firme »Samsonite«. Za proi
zvodnjo meteorjev pa že od av
gusta lani čakamo na soglasje za 
uvoz enega samega stroja, to je 
stroja za ukrivljanje okovja. 
Tega soglasja nam državna ad
ministracija noče dati, samou
pravna interesna skupnost za to 
področje, ki bo poslej pristojna
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večali naše učinkovitosti 
spodarjenju,« pristavlja J J)|j 
Sladič, »Tudi z novim sis’ ^ 
nagrajevanja po delu v vV > 

del3«službah in povsod, kjer ^ ^
za izdajanje takšnih soglasij, pa mogoče normirati, bom0 ^ ^ v 
bo ustanovljena šele konec maja. gotovo dosegli še boljše rez JU
TzvHo izz^t;» te. Ob tem moramo nujnoToda kot je povedal Vinko Mia 
kar, bi teh kovčkov tudi ročno 
naredili več, če bi imeli dovolj 
delavcev...«

Pojasniti moramo namreč, da 
so si v Toku, medtem ko čakajo 
na uvoz omenjenega stroja, sami 
naredili ročno pripravo za ukriv
ljanje kovinskih delov pri 
kovčku in tako je možna vsaj mi
nimalna 'proizvodnja, blizu 
15.000 kovčkov različnih veliko
sti letno. S težko pričakovanim 
strojem pa bodo takšnih kovčkov 
lahko naredili letno tudi do 
90.000. In še cena? Ta je spre
jemljiva: za najdražji kovček bo 
treba odšteti 135 starih tisoča
kov, kar je enkrat manj kot za 
podoben kovček znamke »Sam
sonite«.

službo planiranja, da jee<l ^ho.
zamujali rokov dobave. ^ ^ ^pr« 
dan zamudimo z dobavo, $(> gije . 
blaga nočejo vzeti. Konk S|Q^ 
je vse hujša...« .

Tako upamo, da nam %(j0,
predstaviti delovni j!1'’, p
domžalskega Toka, .'''o*
uspehe in tudi problem7 
rimi se nenehno ubada)
razrešujejo. ,!00

Za zaključek tega 
Marija Pirkovič, Pre, 
skupnega delavskega s

ol

t •A
povedala: (ja >

»Kar zapišite tudi t0’ki^ ^ c
prav medsebojni odnosu av|j.
našem kolektivu izjemm^. J>ai0j

iO Ni

veliko pripomogli k uspe 011! Njj
----r J-----\raAnO s* >j f »M.smo jih dosegli. Vedno^,^ ^

Izhod: modernizacija
proizvodnje

'80

Proizvodna linija za drobno usnjeno galanterijo
Kolektiv tovarne kovčkov in 

usnjenih izdelkov Toko iz Dom-

enotni, zlasti takrat, eflh 
bilo najteže. Vse to P°^t\00, 
smo tudi dobro samoup’’ k[iv’l.j ■ oj* 
ganizirani in da so su ^t
sile v naši delovni org
povsod prisotne.«



m kako gospodarimo

OSLOVANJE JUGOTEKSTILIMPEXA V PRETEKLEM LETU POD »LUPO« ZDRUŽENEGA DELA

JSPEŠNI - KLJUB TEŽAVAM
Ugodnejša prodaja izdelkov doma vplivala na slabši izvoz jugoslovanske tekstilne indu- 
stnje — Izjemni rezultati povezovanja med proizvodnjo in trgovino

ju,edno tesnejša povezanost 
Uj Ustrije in trgovine vpliva tudi 
l vedno večjo učinkovitost.
tni'K em velia to za nastop na 
J^^ržiščih, kjer jugoslovanska 
1^’bia industrija, kljub veli- 
^ težavam, s katerimi se sooča, 
L e^no dosega zavidljive uspe- 

Vendar pa so ti, po oceni 
I 0vnjak°v, dokaj ugodni re- 
r Pos'ovanja, v precejšnji 
jjl tudi rezultat prizadevanj 

aVcev v zunanji trgovini. Tako 
jj^enili predstavniki številnih 
^lovanskih tekstilnih proi- 

tgjikev, ko so se sestali na že 
redni letni skupščini sa- 

•| uPravnega sporazuma o po- 
jj^Peni povezovanju proizvod- 
I, 'n trgovine, med organizaci- 
i^.1 združen ega dela v tekstilni, 
Jarsko-obutveni in kemijski 
L*! ter izvozno-uvozno de- 
C0 organizacijo JUGOTEK- 
yt-'iinpex.

k ..sporazum, ki je bil sprejet že 
1974. leta, decembra 1977 

| njSMajen z zakonom o združe- 
ij. iie^ ^lu, je bilo konec prete- 

iš> ^eta včlanjenih 149organi- 
»(,.,1 združenega dela iz vseh ju- 

V, jj. °vanskih republik in pokra- 
11 pC '°^ te8a onajst iz kemijske in

odfli*

usnjarsko-obutvene dejavnosti, 
ostale pa so »čiste« tekstilne or
ganizacije. Z JUGOTEKSTIL- 
impexom poslujejo že dolga leta, 
odkar pa so sklenili skupni spo
razum o združevanju dela in 
sredstev, se medsebojni obseg 
poslovanja iz leta v leto skoko
vito povečuje. Tako je zunanje
trgovinska organizacija v letu 
1977 s podpisnicami sporazuma 
dosegla že skoraj 70% svojega 
celotnega prometa, ali po dejav
nostih: 70% vsega izvoza in 
65 % vsega uvoza, ki ga je JU- 
GOTEKSTIL-impex dosegel v 
letu 1977. Kolikšna sredstva 
predstavljajo ti podatki, poka
žejo že naslednje številke: v lan
skoletnem obdobju so izvozili 
skupno za 65 milijonov dolarjev, 
uvozili pa za 54 milijonov dolar
jev blaga.

Osnovno nalogo, učvrstiti 
izvozne dosežke iz leta 1976 in 
povečati uvoz, so tako uspešno 
izpolnili. Res je bil doseženi 
izvoz v letu 1977 kar za 12% 
nižji od rekordnega v letu 1976 
(ko je bil povečan za 43 %), ven
dar pa je nanj vplivalo nekaj po
membnih dejavnikov. Med njimi 
je vsekakor omembe vredno

zmanjševanje konkurenčne spo
sobnosti jugoslovanskega tek
stila na tujih tržiščih. Krive so 
povečane splošne obremenitve 
našega gospodarstva, nerešen si
stem vračila carin, splošni porast 
stroškov in cen, velike prehodne 
zaloge surovin, kupljenih po vi- 

•sokih cenah itd.
K manjšemu izvozu lansko 

leto pa so precej »pripomogli« še 
ugodnejši pogoji za prodajo tek
stilnih izdelkov na jugoslovan
skem tržišču, premalo podpore 
širše družbene skupnosti za izvoz 
ter izredno poslabšani pogoji na 
pomembnejših mednarodnih tr
žiščih. Vendar je kljub temu v 
zadnjih treh letih JUGOTEK- 
STIL-impexov izvoz precej pre
segel jugoslovansko izvozno tek
stilno poprečje.

Podpisnice sporazuma o zdru
ževanju dela in sredstev med 
proizvodnjo in trgovino so zavo
ljo tega ponovno soglasno pou
darile, kako velikega pomena je 
načrtovanje med Jugotekstilom 
in proizvodnimi organizacijami. 
Menile so, da brez dobrega načr
tovanja, ki bi ga tudi usklajevali s 
spremenjenimi pogoji poslova
nja, ne more zaživeti novi sistem

gospodarskih odnosov s tujino, 
kjer osrednja vloga pripada 
združenemu delu.

Bodočnost skupnega nastopa 
trgovine in industrije v tujini pa 
je tudi večje vključevanje v proi
zvodne načine mednarodnega 
poslovanja, kot so vlaganja, pre
nosi znanja in tehnologije ipd. 
To stremljenje je v preteklosti že 
rodilo uspeh, ko je konec lan
skega leta v Keniji pričela posku
sno obratovati tovarna lahke 
konfekcije Yuken, pri katere iz
gradnji so poleg JUGOTEK- 
STIL-impexa sodelovale še proi
zvodne organizacije Jutranjka, 
Labod in Lisca. Tudrv prihodnje 
Jugotekstil-impex načrtuje po
dobne akcije — gradnjo tekstil
nega kombinata v Tanzaniji, 
strojilnico kože v Keniji ter pro
jekte v Iraku in Braziliji.

Po teh in še nekaterih drugih 
usmeritvah načrtujejo podpi
snice sporazuma, da bodo 
skupno z JUGOTEKSTIL-im- 
pexom v letošnjem letu za 7,4 % 
povečale izvoz, za 5,4 % uvoz in 
za 11,35% promet na jugoslo
vanskem trgu. Skupno to pomeni 
6,4 % večjo dejavnost od lansko
letne. MIŠA SOVDAT

J s^ERNIZACIJA SLOVENSKIH ŽELEZNIC

IMA NOVIH TIRIH
^transport veliko predrag — Izhod v racionalnem prometnem sistemu — V njem naj bi do-

Č K" 
tisk8’ 
liii^
OCM,;
[jtu'
i

Ustrezno mesto tudi nova, modernizirana železnica
kali’ Mi*
zla*11 Pr0'Se tako dolgo, ko se je naš 
stre j^t razvijal bolj stihijsko kot 
> ^nno. Takšno stanje se je še 

iti 0 J odražalo pri železnici, ki 
tfojfl 'H ^0vala v zelo težkih pogojih 
j p/ k*. Sadelj v svojem razvoju 
njeJt VJ Za°stala. Škodljive posle- 
neslc se najbolj odražale v ce- 
jn'8: 'ir^, naši družbeni skupnosti.

loltff 'H Prevoznih storitev so bili 
dr1’ k|v.,:e previsoki. To se kaže 

igs1'11 j v prodajni ceni blaga, v 
fok8 Pr^.j6 delež prevoznih storitev 
,j f 'k- Stroški našega tran- 
ij°y Nzv So v ceni končnih 
deS^dov narasli od 10 odstot- 
ocrf' % f*3 1970 na 16 odstotkov v

881 ^itii!9.75
'J

lih V.’ medtem se v bolj 
deželah ta odstotek giblje

od 3 do 6 odstotkov. To so velike 
rezerve za povečanje družbene 
produktivnosti dela, s tem pa 
tudi za povečanje konkurenčne 
sposobnosti našega gospodarstva 
na domačem in tujem trgu. Da bi 
te rezerve lahko izrabili, pa po
trebujemo racionalni transportni 
sistem. V tem sistemu mora do
biti svoje mesto tudi železnica, 
vendarle na takšna železnica, 
kakršno poznamo danes in tista 
pred leti, temveč sodobna in 
ekonomična, ki bo kos potrebam 
sodobnega časa. Tega se docela 
zavedajo tudi v Železniškem go
spodarstvu Ljubljana, ki so 
precej prog in naprav že moder
nizirali, veliko dela jih pa še

čaka.
Železnica je z dokumenti 

družbenega plana razvoja Jugo
slavije in Slovenije za srednje
ročno obdobje 1976 - 1980 dor 
bila prednostno mesto, seveda pa 
bo morala tudi sama vložiti vse 
napore, da bi izboljšali poslova
nje in pospešili razvoj. V naši re
publiki so srednjeročni razvojni 
program ŽG Ljubljana za ome
njeno obdobje oblikovali že v 
Samoupravni interesni skupnosti 
za železniški in luški promet 
SRS, ki je bila ustanovljena leta 
1974. Samoupravna interesna 
skupnost je izoblikovala pro
gram investicij za modernizacijo 
železnice. Po le- tem je za mo

SEpDARSKA gibanja v ŠALEŠKI dolini

ZAPOSLOVANJE 
PRESEGA DOGOVORE

rasti zaposlovanja ne bi bila zaskrbljujoča, če ne bi zaposlo- 
^edvsem nekvalificiranih in polkvalificiranih delavcev

Sto** oc* Prejšnjih let je 
?načilnost gospodarskih 

No^aleški dolini v zadnjem 
J^t. t ,Utriirjena gospodarska 
h St, ’ denimo, je bila rast 

V 0^čini Velenje pod 
in rast' občin celjske re- 

i> 0Venii'1Zj? od poprečne rasti v 
QkSP°dar bi samo premerjali 
vir °t>ia i dosežke preteklega 
lili1, da jPZ etorn 1976, bi ugoto- 

aadrpStf.nie sicer kolikor to- 
p °lip . oliivo, še posebej tud
(kj

vo, še posebej tudi 
ker so kosmati^ga,

'rU«,
i,irasto«eL e?a proizvoda in ker 
n *a „ dohodkov zaosta- 
H deiaaraščanjem produktiv-

Šk* ddar „
tav| dohnePa gospodarstvo Šale- 
Oai lati,npLKot J« mogoče ugo- 
A, za^dosega vseh razvojnih 
V>Z'lanih v dogovor o te- 
IhSje r^oenega načrta občine 
k dO. ?aZa obdobje 1976 do 
p^taja t Predvidevanji zlasti 

in -rast družbenega 
Pa jp n lzvoza, ekonomič- 

ostala na ravni leta

drn^^Jjodki rasli počasneje

1976, zaposlovanje pa presega 
vse dogovore in je dosegla ob
čina Velenje lani najvišjo stop
njo rasti zaposlovanja v naši re
publiki.

Prekomerno zaposlovanje 
nove delovne sile je hkrati z za
mudo pri uresničevanju nekate
rih razvojnih nalog in zaostaja
njem izvoza za predvidevanji 
eden od poglavitnih gospodar
skih problemov sedanjega ob
dobja v velenjski občini. Lani se 
je število zaposlenih, v primer
javi z letom 1976, povečalo za 
7,7%. V zadnjih letih se je v Ša
leški dolini število zaposlenih 
povečevalo po letni stopnji od 5 
do 12%, čeprav bi razvite občine 
v Sloveniji lahko zvišale število 
zaposlenih letno samo za 3%. 
Vendar pa samo zvišanje števila 
zaposlenih še ne bi bilo zaskrb
ljujoče, če zaposlovanje ne bi 
bilo ekstenzivno in če delovne 
organizacije iz Šaleške doline v 
zadnjem obdobju ne bi zaposlo
vale v glavnem le nekvalificirano 
in polkvalificirano delovno silo,

ki je v strukturi zaposlenih v Ša
leški dolini že udeležena z okrog 
46%. Visoko stopnjo rasti zapo
slovanja spremljajo vse večje po
trebe na področju družbenega 
standarda; iz leta v leto še pose
bej naraščajo potrebe po novih 
stanovanjih, kljub temu, da je 
med zaposlenimi kar 30% takih, 
ki se vozijo vsak dan na delo v 
Velenje iz drugih občin.

Gospodarstvo Šaleške doline 
je lani prodalo na tuje za nekaj 
več kot 49 milijonov dolarjev iz
delkov, načrtovali pa so za 80 mi
lijonov dolarjev izvoza. Ugotav
ljati je mogoče, da se delovne or
ganizacije v premajhni meri 
vključujejo v mednarodno deli
tev dela in je v izvozu v glavnem 
udeleženo Gorenje. Kolektivi pa 
opozarjajo, da izvozna prizade
vanja niso v zadostni meri spod
bujena, posebej še zavoljo vse 
večje konkurence na tujih tržiš
čih, domače surovine so drage, 
premalo pa je še zmeraj razvita 
tudi lastna prodajna mreža na 
tujem itd. P.O.

dernizacijo železnice namenjeno 
5.800 milijonov dinarjev. Od 
tega znašajo naložbe v železni
ško infrastrukturo 4.800 milijo
nov dinarjev, naložbe v razšir
jeno reprodukcijo vozil pa 1.000 
milijonov din.

Sredstva za realizacijo ome
njenega programa so zbrali s 
pomočjo članic samoupravne in
teresne skupnosti za železniški in 
luški promet (2.400 milijonov 
din), domačih bank (1.000 mili
jonov din) in tujih posojil v višini 
2.400 milijonov dinarjev.

Kot je bilo že rečeno, so želez
ničarji precej stvari že moderni
zirali. Tako so lani dokončno 
elektrificirali tako imenovani 
slovenski železniški križ (Jese
nice - Dobova, Šentilj - Koper), 
ki je najbolj obremenjen. Na 
drugih progah naj bi uvedli dizel
sko vleko. Nedavno tega jim je to 
tudi v celoti uspelo in sicer, ko so 
na dolenjski progi ukinili še zad
njo parno vleko na Slovenskem. 
To je bilo treba tudi nujno storiti, 
kajti stroški elektrovleke so v 
primerjavi z dizelsko in parno v 
razmerju 1:3:5. Poleg tega je 
slovenska železnica začela na 
svoje proge vgrajevati tudi so
dobne signalnovarnostne in tele
komunikacijske naprave, s kate
rimi nadomeščajo stare, dotra
jane mehanične, elektromeha- 
nične in telegrafske. Tako so
dobno je že zavarovana magi
stralna proga Dobova - Ljub
ljana - Jesenice, v celoti pa so do
slej na progah ŽG Ljubljana za
varovali 41 postaj in avtomatizi
rali 46 cestnih prehodov. Pro
gram modernizacije predvideva 
tudi tehnično sodobne ranžirne 
postaje. ŽG Ljubljana je ran
žirno delo centralizirala, in sicer 
z ranžirno postajo Zalog, kjer se
stavljajo vlake, ki vozijo na dol
gih relacijah. Za krajše proge, 
oziroma vlake, ki vozijo po njih, 
pa skrbijo tehnične postaje v Se
žani, Jesenicah, Celju in na Tez
nem. Ob koncu naj še povemo, 
da je ŽG Ljubljana začelo po
novno odpirati proge, ki jih je 
pred leti opustilo. Tako bo konec 
tega meseca odprta (tudi za pot
niški promet) proga Ljubljana - 
Kamnik, slišati pa je, da je po
stala ponovno zanimiva tudi 
opuščena koroška proga.
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Zakaj nedosledno?
Pri usklajevanju stališč v vseh predpisih in na vseh ravneh 

skoraj o vsaki besedi vodimo dolgotrajne razprave, v praksi pa 
potem tudi najsplošnejše in najbolj jasne opredelitve teh zako
nov in dogovorov pogosto ne upoštevamo. Tako so na primer 
vsa skupščinska telesa razpravljala ne samo o politiki in druž
beni kontroli cen v letošnjem letu, ampak o sleherni podrobnosti 
te politike. Komaj pa so bila stališča usklajena, so pristojni or
gani prejeli številne zahteve za povečanje cen. Dejansko so ta in 
drugi zakonski akti, dogovori in sporazumi lahko sprejeti šele, 
ko jih vsi delegati in vsi odločujoči dejavniki sprejmejo v vsaki 
najmanjši podrobnosti. Zato je normalno pričakovati, da bomo 
sprejete opredelitve in določbe v praksi dosledno uresničevali, še 
toliko bolj, ker je pred sprejemom potekala široka izmenjava 
mnenj. Letošnja gibanja gospodarstva pa kažejo, da se mnogo 
bolj energično bojujemo za formulacije predpisov kot pa za nji
hovo dosledno uresničevanje.

V skupščinskih odborih že zelo dolgo usklajujejo stališča o 
treh zakonih o združevanju v gospodarstvu. Dejstvo je, da že več 
let govorimo in vemo, da je združevanje v nekaterih panogah go
spodarstva, kot je elektrogospodarstvo, nujno predvsem zaradi 
tehnološke enotnosti sistema. Proizvajalci in distributerji elek
trične energije pa se o tem ne morejo sporazumeti niti v republi
ških mejah, kaj šele v širših razmerah. Sedaj, ko bodo zakonski 
predpisi železnico, elektrogospodarstvo ter PTT prisilili k zdru
ževanju, pa zahtevajo za prilagoditev sedanje organizacije dela 
in delovanja novim zakonom rok dveh let. Vse kaže, da tu ne gre 
samo za obsežnost nalog, ki jih je treba opraviti pred združitvijo 
kolektivov teh gospodarskih vej v skupnosti na ravni federacije, 
ampak tudi za prikrit odpor posameznikov in skupin v teh ko
lektivih proti takšnemu združevanju. Ne nazadnje pa gre tudi za 
nesamoupravne družbenoekonomske odnose v teh dejavnostih 
ter za dosedanje izključno formalno uresničevanje zakona o 
združenem delu. V. B.

Banke po zakonu 
ali zakon po bankah?

A nalize kažejo, da smo pri ustanavljanju združenih bank zašli 
v dve skrajnosti: dopustili smo, da mimo zakona širijo krog po
slovanja, pa tudi, da se spreminjajo v nekakšne kopije interesnih 
skupnosti. Po prvem modelu naj bi združena banka opravljala 
skoraj vsa bančna dela, poleg tega pa tudi nekatere skupne na
loge za temeljne banke, ki so se vanjo združile. Ta banka se v 
marsičem primerja s temeljno banko, sprejema celo depozite in 
izdaja vrednostne papirje. Po drugem konceptu pa je združena 
banka le »mesto dogovarjanja« o uresničevanju največjih pro
gramov iz načrta gospodarskega razvoja republike. Njen delo
krog poslovanja bi lahko temeljne banke po mili volji širile ali 
zoževale.

Nerodno je, da nobeden od obeh modelov ni dober, ker v 
marsičem odstopa od sprejetih načel.

Prvi model, ki velja v vseh republikah in pokrajinah, razen v 
eni, je očitno preveč zasul združeno banko z bančnimi nalogami 
in ji s tem priznal vse značilnosti temeljne banke, čeprav iz za
kona o bančnem in kreditnem sistemu jasno izhaja, da morajo 
združene banke delati le tisto, kar temeljne banke na njih prene
sejo. Drugi model, ki ga predvideva Hrvaška, pa dela iz zdru
žene banke nekakšen nadomestek interesne skupnosti, za katero 
se običajno reče, da je »mesto sporazumevanja in dogovarja
nja«.

Težko je domnevati, da tisti, ki sodelujejo pri oblikovanju 
bank, ne poznajo zakona. Prej bi lahko rekli, da želijo prilago
diti tudi sam zakon svojim ambicijam, interesom in »vizijam«, ki 
pa pravzaprav vodijo nazaj. y_ b.

OB PETINDVAJSETLETNICI GORENJA

V VSAKI REPUBLIKI
IN POKRAJINI 

TOVARNA
V 42 tozd osemnajst tisoč zaposlenih izdela 
za 14 milijard dinarjev izdelkov, ki jih prodaja 
v 56 držav — V bodoče vsaj 15 tovarn tudi 
v tujini

Pod geslom »Gorenje — sre
brni jubilej zvestobe« bo 18.000 
delavcev širom po Jugoslaviji 
obeležilo 25-letnico Gorenja. Iz 
majhne obrtne delavnice zli 
zaposlenimi je nastala sestav
ljena organizacija združenega 
dela Gorenje, ki združuje 11 de
lovnih organizacij z 42 temelj
nimi organizacijami združenega 
dela. Medtem ko je Gorenje 
prve izdelke prodalo na tuje šele 
leta 1964, pa je mogoče zdaj ku
piti proizvode Velenjčanov že v 
56 državah na vseh petih konti
nentih sveta.

Razvojno pot je začelo Gore
nje 1953. leta v istoimenski va
sici blizu Šmartnega ob Paki. Z 
začetkom proizvodnje štedilni
kov na trda goriva leta 195 8 se je 
začela izoblikovati fiziognomija 
Gorenja. Ko se je delovna orga
nizacija utrdila doma, v Šaleški 
dolini, je začela s povezovanjem 
z drugimi delovnimi organizaci
jami dobivati nove razsežnosti in 
razvojne možnosti, da bi lahko

letos, ob 25-letnici, 18.000 de
lavcev Gorenja s ponosom ugo
tavljalo svetovne razsežnosti nji
hove sestavljene organizacije 
združenega dela kot množičnega 
proizvajalca izdelkov za široko 
potrošnjo.

Gorenje, ki bo letos doseglo že 
blizu 14 milijard dinarjev celot
nega prihodka ter prodalo na 
tuje za skoraj 2 milijardi dinarjev 
izdelkov, je doslej pomembno 
vplivalo tudi na uspešen razvoj 
manj razvitih območij pri nas. 
Ob tem si še posebej prizadeva
jo, da bi imeli v vsaki republiki 
oziroma pokrajini tovarno, ki bi 
se vključevala v njihov proi
zvodni program. Mimo razve
jane mreže predstavništev načr
tujejo za leto 1985 najmanj 15 
lastnih podjetij v tujini, tudi v dr
žavah v razvoju, s čimer želijo 
ustvariti možnosti za še hitrejše 
vključevanje v mednarodno deli
tev dela ter v razvoj svetovne 
tehnologije.

P. O.
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S SEJE SVETA ZVEZE SINDIKATOV JUGOSLAVIJE

Tvorno in odgovorno o vsem
Sprejete so osnove za politično-organizacijsko graditev sindikatov — 8. kongres ZSJ bo v le
tošnjem novembru — Nova podpredsednika in sekretarji ZSJ

Na 13. seji sveta Zveze sindi
katov Jugoslavije so sprejeli 
»Osnove politično-organizacij- 
ske graditve ZS« in sklep o sklicu 
8. kongresa ZSJ, ki bo v letoš
njem novembru, ter se hkrati do
govorili o ključu, merilih in na
činu volitev delegatov za zvezni 
kongres.

Svet Zveze sindikatov Jugo
slavije je na tej seji izvolil tudi

nove člane predsedstva, ki so jih 
predlagali sveti ZS republik in 
pokrajin. Novi člani predsedstva 
so: Ante Budimir, Vlado Miha- 
Ijevič, Vinko Hafner, Ilijaz Kur- 
teshi, Jožo Franič, Janoš Šreder, 
Božo Tadič in Jovo Nikinovič.

Podpredsedniških dolžnosti so 
razrešili Dušana Bogdanova in 
Djura Vekiča ter namesto njiju 
izvolili Radeta Galeba, doseda

njega predsednika zveznega od
bora sindikata delavcev v indu
striji in rudarstvu, in Janeza Bar- 
boriča, dosedanjega predsednika 
sveta ZS Slovenije.

Zavoljo novih obveznosti so 
bili razrešeni tudi sekretarji sveta 
ZSJ Miodrag Vlahovič, dr. Boro 
Petkovški, Andrej Grahor in Vi- 
doje Mitrovič. Novi sekretarji so 
postali: Djordje Lazič, Božo

SEJA PREDSEDSTVA SVETA ZSJ

V ZNAMENJU 
REVOLUCIONARJA 

DJURE SALAJA
Predsedstvo sveta ZSJ se je 

prejšnji petek sestalo na svoji 36. 
redni seji v Slavonskem Brodu. 
Na sejL ki jo je vodil predsednik 
Mika Spiljak, so bili tudi pred
stavniki občinskega sindikalnega 
sveta in 20 delavcev iz krajevnih 
OZD.

Izbor Slavonskega Broda za 
prizorišče zasedanja jugoslovan
skega sindikalnega vrha nikakor 
ni bilo slučajno, saj so se v tem 
slavonskem mestu na sredi poti 
med Zagrebom in Beogradom te 
dni nadvse slovesno in tudi s 
pravo mero pietete spominjali 
dvajsete obletnice smrti nekda
njega prvega človeka jugoslo
vanskih sindikatov Djure Salaja. 
In prav Salaj se je, čeprav ni bil 
doma iz teh krajev, v številnih 
predvojnih letih zrasel z delav
skim gibanjem v Slavonskem 
Brodu.

Člani predsedstva so po seji 
obiskali delavski dom, ki ga je 
1912.1eta ustanovil Djuro Salaj 
in je bil takrat prva tovrstna 
ustanova na Hrvaškem, nakar so 
po odkritju plošče na spomin
skem domu Djuro Salaj, ki je 
pravo kulturno - prosvetno in 
družbeno središče mesta ob Savi, 

biskali delovne kolektive Orio- 
ka, Djure Djakoviča, Slavonije 

kmetijskega kombinata Jasi- 
je.
Zvečer je na svečani prireditvi 
spomin Djure Salaja govoril 

predsednik sveta ZSJ Mika Špi- 
Ijak in med drugim dejal: 

»Posebno pomembna je bila 
vloga sindikatov (ki jim je 13 let 
po vojni predsedoval Djuro

Salaj) v uresničevanju in razvoju 
delavskega samoupravljanja. Pri 
tem je vidno vlogo odigral tudi 
Salaj od prvih začetkov naprej. 
Vemo, da je bil skupaj z Borisom 
Kidričem eden od podpisnikov 
navodil o oblikovanju delavskih 
svetov, ki so bila sprejeta 1949. 
leta.«

In še: »Razumljivo je, da je 
Salaj delavskemu samoupravlja
nju do konca življenja posvečal 
največjo skrb. Skoraj ne poz
namo nastopa v javnosti, da ne bi 
govoril prav o tem in opozarjal 
na pojave, ki so bili značilni za 
določeno raven samoupravnega 
razvoja. Tako je v referatu na 3. 
kongresu ZSJ 1961. leta dejal: 
»Delavsko in družbeno samou
pravljanje je ena največjih vred
not in socialističnih dosežkov 
naših delavcev, skrb za razvoj in 
izpopolnjevanje samoupravnega 
mehanizma pa mora biti pogla
vitna skrb zveze sindikatov. Na
daljnji razvoj socialistične gradi
tve bo prinesel nove dejavnosti 
na vsem področju delavskega in 
družbenega upravljanja, prav 
tako pa tudi širjenje samouprav
nih funkcij sindikata...«

Če zdaj te misli, izrečene več 
kot dvajset let pred novo ustavo 
in zakonom o združenem delu, 
primerjamo s sedanjim razvojem 
in cilji delavskega samouprav
ljanja, lahko opazimo vso dalj
novidnost Salaja kot revolucio
narja.

Tej, skoraj preroški Salajevi 
viziji, bom dodal samo zanimivo 
pripombo v zvezi z nadaljnjim

razvojem našega sistema sociali
stičnega samoupravljanja, ki jo 
je izrekel v referatu na kongresu 
delavskih svetov Jugoslavije 
1957. leta; »Neposredno pove
zane s sistemom samoupravlja
nja se bodo razvijale tudi ostale 
demokratske oblike življenja, 
neposrednega upravljanja in po
litičnega življenja.«

Na seji predsedstva sveta ZSJ, 
o kateri smo govorili v uvodnem 
delu, so najprej razpravljali o po
ložaju delavcev v sistemu zdrav
stvene zaščite in zdravstvenem 
zavarovanju. Do poudarka je 
prišla misel, da zdravstvena 
služba na obsežnih področjih še 
ni na pravi stopnji, prav tako pa 
imamo nemalokrat opraviti s 
predimenzioniranimi kapacite
tami, največ zaradi takega načr
tovanja, ki zna misliti le znotraj 
svojih lokalnih meja. Ob infor
maciji o položaju in značilnostih 
teritorialne gibljivosti delavcev 
in njihovih življenjskih ter de
lovnih pogojih je predsednik re
publiškega sveta ZSS Vinko 
Hafner opozoril na slovenske 
značilnosti in na poudarjena pri
zadevanja, da bi bile razlike med 
»domačimi« in »tujimi« delavci 
kar moč majhne. Predsedstvo se 
je seznanilo še s poročilom o delu 
Titovega sklada za štipendiranje 
mladih delavcev in delavske 
mladine Jugoslavije (poročilo 
objavljamo na kulturni strani), 
za konec pa je pregledalo še ure
sničevanje novega koncepta sin
dikalnega časopisa Rad iz Beo
grada.

I. T.

Razporeditev na drugo delo
VPRAŠANJE:
V delovni organizaciji sem zaposlen na delovnem mestu delovodje 

oziroma sem opravljal delo in naloge delovodje. Pred nedavnim pa sem 
bil premeščen na nižje delo, ne da bi privolil na tako premestitev in brez 
vsake obrazložitve. Delo, katerega sem opravljal sam, to je delo delo
vodje, pa sedaj opravlja delavec, ki nima šolske izobrazbe za to delo.

Zanima me, če je premestitev v skladu z zakonom o združenem delu 
oziroma s členom 177. tega zakona.

ODGOVOR:
Po določilih zakona o delovnih 

razmerjih ima delavec pravico in 
dolžnost opravljati dela in nalo
ge, ki ustrezajo njegovi strokovni 
izobrazbi oziroma delovni zmož
nosti. Med trajanjem delovnega 
razmerja pa je delavec lahko raz
porejen na vsako delo oziroma k 
vsaki nalogi, ki ustreza njegovi 
izobrazbi oziroma delovni zmož
nosti, na podlagi potreb dela v de
lovni organizaciji in v skladu z 
merili, ki jih določa samoupravni 
splošni akt o delovnih razmerjih. 
Na tiste naloge oziroma dela, za 
katere se zahteva nižja strokovna 
izobrazba, kot jo ima delavec, pa 
se ta lahko razporedi le, če je ugo
tovljeno, da ni zmožen uspešno

opravljati dela, ah da trajneje ne 
dosega delovnih rezultatov, ki se 
običajno dosegajo, ah če na to 
pristane.

Če ste bili torej razporejeni na 
tako delovno mesto, ki zahteva 
nižjo strokovno izobrazbo ozi
roma usposobljenost, je bila raz
poreditev lahko opravljena le ob 
navedenih pogojih, kar pa je 
dvomljivo, saj navajate, da je bila 
premestitev brez obrazložitve. Če 
bi namreč svoje dosedanje delo 
ne opravljali zadovoljivo in bi 
bila ta okoliščina razlog za pre
mestitev, bi morala odločba to 
podrobno navajati in obrazložiti 
obstoj nesposobnosti za doseda
nje delo. Če pa ste s tem, ko nava
jate, da ste bili premeščeni na

nižje delo, mislili le nižji osebni 
dohodek pri drugem delu, h kate
remu ste bili razporejeni, gre pa 
za delo, za katero se zahteva 
enaka strokovna izobrazba ozi
roma usposobljenost kot pri do
sedanjem vašem delu delovodje, 
tedaj premestitev ni bila nezako
nita, če je bila potrebna in tudi 
skladna z vašim samoupravnim 
splošnim aktom.

Glede zakonskega določila, ki 
ureja vprašanje razporejanja de
lavcev na druga dela in naloge, pa 
je poleg čl. 177 zakona o združe
nem delu potrebno upoštevati 
tudi določilo čl. 43 zakona o de
lovnih razmerjih, ki velja v SR 
Sloveniji.

X kupon
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PRAVNIK SVETUJE

Tadič, Jožo Franič in Janoš Sre- 
der.

Uvodoma je na seji sveta ZSJ 
spregovoril Dušan Bogdanov- 
Senko, ki je med drugim pouda
ril velik pomen javne razprave o 
osnovah za politično-organiza
cijsko graditev ZS, saj je dala 
številne predloge za boljšo in 
učinkovito organiziranost sindi
katov in njihovih organov na 
vseh ravneh. Del sugestij je 
vključenih v dokument, ki so ga 
sprejeli na tej seji, drugi del pa je 
zelo pomemben pripomoček za 
oblikovanje statuta ZSJ. Vseka
kor pa so »Osnove za politično- 
organizacijsko graditev ZS« tudi 
dobra skupna osnova v pripravah 
na republiške kongrese in pokra
jinske konference ZS.

Bogdanov je podrobneje 
obrazložil vzroke za spremembe 
v organiziranosti ZS in zatem ob
širneje spregovoril o vlogi in de
lovanju sindikata v našem poli
tičnem sistemu. Med drugim je 
dejal: »Dokument, ki je danes v 
razpravi, izhaja iz dejstva, da je 
ZS aktiven dejavnik pri graditvi 
in delovanju političnega sistema 
socialističnega samoupravljanja. 
Te funkcije ZS lahko uresničuje 
le, če se popolneje vključi v poli-

Na seji sveta ZSJ so slove
sno podelili listine tistim or
ganizacijam sindikata, ki so 
dosegle vidne uspehe pri svo
jem delu. Prvomajske listine 
sindikata so dobile po štiri 
sindikalne organizacije iz 
vsake republike in pokrajine. 
Podelil jih je predsednik sveta 
ZSJ Mika Špiljak.

Iz Slovenije^ so priznanja 
prejeli: OOS Železniška po
staja Maribor L, organizacija 
sindikata Tehnično remont
nega zavoda Bregana, občin
ska organizacija sindikata de
lavcev kmetijske, živilske in 
tobačne industrije Ptuj in ob
činska organizacija ZS Celje.

tični sistem in postane njegov se
stavni del ter sodeluje v procesu 
odločanja o vprašanjih, ki zade
vajo interese delavskega razre
da. ZS je v tem samostojen de
javnik družbenopolitičnega si
stema glede na organe in institu
cije, ki sprejemajo odločitve, in s 
tem deluje kot notranja sila sa
moupravljanja in delegatskega 
sistema ter nosi del družbene od
govornosti za sprejete sklepe.

Zatem je Dušan Bogdanov- 
Senko govoril o dvojni vlogi sin
dikata v skupščinskem sistemu, 
saj z ene strani skrbi za idejno 
opredeljenost in usmerjenost 
stališč, ki jih sprejemajo delega
cije, z druge pa neposredno so
deluje v delu delegatskih skupš
čin prek svojih delegacij in dele
gatov v okviru enotne delegacije 
družbenopolitičnih organizacij v 
družbenopolitičnih zborih, prav 
tako pa deluje tudi v zborih zdru
ženega dela, krajevnih skupno
stih, občinah itd. Spregovoril je 
še o tistih nalogah sindikata, ki 
zadevajo samoupravne interesne 
skupnosti, in je posvetil posebno 
pozornost uresničevanju zakona 
o združenem delu in nalogam 
sindikata v tem procesu.

Ob koncu pa je Bogdanov po
vedal nekaj več o načinu organi
ziranja ZS ter posebej poudaril, 
da je ob iskanju učinkovitih oblik 
delovanja treba imeti vedno pred 
očmi dejstvo, da je ZS enotna 
organizacija delavskea razreda 
in da obstoje tudi različni pogoji 
in posebnosti pri njegovem delu. 
Nato je Bogdanov govoril o 
osnovnih organizacijah sindika
ta, vlogi sindikalnih skupin in 
drugih oblikah organiziranosti v 
sindikatih in Zvezi sindikatov. 
Temelj vsega pa je osnovna or
ganizacija ZS. M HORVAT
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Mnogi bi bili 
čistilke v AGI-46
Na nedavni razširjeni seji 

predsedstva občinskega sin
dikalnega sveta so razprav
ljali o lanskem gospodarjenju 
in finančnih rezultatih gospo
darstva in negospodarstva v 
prvih treh mesecih letos v 
Karlovcu. Govorili so o šte
vilnih težavah združenega 
dela v tej občini. Povedali so, 
da je treba letos posebno po
zornost posvetiti storilnosti, 
popolnim sanacijam kolekti
vov, ki so lani poslovali z iz-
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poprečjem Hrvaške in Jug0' j V(j0] 
slavije. Podrobnejša analih j®Vp0 
pa da presenetljive podatki raj ^ 
Medtem ko v kolektivih iz g0" nHe a), 
spodarstva izplačujejo zri0 'Vho 0 
nizke poprečne osebne d0" P po. 
hodke (Vunateks — TOZu 
Trikotaža — 2830, »Arp00? Wnovnj 
Krnjak — 2760),pa vnekat®' 
rih negospodarskih kolektiv*1 jtijj^ 
kar razsipavajo. V projekti' ih S|0v 
nem biroju AGI — 46 je zn°' kiamei 
šal lani poprečni dohod0* ttj p
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gubami ter pravočasnim 
ukrepom, da delovne organi
zacije, ki sicer dobro posluje
jo, ne bi zaradi različnih mo
tenj zašle v težave. Na eni 
izmed sej bi morali preučiti 
prihodnost karlovške indu
strije mleka, ki za zdaj dobro 
posluje, ker pa ne more pro
dati mleka v prahu, se lahko 
zgodi, da bo v kratkem prišla 
v težave. To pa bi povzročilo 
motnje v odkupu mleka na 
širšem območju, kar bi bil 
vsekakor korak nazaj v ra
zvoju živinoreje. Obenem pa 
pri nas gradimo ali pa name
ravamo graditi predvsem to
varne za predelavo mleka v 
prahu.

Na sestanku so analizirali 
tudi razporejanje dohodka v 
gospodarstvu ter ugotovili, da 
je treba letos več pozornosti 
posvetiti skrbi, da ne bi prišlo 
do razporejanja nad dovolje
nimi zneski, kot je bilo lani. 
Ko so govorili o gibanju 
osebnih dohodkov so ugoto
vili, da so se znatno povečali, 
da pa še zmeraj zaostajajo za

10089 dinarjev ali 42 % ^ 
kot leto poprej. V sam011' 
pravnem sporazumu j0,! 
takšnih kolektivih najnizl1 
osebni dohodek določen 
2352 dinarjev. Najnizlj 
osebni dohodek pa je ^ *o| 
5.205 dinarjev, dobivala f 

ga je čistilka. Predstavni0* 
SDK je povedala, da se je1 
zgodilo zaradi tega, ker n'50 
spoštovali sklepa koordin*'
cijskega odbora za izvajan)6
družbenega dogovora o d0- 
hodku. ,

Ta podatek povzroča mC 
delavci zgražanje, saj žara 
položaja svojih kolektiv0^
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lahko samo sanjajo o takšne''1 te,SQ
dohodku. Nihče nima niefj Ksaijj; 
sar zoper to, da v kolektivu, * 
ustvari sredstva, ta denar tu01 'te ; 
razdelijo. Ali se ne bi bilo 
trebno pogovoriti o položaj 
takšnih ustanov, kot so 
jektivne delovne organiza^ 
je? Ali ne bi bilo treba po#e 
dati v sistem pridobivanja o0^ 
hodka oziroma način izra° , 
navanjar cen? Iz tega nainr0 
izhaja, da preostalo zof" 
ženo delo zelo drago pla00^ 
strokovnost projektantov ,, 
druge sposobnosti njiho01. 
delavcev. Mnogi strokovni3* 
bi privolili v to, da bi čistili P 
same AGI-46. pM'
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URAVNILOVK^
ŽE UTESNJEN^

____
Skoraj povsod so z novimi pravilniki o de
osebnih dohodkov dosegli izboljšanje i'aZ.%ta{1\4 K

vendar dosedanje uresničevanje teh ak«

tudi opozarja, da bo treba popraviti ali 51r«!
meniti marsikaj ___> ta

Po analizi, ki jo je pripravila 
komisija za gospodarski sistem, 
družbenoekonomske odnose, 
delitev in razvojno politiko pri 
predsedstvu sveta Zveze sindika
tov Srbije, je do zdaj pravilnike o 
delitvi čistega dohodka sprejelo 
97,5 % temeljnih organizacij 
združenega dela, o delitvi sred
stev za osebne dohodke pa 99 % 
temeljnih organizacij in delovnih 
skupnosti.

Največji rezultat te dejavnosti 
je pravzaprav prelom v zavesti o 
tem, kakšna delitev ustreza na
šemu proizvodnemu odnosu in 
konkretnim razmeram v sami 
organizaciji. Bistveno zožen je 
prostor za socialno demagogijo 
in uravnilovko, okrepljena je za
vest o družbeni naravi dohodka 
in potrebi, da delitev dohodka v 
vsaki organizaciji poteka v 
skladu s koristmi delavskega ra
zreda kot celote in ne po ra
zmerju sil v samem kolektivu.

Zdaj pa preostane še usmerja
nje akcije o pravilnikih o delitvi, 
da ne bi nastali zastoji. Nekateri 
učinki so že bili doseženi s tem, 
da je bila proizvodnja v prvih 
treh mesecih letos večja za 7 %. 
Dokumentirane analize razme
rij, ki se upostavljajo na podlagi 
pravilnikov v kolektivih, bi mo
rali opraviti do konca poletja, da 
bi morebitne spremembe vpli
vale na povečanje storilnosti v 
drugi polovici leta. V glavnem se 
je povsod pokazala potreba po 
dopolnjevanju sprejetih meril. V 
mnogih delovnih organizacijah 
gradbeništva že imajo referen-

------------------------------------ j taj
dume, saj se je v treh jjli 
pokazalo, da rešitve niso u°J ifj [ta 
še. Treba pa je poudariti, “ta [ji' 're

>b

raj ni organizacije, kjer 11 Hi
segli izboljšanja razmer v ta
tivu. To posebej velja z3 ■),» H 
delovnih organizacij, v k a'0 c %delovnih organizacij, v . v 
uvedli normo za opravlja"! .[li1 % 
sameznih nalog. V p^e° ji1*' ''j 
33 % kolektivov v Srbiji P v(f tal
še merijo z ocenjevanje'"’^ ^ 
dar pa je to ponekod že P 'č 
•nerjenja. ^ j ta"

Ko so uvedb pravilnike .,);
tvi, so se pojavili tudi pr° / ijjj 
žiro računi. V Srbiji Ido0 .s|iir ^ 
zacij združenega dela r0/, ™ 
prek skupnih računov, k3^'

kih in poslovanju. To "'.^rpli' |j^ 
sreden povod, vendar Jli *ta 

i nezadovoljstvo delavC^ jpC'
terno delitvijo. V mi""" vp'6 ^ 
mesecih je bilo 20 primeta:i)Cf n 
kinitev dela. To govoriK1111LCV UCia. lOgOVUJ,- 0|
dejavnosti sindikalnih °ft’ . ^

ij v teh kolektivih. j Z ta 
V razpravi je sodelop1^ k-

predsednik sveta Zveze Sl' . n, 
tov Mika Špiljak. Dejal ) ‘{f tf 

»Če ne bomo začeli pftej, ta tj
pravilnikov na podlag' p 
čelnih pripomb, ne bom ^ 1 
kaj je treba spremen'"

A**ohraniti.« e\)>"‘<l
Govoril je tudi o P

njevanja rezultatov . m/, '
pravilnikov in o preverja' / ti 
vseh kolektivih pravil"'
sničujejo.

jOVAf
J
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^Spisan družbeni dogovor o učbenikih za osnovne šole v Sloveniji
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in ^°®u sindikatov v Ljubljani 
Ponedeljek podpisali druž- 

l dogpvoj. o izvajanju druž- 
H.akdje za organizirano pre- 
• ^osnovnih šol z učbeniki ter 
.Postopnem zagotavljanju 

Pečnih učbenikov za učence 
0Vnih šol v Sloveniji.

Knjigarne v šolah?

Hj^Pis dogovora pomeni ure- 
;i '!ev ene izmed nalog, ki so si 
genski sindikati zadali na 

l(jek ktipm kongresu pred štirimi 
za akcijo, ki nedvomno 

tDta. najširšo podporo javnosti, 
Je toliko bolj na mestu začu- 

1(1^’Zakaj je do podpisa prišlo

da jih pri tem ne vodijo komer
cialni vzgibi, kljub temu pa si 
vsak zase prizadeva, da bi izdal 
kar največ učbenikov. Tega go
tovo ne počno iz nekega altriu- 
zma, saj je očitno, da so učbeniki 
knjige, ki jih učenci morajo 
imeti, naklade so za slovenske

kar imajo založbe vkalkulirano v 
prodajno ceno učbenikov, če 
vemo, da so akviziterjem, ki pro
dajajo njihove druge knjige, pri
pravljeni priznati tudi 15 do 20 in 
več odstotkov od maloprodajne 
cene.
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.j^ko rekoč tik pred nasled- 
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ngresom, ko sindikati že 

ta-'jajo, katere naloge in v 
,j ^ni meri so uspešno izpol- 
pa(je- Del krivde nedvomno 
i8se na sindikate, ki se niso ves 
litin ie za >zP°ln'tev tega člena

Ine!a programa 
zavzemali, večji

enako 
delež

'v pa nesporno nosijo slo
nje založbe, ki so jim nedvo- 

' ^rezale razmere, kakršne 
pobile.

)y„ S|Qv°leg sindikatov in založb, ki v 
nein en'ji izdajajo šolske učbeni-
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Družbeni dogovor o izvajanju družbene akcije za organizirano preskrbo 
osnovnih šol z učbeniki ter postopnem zagotavljanju brezplačnih učbenikov za 
učence osnovnih šol v Sloveniji je popisalo 13 podpisnikov.

pis’ .P ta družbeni dogovor pod- 
(oJpredstavniki RK SZDL, 
j^Padarske zbornice, republi- 
tvt 'zobraževalne skupnosti, 

socialistične mladine,
4 ' Prijateljev mladine in 
panske banke. 

tijtj besedah predsednice ini- 
tlega odbora za podpis spo- 

lldik 3 ^llte Blahe pa je pobuda 
(tpr*alov padla na plodna tla, 
k av je do podpisa družbenega 
%Vora Prišlo šele te dni. To 
lts °mno potrjuje podatek, da 
t^aj dobiva brezplačno ali pa 

brezplačno šolske učbe- 
t(en Približno 40 odstotkov 
l osnovnih šol v Sloveniji, 
»ilj .Usajo svoje učbenike ohra- 
sle(j''flcpše, da jih za njimi na-

__nijbovi mlajši vrstniki.
\ 5^nici iniciativnega odbora 

/ aba se zdi ta oblika še po- 
—S »ti ot Posrečena, saj med drugim 

A \nr°rib razvija tudi čut odgo- 
M Ki f*' za leP° ravnanje s knji-1 

if 'er občutek vzajemnosti in
a rriosti. Ko je razvijala to

I W ^tan'Je ^*^a Ulaba dejala: »K

razmere več kot privlačne, cene 
pa tudi niso nizke. Na pogovoru, 
ki je sledil podpisu družbenega 
dogovora, smo slišali, da so za
ložbe šolam, ki bi bile priprav
ljene sprejeti distribucijo, to je 
prodajo šolskih knjig na debelo, 
pripravljene priznati popust — 
omenjali so pet odstotkov. Tudi 
ob tem se nam zastavlja vpraša
nje, ali je pet odstotkov največ,

Ne gre za rušenje akcije, ki je 
nedvomno družbeno izredno 
pomembna in koristna, ki jo jav
nost soglasno podpira, čeprav 
gre v bistvu le za prenašanje 
obremenitve z osebne na skupno 
porabo, pač pa se zastavlja vpra
šanje, ali vodijo sestavljalce uč
benikov, založbe in druge, ki so 
kakorkoli komercialno povezani 
z izdajo šolskih učbenikov, pri

stalnem spreminjanju samo pe
dagoški ali pa še kakšni drugačni 
nagibi, čeprav je gotovo, da za
ložbe vsaj del sredstev, ki jih za
služijo z učbeniki, prelijejo v 
subvencioniranje knjig, ki bi 
sicer morda ne zagledale belega 
dne.

Skratka, gre za vprašanja, ki 
jih na pogovoru tokrat niso niti 
načeli, se jih pa vsi zavedamo, 
ker podpis družbenega dogovora 
kljub vsemu pomeni korak na
prej, predvsem v spoznanju, da 
učbeniki niso in ne smejo biti 
blago, ki sledi (predvsem s ceno) 
zahtevam tržišča.

Ker v tem šolskem letu vsi 
osnovnošolci v Sloveniji še ne 
bodo dobili brezplačnih učbeni
kov, se bodo posamezne osnovne 
šole vključile v akcijo seveda ra
zlično. Zbirale bodo sredstva in 
ob morebitni participaciji staršev 
naročile potrebno število učbe
nikov, ki jih bodo posojale učen
cem; v sodelovanju s knjigar
nami bodo organizirale prodajo 
učbenikov in šolskih potrebščin 
na šolah; zbirale bodo naročila 
staršev za učbenike, jih naročile, 
razdelile in zbrale denar za plači
lo. Tako bodo laže prišli do knjig 
tudi učenci iz tistih IS slovenskih 
občin, kjer ne premorejo niti 
lastne knjigarne.

Korak naprej, skratka, če
ravno ne pretirano velik — vliva 
pa upanje.

M. V.

nisj, — sredstev naj bi učenci 
tuc*‘ sami, in sicer z ra- 

''utl Keu1 Prostovoljnimi akcijami 
®kkrari priložnost 
’fTF Sov! • nejše in neposrednejše 

K; ^ .r!anje šol z oreanizaci-

TITOV SKLAD ZA ŠTIPENDIRANJE MLADIH DELAVCEV IN OTROK 
DELAVCEV SRS________________________________________________________________

Potrudimo se 
in poiščimo najboljše

Letošnji razpis štipendij Titovega sklada za šti
pendiranje mladih delavcev in otrok delavcev je že 
četrti. Vsako leto je bilo razpisanih 120 štipendij, 
za katere pa ni bilo vedno dovolj prijavljenih. Zlasti 
je šepalo kadrovanje mladih delavcev, zato je tudi 
izvršni odbor sklada napravil temeljito analizo in o 
njej so razpravljali ustanovitelji sklada in občinske 
komisije. Letošnja priprava za razpis je bila torej 
temeljita. Veliko naporov je vložila ZSMS, tako da 
se odslej ni bati, da ne bi bilo utemeljenih predlo
gov za štipendiste iz vrst delavskih otrok. Veliko 
dela pa še čaka sindikat, ki se bo moral zavzeti za

kadrovanje mladih delavcev za študij iz dela ter za 
študij in za strokovno usposabljanje ob delu.

Pomembna novost v letošnjem razpisu je pove
čanje števila štipendij od 120 na 200. Člani izvrš
nega odbora in skupščine sklada mislijo, da se po 
letošnjih pripravah na razpis ne bi smelo zgoditi, da 
ne bi dobili dovolj kvalitetnih predlogov. Vsi, ki 
lahko predlagajo kandidate —- navedeni so v raz
pisu — bi se morali zavedati, da pomenijo štipen
dije Titovega sklada velik prispevek k izboljšanju 
razredne strukture mladine, ki študira.

STANKA RITONJA

RAZPRAVA O TEZAH ZA IZDAJO ZAKONA 
O USMERJENEM IZOBRAŽEVANJU

Soglasje k tezam
Pred dnevi je bil na Otočcu 

dvodnevni posvet o predlogu 
za izdajo zakona in o tezah za 
zakon o usmerjenem izobra
ževanju. V tem predlogu so 
nekatera vprašanja, ki zahte
vajo podrobnejšo opredelitev 
v javni razpravi. Posveta so se 
udeležili člani združenja izo
braževalnih centrov, vodje in 
organizatorji izobraževanja v 
organizacijah združenega 
dela, vodje kadrovskih služb 
in kadrovski delavci ter dele
gati uporabnikov v posebnih 
izobraževalnih skupnostih.

Na posvetu je prvi sprego
voril Emil Rojc. Osvetlil je 
vlogo organizacij združenega 
dela pri uresničevanju usmer
jenega izobraževanja in ra
zvoj vzgoje in izobraževanja 
na samoupravni podlagi, po
jasnil politična izhodišča za 
zakon o usmerjenem izobra
ževanju in poudaril vlogo de
lavcev pri ustvarjanju pogo
jev za uresničevanje zakona.

Zatem je Leopold Kejžar 
seznanil udeležence z nasta
janjem tez za zakon o usmer
jenem izobraževanju in jih 
tudi natančno obrazložil, 
Milan Marušič pa je poročal o 
delu delovne skupine odbora 
za usmerjeno izobraževanje 
in upravnega odbora združe
nja izobraževalnih centrov pri 
koordinacijskem odboru za 
izobraževanje kadrov v go
spodarstvu pri Gospodarski 
zbornici Slovenije. Povedal 
je, da se je delovna skupina 
sestala desetkrat, da si je pri
zadevala čimbolj pomagati 
sestavljavcem tez pri iskanju 
boljših, ustreznejših, sistem
skih in načelnih rešitev v za
konu, da bi tako kar najbolj 
pospešili proces preobrazbe 
vzgoje in izobraževanja. Ugo
tovili so, da predlagane teze 
pomenijo revolucionaren 
poseg v celotno področje 
vzgoje in izobraževanja. Sku
pina je zato vsebino tez pod
prla, ugotovila pa je nekaj 
pomanjkljivosti, ki jih bo 
treba v osnutku zakona 
ustrezneje opredeliti. Predlo
ge, pripombe in dopolnila de
lovne skupine so podprli raz
pravljavci v vseh delovnih

skupinah.
Udeleženci posvetovanja o 

tezah za zakon o usmerjenem 
izobraževanju so bili obveš
čeni o dveh raziskovalnih na
logah, ki jih je izdelal Zavod 
za tehnično izobraževanje v 
Ljubljani. Prva obravnava 
izobraževanje tehnično-teh- 
noloških kadrov. Ugotovila 
je, da prav na področju do
polnilnega in funkcionalnega 
izobraževanja teh kadrov 
znatno zaostajamo za stvar
nimi potrebami. Namen na
loge je izoblikovati koncept 
permanentnega izobraževa
nja, ki bo omogočalo stalno 
dopolnjevanje in izpopolnje
vanje strokovnega znanja ter 
pridobivanje novih znanj. 
Druga naloga pa je analizirala 
izobraževalne centre in službe 
za izobraževanje v delovnih 
organizacijah, da bi tako do
bili pravilen odgovor na vpra
šanje, kakšne so trenutne 
možnosti vključevanja go
spodarstva v novi sistem izo
braževanja. Rezultati analize 
so pokazali, da bo potrebno še 
zelo veliko storiti pri urejanju 
razmer v izobraževanju v de
lovnih organizacijah.

Pomembna je bila tudi in
formacija o vlogi in pomenu 
andragoškega društva Slove
nije. To je prostovoljna orga
nizacija delavcev, ki se ukvar
jajo z vzgojo in izobraževa
njem odraslih. Teh delavcev 
je pri nas nekaj tisoč, v druš
tvo pa je včlanjenih le dobrih 
sto. To je premalo za zahtev
nejšo akcijo v nastajajočem 
sistemu usmerjenega izobra
ževanja in društvo se je odlo
čilo za široko akcijo pridobi
vanja novih članov.

Na koncu posveta so udele
ženci sprejeli samoupravni 
sporazum o verificiranju in 
izvajanju izobraževanja ob 
delu v organizacijah združe
nega dela. Namen tega sa
moupravnega sporazuma je 
zagotoviti uresničevanje inte
resov združenega dela pri na
črtovanju, izvajanju in vred
notenju stalnega izpopolnje
vanja in usposabljanja delav
cev ob delu.

CIRIL BRAJER
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SKUPŠČINA TITOVEGA SKLADA SR SLOVE
NIJE ZA ŠTIPENDIRANJE MLADIH DELAV
CEV IN OTROK DELAVCEV

RAZPISUJE
za šolsko leto 1978—79

50 štipendij za mlade delavce, ki se vključujejo v štu
dij iz dela

50 štipendij za mlade delavce za študij in strokovno 
usposabljanje ob delu

50 štipendij za otroke delavcev — redne učence sred
njih šol

50 štipendij za otroke delavcev — redne študente vi
sokih šol

1. KANDIDATI ZA PODELITEV ŠTIPENDIJ
MORAJO IZPOLNJEVATI NASLEDNJE PO
GOJE

A. Mladi delavci
Za »mladega delavca« po določilih sklada velja ne

poučeni (NK), priučeni (PK) in delavec s poklicno šolo 
(KV in VK), če

— opravlja najmanj dve leti proizvodno delo in na
loge (tudi delavci, ki imajo status delavca v združenem 
delu v kmetijski dejavnosti);

— dokazuje pri svojem poklicnem delu posebno 
nadarjenost in prizadevnost (doseganje nadpoprečnih 
delovnih rezultatov, inovacije, dosedanje izpopolnje
vanje);

— aktivno dela v družbenopolitičnih organizacijah, 
samoupravnih organih in drugih skupnostih;

— se odloči za nadaljnji študij ali strokovno izpo
polnjevanje, praviloma v smeri svojega osnovnega po
klica oziroma dejavnosti;

— ni starejši od 30 let.
Za mladega delavca se šteje tudi delavec, ki si je ob 

delu pridobil štiriletno srednješolsko izobrazbo in dela 
po pridobitvi te izobrazbe največ dve leti na režijskih 
delih in nalogah.

B. Otroci delavcev
Za »otroka delavca« velja otrok staršev proizvodnih 

delavcev oziroma kmetov-kooperantov (v skladu s

prvim odstavkom točke A opredelitve mladega delav
ca), če

— je redno vpisan v srednjo, višjo in visoko šolo;
— dosega v srednjih šolah praviloma odličen ozi

roma prav do£>er uspeh, če ima v tistih predmetih, ki so 
značilni zA smer študija, odlične ocene;

— dosega na višji in visoki šoli poprečno oceno 8 
oziroma nadpoprečne študijske uspehe, kar mora po
trditi svet visokošolske delovne organizacije;

— aktivno dela v družbenopolitičnih organizacijah, 
samoupravnih organih in drugih skupnostih.

Za prvi letnik srednjih šol se ne podeljujejo štipen
dije.

2. POSTOPEK ZA PODELITEV ŠTIPENDIJ
Kandidate za štipendije sklada evidentirajo in pred

lagajo do 30. junija 1978, leta:
— samoupravni organi organizacij združenega 

dela,
— organi družbenopolitičnih organizacij,
— samoupravne interesne skupnosti,
— krajevne skupnosti in
— vzgojnoizobraževalne organizacije
Predloge zbirajo skupne komisije podpisnic samou

pravnega sporazuma o štipendiranju v občinah.
Občinske skupne komisije razpravljajo o predlogih 

in predloge za tiste kandidate, ki jih podpirajo, poš
ljejo s svojimi priporočili izvršnemu odboru Titovega 
sklada SR Slovenije do 15. julija 1978. leta (naslov: 
61111 Ljubljana, Glinška 12).

Izvršni odbor Titovega sklada bo sklepal o podelitvi 
štipendije za mlade delavce in učence srednjih šol do 
30. julija, študente visokih šol pa najpozneje do 10. 
septembra 1978. leta. O izidih razpisa bo obvestil vse 
občinske skupne komisije podpisnic samoupravnega 
sporazuma o štipendiranju.

3. PREDLOG ZA PODELITEV ŠTIPENDIJE 
MORA VSEBOVATI

Predlog ustreznega organa iz druge točke tega razpi
sa, ki mora vsebovati:

— utemeljitev predlagatelja o ustreznosti kandi
data (nadarjenosti in marljivosti ter družbenopolitič
nem udejstvovanju);

— kadrovski interes oziroma zagotovilo predlaga
telja o potrebah in zagotovilo o zaposlitvi po konča
nem študiju;

— za mlade delavce dokazila TOZD o delu (delov
nem mestu), ki ga opravlja kandidat;

— za otroke delavcev potrdilo o šolanju in učnem 
uspehu v šolskem letu 1977—78;

— za otroke delavcev dokazilo o delu (delovnem 
mestu), ki ga opravljata starša;

— potrdilo o premoženjskem stanju in številu dru
žinskih članov;

— soglasje kandidata — izpolnjen obrazec (prošnja 
za štipendijo) DZS 1,65;

— mnenje občinske skupne komisije podpisnic sa
moupravnega sporazuma o štipendiranju o predlaga
nem kandidatu.

4. PRAVICE IN OBVEZNOSTI ŠTIPENDISTOV
Mladi delavci — štipendisti sklada — zadrže lastnost 

delavca v združenem delu. Štipendija se vsako leto do
loča v višini poprečnega osebnega dohodka v SRS in se 
letno usklajuje v skladu z njegovim porastom.

Zaotroke delavcev pa se štipendija določa po krite
rijih samoupravnega sporazuma o štipendiranju učen
cev in študentov. Višino štipendije določi vsako leto 
skupščina Titovega sklada SR Slovenije.

S štipendijo za študij ob delu se nadomeščajo stroški 
šolnine, odsotnosti z dela, potni stroški in podobno.

Štipendisti sklenejo s Titovim skladom pogodbo o 
štipendiranju, s katero se zavezujejo:

— da bodo v nadaljevanju šolanja dosegali:
učenci srednjih šol praviloma odličen uspeh oziroma

prav dober uspeh, če imajo v tistih predmetih, ki so 
značilni za smer študija, odlične ocene.

študenti poprečno oceno najmanj 8 oziroma nadpo
prečne študijske uspehe, kar potrdi svet visokošolske 
delovne organizacije, mladi delavci pa izjemoma v 
prvem šolskem letu v srednji šoli najmanj prav dober 
učni uspeh, v višjih in visokih šolah pa najmanj oceno 
7,

sicer izgube pravico do štipendije,
— da bodo po končanem izobraževanju oziroma 

usposabljanju ostali zaposleni oziroma se zaposlili v 
dogovorjeni OZD,

— za vračilo sredstev štipendije, če ne bodo izpol
nili pogojev za redno napredovanje v izobraževanju.



DE šport, oddih, rekreacija 27. maja 1978 stran jj|m
OKROGLA MIZA O MOŽNOSTIH LETOVANJA SLOVENSKIH PAPIRNlCARJEV

Polovica ali več delavcev 
v času počitnic doma!

Pravice so eno, praksa pa še vedno nekaj tretjega

Ker smo na pragu glavne se
zone rednih letnih dopustov, so 
te dni organizirali predstavniki 
SOZD Slovenija papir okroglo 
mizo o možnostih letovanja slo
venskih papirničarjev. Namen 
sestanka je bil, da bi primerjali 
pogoje za preživljanje počitnic 
vseh zaposlenih v slovenski pa
pirni industriji in da bi vsi, ki so 
na to vprašanje doslej pozabljali, 
končno le zavihali rokave. Ra
zumljivo, časa ni več kdo ve koli
ko, pa vendarle: bolje pozno kot 
nikoli!

Ker se okrogle mize niso ude
ležili vsi predstavniki SOZD Slo
venija papir, ki združuje več kot 
8500 zaposlenih, smo se morali 
zadovoljiti s podatki za nekaj več 
kot 6000 delavcev oziroma za 
šest delovnih kolektivov.

Tako, kot za našo republiko 
sploh, velja tudi za slovenske pa- 
pirničarje, da imajo zelo različne 
pogoje za preživljanje svojih 
prostih dni. Eni imajo sredstva za 
regrese, drugi spet so za to vese
lje prikrajšani. Nekateri imajo 
svoje počitniške postojanke in s 
tem cenene možnosti letovanja, 
drugi spet so bolj praznih rok, in 
si morajo pomagati z »uslugami« 
drugih. Zato še zdaleč ne mo
remo zapisati, da si bodo letošnje
poletje lahko vsi slovenskii pa- 

. Zalpirničarji pošteno oddahnili, 
ne.

V ponazoritev le nekaj skopih 
podatkov:

SLADKOGORSKA: Zdru
žuje šest temeljnih organizacij in 
delovno skupnost skupnih služb. 
Za 2100 delavcev ima 106 počit
niških ležišč na morju in v gor
skem svetu. Kar 35 % regresa za 
počitnice so namenili člani Slad

kogorske za počitnice delavcev z 
najnižjimi osebnimi dohodki, 
poleg tega pa bodo prejeli posa
mezniki še regres v višini od 900 
do 1700 dinarjev. Za celodnevno 
oskrbo v lastnem počitniškem 
domu bo potrebno letos odšteti 
le 40 dinarjev. Desetdnevne po
čitnice torej ne bodo dražje od 
400 dinarjev!

INŠTITUT: Kolektiv šteje le 
53 ljudi. V Vrsarju ima prikolico, 
na Malem Lošinju pa bo konec 
junija dogradil svojo počitniško 
hišico. Delavci z najnižjimi 
osebnimi dohodki bodo prejeli 
regres v višini 2200 dinarjev, tisti 
z najvišjimi pa 1800. Za ležišče 
bo potrebno odšteti blizu 30 di
narjev, za prehrano pa bo moral 
poskrbeti vsak sam. Po sedanjih 
napovedih bo letovalo v aranž
maju Inštituta 16 delavcev.

RADEČE: Kolektiv, ki zapo
sluje blizu 700 delavcev, ima svoj 
počitniški dom v Piranu. Poleg 
tega ima na morju še nekaj pri
kolic in manjših počitniških hišic. 
Vsega skupaj bo letos na voljo 
nekaj manj kot 50 ležišč, kar je 
razumljivo precej premalo. Za 
regres bodo prejeli delavci od 
1400 do 1800 dinarjev, prenoče
vanje na počitnicah pa bo za vse 
brezplačno.

VEVČE: Kolektiv ima svoje 
počitniške kapacitete ob morju 
in na Veliki planini. Regres bo 
letos za vse zaposlene enako 
velik, saj bodo vsi delavci prejeli 
za počitnice po 2000 dinarjev. 
Polna dnevna oskrba bo veljala v 
Pineti 100 dinarjev, za počitni
ško prikolico s štirimi ležišči pa 
bo potrebno odšteti 80 dinarjev 
na dan. Povpraševanje za leto
vanje v prikolicah je večje od

ponudbe, zato si bo kolektiv 
omislil še nove prikolice. Koča 
na Veliki planini je na voljo de
lavcem vseh dvanajst mesecev na 
leto, najbolj pa je obiskana v 
zimskih mesecih.

Okrogla miza v Krškem je 
znova potrdila, da se vsem slo
venskim delavcem — celo v isti 
panogi — ne godi enako. Eni 
imajo manj, drugi več, nekaterim 
se godi boljše, drugim slabše.

ČRNA: Rudnik kaolina Črna 
zaposluje le 250 delavcev. Ima 
gorsko postojanko na Mali pla
nini in svoj počitniški dom v Pi
ranu. Vsega skupaj ima kolektiv 
rudnika 30 postelj, za katere pa 
ni kaj dosti povpraševanja. Na 
Mali planini je potrebno odšteti 
za prenočevanje 5, konec tedna 
pa 10 dinarjev. Zastonj! Za 
Piran ima kolektiv letos le 31 pri
jav, še od tega števila pa pošilja 
sindikat na morje 20 delavcev. Z 
regresom pa v tem kolektivu 
letos verjetno ne bo nič; po
slovno leto je namreč zaključil z 
izgubo.

KRŠKO: Kolektiv tovarne ce
luloze in papirja iz Krškega ima 
kar 6 počitniških postojank: v 
Istri, Dalmaciji, v gorskem svetu 
in celo v Podčetrtku. Za počit
nice se odloča komaj petina 
delavcev in še to v glavnem le vi
sokokvalificirani delavci in oni iz 
skupnih služb. Za regres bo pre
jel vsak po 1800 dinarjev, poleg 
tega pa še nekaj malega za otro
ke. Tako kot drugod je tudi pri 
njih problem v tem, da želijo na 
dopust vsi hkrati, to je sredi po
letja. Razveseljivo pa je, da se 
vse več delavcev odloča za oddih 
na snegu, zato si bo kolektiv omi
slil prikolico v Kranjski gori, ki 
bo nudila toplo zavetje ljubite
ljem zimske rekreacije.

Tako torej: kolikor delovnih 
skupnosti, toliko različnih mož
nosti.

Približno polovica zaposlenih 
v slovenski papirni industriji bo 
letos preživela počitnice doma. 
Nekterim še vedno ni do pošte
nega oddiha na morju, drugi spet 
si ga ne morejo privoščiti. Re
snici na ljubo pa je teh slednjih iz 
leta v leto manj. Bilo pa jih ne bi 
niti toliko, če bi sindikalne orga
nizacije več mislile na pravice de
lavcev — ena izmed teh so tudi 
zaslužene počitnice — in, če bi 
vsi skupaj koristili regrese za po
čitnice bolj namensko kot doslej.

ANDREJ ULAGA

13
ZAKLJUČEK LETOŠNJIH ŠIG BO 

NA SLOVENSKI OBALI

ŠPORTNO 
IN DELOVNO 
SREČANJE

Na

‘akl

Finalno srečanje letošnjih osemindvajsetih letnih športni 
iger gradbenih delavcev Slovenije bo 3. junija v Izoli. Hkrati 
tudi IV. proizvodno tekmovanje slovenskih gradbincev, ki ie 
postalo pomemben sestavni del vsakoletnega srečanja gradbe- 
nih delavcev na republiški ravni.

V predtekmovanjih se je letos potegovalo za čim višjo uvrsti' 
tev blizu 2500 gradbenih delavcev, finala pa se bodo udeležili le 
najboljši, verjetno nekaj manj kot 500 športnikov. Pomerili 
bodo v kegljanju, namiznem tenisu, odbojki, balinanju, malet1' 
nogometu, streljanju in v šahu. Na delovnem tekmovanju Pa 
bodo merili svoje sposobnosti zidarji, tesarji, železokrivci i” 
postavljalci odrov.

Svečani začetek srečanja bo ob osmih zjutraj na nogomet' 
nem igrišču v Izoli, zaključek iger z razglasitvijo zmagovale6'
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pa bo ob šestih zvečer v Simonovem zalivu, kjer bo tudi tovafj' j irje
ško srečanje vseh udeležencev. Naslednji dan se bodo pr6^' 
stavniki gradbenih podjetij preselili v Renče, kjer bo svečan3 
proslava dneva gradbincev. Ul-

i\ l IJlK lnl/T A ^m
HRASTNIK

Peteroboj 78 — 
jeseniškim železarjem

Hrastniški steklarji so bili v nedeljo, 14. maja, 
gostitelji kakih 400 športnic in športnikov iz Jese
nic, Kranja, Medvod in Žalca, ki so se pomerili na 
11. športnih igrah železarjev, gumarjev, kemikov, 
kovinarjev in steklarjev. Na tradicionalnem »pete
roboju«, kot imenujejo manifestacijo prijateljstva 
in spoznavanja, navezovanja novih poznanstev in 
širitev dosedanjih stikov, so bili najbolj uspešni je
seniški železarji. Moški so tekmovali v osmih, žen
ske pa v treh panogah.

Rezultati moških:
Mali nogomet: 1. Železarna, 2. Steklarna, 3. Fe- 

ralit
Kegljanje: 1. Steklarna, 2. Železarna, 3. Donit 
Odbojka: 1. Železarna, 2. Sava, 3. Feralit 
Namizni tenis: 1. Železarna, 2. Steklarna, 3. Sava 
Šah: 1. Sava, 2. Železarna, 3. Steklarna 
Rokomet: 1. Donit, 2. Sava, 3. Steklarna 
Streljanje z zračno puško: 1. Steklarna, 2. Žele

zarna, 3. Sava
Športni ribolov: 1. Steklarna, 2. Železarna, 3. 

Sava
Rezultati ženske:
Streljanje z zračno puško: 1. Steklarna, 2. Žele

zarna, 3. Sava*
Pikado: 1. Donit, 2. Sava, 3. Feralit 
Kegljanje: 1. Donit, 2. Sava, 3. Steklarna

Končni vrstni red 11. peteroboja, v katerega 
so vštete samo panoge moškega dela tekmovanja, 
pa je naslednji:

1. mesto Železarna Jesenice, 33 točk
2. mesto Steklarna Hrastnik, 31 točk
3. mesto Sava Kranj, 26 točk
4. mesto Donit Medvode, 14 točk
5. mesto Feralit Žalec, 12 točk
Tako kot vse dosedanje je prireditev uspela, 

za kar imajo poleg marljivih organizatorjev največ 
zaslug tudi nastopajoči. Organizatorjem je delala 
kar precej preglavic odločitev, komu v vrsti izred
nih in discipliniranih športnikov podeliti pokal za 
najbolj športno vedenje. Zagata je bila tolikšna, da 
so uporabili žreb, le-ta pa je odločil, da to cenjeno 
priznanje dobijo športniki in športnice Žalskega 
Ferralita. Organizatorji 12. peteroboja bodo pri
hodnje leto medvoški kemiki iz »Donita«.

JOŽE PREMEC

KOPER

Občni zbor 
planinskega 

društva Tomos
Tomosovo planinsko društvo je imelo nedavno 

tega svoj redni občni zbor, na katerem je predaval 
profesor Mirko Kambič o Triglavu v slovenski fo
tografiji. Vabilu na občni zbor so se odzvali tudi 
predsednik slovenskega Planinskega društva iz 
Trsta, predsednik meddruštvenega odbora iz Tol
mina, član izvršnega odbora Planinske zveze Slo
venije in predsednik obalnega planinskega društva.

Društvo šteje 432 članov, v smučarski sekciji pa 
jih je vpisanih 100, kar je lepo število glede na to, 
da je Koper precej oddaljen od smučarskih središč. 
Lani so priredili več izletov v slovenske hribe, orga
nizirali so planinsko šolo in tečaj za gorske stražar
je, v plezalni šoli pa se urijo mladi plezalci. Smu
čarji so se udeležili tekmovanja SPAIS v Kranjski 
gori in sindikalnega smučarskega prvenstva na 
Lokvah pri Gorici.

Za letošnje leto pripravlja Planinsko društvo 
Tomos več izletov v naše gore. Ponovno bo organi
ziralo tudi smučarsko in planinsko šolo. Skupaj z 
obalnim planinskim društvom bodo nadaljevali z 
markiranjem istrske pešpoti.

Posebnost v načrtih za prihodnost je tudi zamisel 
mladinskega odseka, ki bo v počastitev 200-Ietnice 
prvega vzpona na Triglav v mesecu avgustu organi
ziral enotedenski pohod iz Kopra na Triglav.

Člani planinskega društva so izvolili nov upravni 
odbor, za predsednika za Lada Cvetka.

BOGOMIL LILIJA

IDRIJA

Tradicionalno
kolesarjenje

Občinska 
Idrija je v

zveza telesnokulturnih .organizacij 
sodelovanju z gasilskima društvoma 

Idrija in Spodnja Idrija pripravila tradicionalno ko
lesarjenje ob reki Idrijci. To je že stara navada, ki je 
prav po zaslugi agilnega telesnokulturnega delavca 
Janeza Završnika iz Idrije postala ponovno priljub
ljena. V Idriji so že v začetku tega stoletja tako ko
lesarili rudarji do Podrteje in Travnika.

Na praznik dela je Idrijčane prebudila budnica 
rudarske godbe na pihala. Številni občani so kljub 
deževnemu vremenu odhiteli na Trg maršala Tita, 
kjer so se ob 9. uri zbrali kolesarji, ki so nato krenili 
na pot ob Idrijci do 10 km oddaljenega naselja 
Travnik.

Pot je več kot 200 kolesarjev — med njimi so bili 
nekateri okrašeni z zastavami — vodila do Spodnje 
Idrije, kjer so se povorki pridružili mladi kolesarji 
iz Spodnje Idrije, ki so se nato v spremstvu gasilcev 
odpeljali do Travnika. Tu so se kolesarji okrepčali s 
toplim čajem, podelili pa so jim tudi trim značke.

Po kratkem postanku se je kolona kolesarjev vrnila 
v Idriio. SILVO KOVAČ

Nogom®^ 

finale gradbin^
SINDIKALNE IGRE GRADBINCEV^’

•nije v malem nogometu so 13. maja orgafl 
Vegradu v Velenju. Tekmovanje je bilo 
in dobro pripravljeno. Slabo vreme ni m°£ 
dobrega razpoloženja in tekmovalnega ^

Na športnem stadionu se je pojavilo kaj > 
gometnih ekip, ki so bile razvrščene v 8 sk
polfinalni tekmi se je pomerilo 8 zmagov^^j^ 
so bile ekipe Konstruktor Maribor, Cevovo®
bor, Primorje Ajdovščina, Salonit Anhovo. . ^ 
Velenje, Goriške opekarne Nova Gorica.
Ljubljana, Megrad Ljubljana. jun«)ii3'

V finalni del tekmovanja ŠIG’78, ki bo 31 pfi 
Izoli, so se uvrstile 4 najboljše ekipe in sice 
struktor. Primorje, Vegrad in Obnova LJ J3 

Resnično množično tekmovanje gradbe^(^' 
lavcev je minevalo ob dobrem športnem r.aiF 
ženju. Disciplinska komisija skorajda ni ih1 . 
tudi poškodb ni bilo. rit^i

ŠIT’78 so ponovno potrdile svoj pome11 P. v(i)P
med de' .ii'janju sodelovanja in prijateljstva med }

kolektivi Slovenije in svoje poslanstvo P1’1 ,a|ci f 
delovnih sposobnosti vseh zaposlenih, cd ^.v 
so uživali ob res lepem nogometu.
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VIL

IV. državni partijski kon- 
erenci so kritizirali slabo 
oliko enotne fronte

KPJ je že 29. oktobra 1934 kriti- 
ra< predvsem odklonilno stališče ko- 
unistov do socialističnih, krščansko- 

^'alističnih in narodnoliberalnih sin- 
■ a*ov ter zaprtost ilegalnih revolu- 
®narnih sindikalnih opozicij (RSO). 
e‘° dobro je ta kritika poudarila

niH 
ibo N

b?

j0nien vključevanja neorganiziranih 
'avcev v sindikate in potrebo s po- 

i b° j 0ci° teh delavcev voditi boj proti re- 
i j£ j (_rnUstičnim funkcionarjem. Se vedno

le namreč ponavljala osnovna na- 
v sindkalnem delu, da so se med- 

sti- [( |jno napadali funkcionarji sindi- 
. lnih organizacij, ki so že tako vklju-

zacij itd,), bodo komunisti pozvali de
lavce, naj vstopajo tudi v fašistične sin
dikate, da jih osvojijo in spremenijo v 
organe razredne borbe proletariata in 
se na tak način borijo proti fašizaciji 
sindikalnega gibanja, proti vnašanju 
šovinizma v sindikate in proti komisar- 
stvu. Istočasno morajo komunisti s svo
jim delom med množicami in v drugih 
organizacijah z vsemi močmi preprečiti, 
da bi fašistični sindikati postali mno
žične organizacije, v vseh razmerah in v 
vseh organizacijah pa morajo komuni
sti enotno izvajati razredno politiko 
enotnosti sindikalnega gibanja in voditi 
nenehen boj proti reakcionarnim vo

Delavski obzornik je neiz
prosno zagovarjal združitev 
vseh sindikalnih central v 
Sloveniji_________________

V uvodniku prve številke je zapisal: »De
lavstvo je danes razcepljeno in neenotno, 
neredko celo v medsebojnem boju, namesto 
da bi se strnilo in nastopalo skupno bodisi na 
strokovnem, bodisi na kulturnem ali na poli
tičnem polju. Za obrambo življenjskih po
treb in pravic bi se morale združiti vse stro
kovne in politične struje, ki obstoje med de
lavci in poljedelci v Jugoslaviji. Strokovne 
organizacije vseh smeri so bojevne gospo

. Vvali malo delavcev, medtem ko so 
Scali vnemar veliko večino neorga- 

'htanega delavstva.
Mabo taktiko enotne fronte je ugo- 

r ‘‘a tudi četrta državna partijska 
°nferenca decembra 1934 v Ljubljani. v resoluciji o sindikalnem vpraša-

Uj . s° pravilno ugotovili, da morajo 
.. levati enotno fronto z ustanavlja- 

iniciativnih, akcijskih in stavkov- 
p l °dborov, v katere naj pritegnejo 

e8 komunistov še člane reformistič-_ J ’ krščanskosocialističnih in narod-
sindikatov, kakor tudi neorganizi- 

s.rie delavce in brezposelne. Za pomoč 
(. ''kaj oči m se je treba povezati tudi s 
^ et', obrtniki in trgovci. Komunisti 
jj raj° vstopati v sindikate in jih s svo- 

delom spreminjati v organe ra- 
,-nega boja in z uresničevanjem ak- 
J ke enotnosti pripravljati pot tudi 

>, Banizacijski enotnosti.

MANIFEST 
USTANOVNEGA 
KONGRESA KPS

O ENOTNI 
FRONTI 

DELAVSTVA
, '1otna fronta je bila zahteva ljudstva. Ustanovni kongres KPS je potrdil potrebo 

,1otne in ljudske fronte. Vloga slovenskega delavstva v družbenem in političnem 
v|jenju bi morala ustrezati njegovi vlogi v gospodarskem življenju. Z ustanovit- 
'io KPS so se slovenskim komunistom odprle nove možnosti v boju za še večjo 
leino in akcijsko enotnost proletariata

h
»esolucija IV. državne kon- 
J^nce KPJ o sindikalnem 
Sijanju___________________________

Jj^avna konferenca KPJ v celoti 
^ tovn rava Politično linijo, sklepe in de- 
^ 0St C.K glede teh vprašanj. Odo- 
m S, a‘udi opravljeno kritiko napačnih 

tacj.Sc CK od 1929 do 1931. leta (agi- 
sijJ.a Pr°ti vstopanju v reformistične 

^ liza'- .e) *n naPake posameznih orga- 
'1 in tovarišev v zadnjem času.«

ture P0gojih vojaško-fašistične dikta- 
v°luln °k prepovedi vseh legalnih re- 
H^onarnih organizacij, morajo ko- 
rah j'sP veliko bolj kot v drugih razme- 
deia koriščati vse možnosti legalnega 
Vs^’v Prvi vrsti pa v reformističnih in v 
?3Cjj Množičnih reakcionarnih organi- 

.tudi v monopolitičnih fašistič-
HjtUgtttdikafih; to delo more imeti 
v0(je n organiziranja in samostojno 

Vsalcodnevnih borb delav-
tevk razreda; za odtegovanje delav- 

I hvPliva vodij teh organizacij in 
^stor)1 * * * *KOVe reakcionarne ideologije. 
Pretv. komunistov v sindikate je pot k 

igjll ražrea^anju teh organizacij v organe 
■' djsc tte borbe in k uresničevanju ak- 

0(lvra-enotnosti delavskega razreda; za 
^ gjknie delavcev izpod vpliva vodij 

/ stičnj, anj in organiziranje komuni- 
t)fipra ‘rakcij v sindikatih s ciljem: a) 

^ (lelavcVa’ razvijanje in vodenje borb 
j ^otno? vzpostavljanje akcijske 

fril Ptotj r stl Proletariata; c) vodenje boja 
■ . 'likap^kcionarnim vodjem, ki v sin- 
,01 ?elavCeZav'rai°> lomijo in izdajajo boj 
^ aVskeoV ln ooemogočajo enotnost de- 
c|/ ^anj a razreda; d) spreminjanje teh 
val’' ”°leta Cll v organe razredne borbe 
■'■a/r Vsto^„ .riata. Vse to so nujni pogoji

>ž;xn0ntunistov v sindikate in druge 
rtQv v r v 0r8anjzacije. Vstop komuni- 
l0l,la kleri^H^8*1^116 la^'stiene °7A~

. ^^enie z njim.

i tPa kV ■ -....... v__________
lin ' jetija sindikate brez oprav-

^ ehot„h.nalog J6 7 prehod v tuji tabor
, Cnje Z n|lm-

'e/i blla der drzavna konferenca KPJ, ki je 
!0clno^em^ra 1934 v Ljubljani, je tudi 

♦ h?aterU ^ardje sindikatov razčistila 
jj3 Pot. e nejasnosti in začrtala novo
V •
,\r l ^ jih P°g0ji dela, razne metode,
|i ii‘ alni in^i^njejo reformistični, kleri- 
ipttf >Skmasistični voditelji v zavajanju 
^ “Segj P rnnožic, kakor tudi različen 

t \estav njihovih organizacij —
(•jt' .? teK . komunistom različen odnos

ra2^,^*catov, ustrezajoč konkret- 
c('1 eram posameznega mesta in
|d f! /age v izjemnih razmerah, kjer ni 
d’ v!" Prim Znosti legalnega organiziranja 

clru0r. PrePoved reformističnih in 
lokalnih delavskih organi

djem sindikatov, ki ovirajo in saboti
rajo akcijsko enotnost proletariata.« V 
nadaljevanju je imela resolucija IV. 
partijske konference še poglavja o za
htevi, naj bodo kmunisti v sindikatih na 
čelu stavkovnega gibanja in boja neza
poslenih; zahtevala je enotnost sindika
tov na razredni podlagi in poudarjala 
potrebo po organiziranju revolucio
narnega dela v sindikatih.

Enotna fronta je bila 
zahteva ljudstva

Septembra 1935 je začela partija ve
liko akcijo za ustanovitev Enotne de
lavske stranke. Septembra in oktobra 
so komunisti imeli več razgovorov š 
krščanskimi socialisti, narodnimi socia
listi in socialisti. Najbolj so se zbližali s 
krščanskimi socialisti. Do enotne de
lavske stranke pa ni prišlo.

Komunisti so pravilno razumeli, da 
so glavna baza njihovega sindikalnega 
dela sindikati URSSJ kot najmočnejša
delavska strokovna in razredna organi
zacija. Za akcijsko enotnost vsega de
lavstva pa je bilo potrebno doseči sode
lovanje še ostalih delavskih strokovnih
organizacij, predvsem krščanskosocia
lističnih, narodnosocialističnih in nev
tralnih.

Glede enotne fronte je list Slovenija
7. junija 1935 zapisal: »Ni je danes med 
Slovenci avtoritete, skupine, da bi imela 
moralno pravico odklanjati sodelova
nje vseh odkritih in poštenih Slovencev 
iz drugega tabora. Ne podcenjujmo 
ljudskega glasu! So trenutki v zgodovi
ni, ko je ljudstvo pripravljeno raztrgati 
vse tradicionalne vezi, ko odklanja vse 
vabljive obljube, vse zgolj praktici- 
stične programe in vidike, ko terja 
močnih, jasnih, preprostih gesel kot 
zgoščen izraz velikih življenjskih nuj
nosti. Enotna fronta je danes zahteva 
ljudstva, je izraz najglobljih teženj naj
boljših Slovencev; uveljavila se bo, ker 
je zgodovinska nujnost. Enotna fronta 
ni medla formula, je bojno geslo, ni 
fronta kompromisarjev, ni fronta koali
cij starih skupin, to je fronta ljudstva, 
ne posameznih voditeljev.«

Dne 8. oktobra 1935 je začel izhajati 
komunistični Delavski obzornik. List je 
neizprosno zagovarjal združitev vseh 
strokovnih delavskih central v Sloveni
ji, to je SK, JSZ in NSZ v Medstro- 
kovno federacijo dela. List je ugotavljal, 
da imajo te centrale v Sloveniji blizu 
200 podružnic s 16.000 člani, industrij
skih delavcev pa je bilo takrat okrog 
115.000 v 1340 obratih. Zato je pozival 
Delavski obzornik, naj se vsi delavci 
strokovno organizirajo.

darske organizacije delavstva, imajo danes 
popolnoma enake potrebe in naloge ne 
glede na različne politične in verske poglede. 
Izenačenje interesov ima svoj vzrok v glo
boki socialni in ekonomski krizi. A enaki in
teresi zahtevajo enotne strokovne organiza
cije! Delavstvo bo nasproti delodajalcu brez 
moči in ne bo imelo stalnega uspeha, dokler 
se ne združijo vse obstoječe strokovne orga
nizacije vseh smeri po tovarnah v enotno 
»Medstrokovno federacijo dela«, ki naj vodi 
vsa razredna in strokovna gibanja v eni to
varni, eni industriji, enem kraju, eni pokra
jini in končno v vsej državi.

Danes So delavci pri nas razbiti v glavnem 
v štiri skupine strokovnih organizacij. Te 
smeri imajo skupna pokrajinska strokovna 
vodstva s 40 strokovnimi zvezami in pri
bližno 200 podružnicami, ki imajo 16.000 
organiziranih članov. Vsaka izmed teh po
družnic je bila namenjena za privesek kake 
politične stranke, tako da je v vsakem po
djetju, v vsaki tovarni pa več strokovnih or
ganizacij, ki pripadajo raznim skupinam in 
strankam, ki si mečejo polena pod noge in 
slabe odporno silo delavstva. Ogromna ve
čina delavstva je pa medtem neorganizirana. 
V Slove ni ji imamo 1340 obratov, od teh od

pade na industrijska podjetja 556, v njih je 
zaposleno okoli 90.000 delavcev brez želez
ničarjev, rudarjev in plavžarjev, katerih šte
vilo znaša približno 30.000. V omenjenem 
številu obratov se je delavstvu posrečilo le v 
115 podjetjih uveljaviti obratno-zaupniški 
sistem.

Vsi še neorganizirani v strokovne organi
zacije! Razširimo obratno-zaupniški sistem 
še na ostale obrate!

Obratni zaupniki morajo biti neposredni 
zaščitniki delavcev v obratu, ki nadzorujejo 
točno izvajanje kolektivnih pogodb, delav
ske in socialne zaščitne zakonodaje v podjet
ju. Delovati morajo v okviru zakona o zaščiti 
delavcev, pri čemer naj se naslanjajo na 
enotnost in moč strokovnih organizacij.

Obratnozaupniški zbori morajo biti no
silci enotnosti delavstva in pomeniti eno od 
organizacijskih oblik enotne fronte v obratu.

Imamo še en sloj, ki je člen našega razre
da, za katerega se malokdo zmeni: poljski 
delavci, bajtarji, viničarji, hlapci in dekle, ki 
jih je okoli 60.000, a ne uživajo nikakih so
cialnopolitičnih zaščit in ki tudi niso stro
kovno organizirani. Tudi te je treba izenačiti 
z ostalimi delavci glede na socialnozaščitno 
zakonodajo in organizirati jih je treba v po
ljedelske strokovne organizacije.

Ena glavnih nalog je torej delo za organi
ziranje neorganiziranih, za organizacijsko 
združitev vseh obstoječih strokovnih skupin 
v Medstrokovno federacijo dela!«

List se je zelo zavzemal za enoten nastop 
vsega delavstva, organiziranega in neorgani
ziranega, na volitvah obratnih delavskih 
zaupnikov jeseni 1936.

Pravilno je skušal uveljavljati načela 
enotne fronte preko obratnih zaupnikov. 
Predlagal je, da pri volitvah v obratna zaup- 
ništva ne glede na strokovno pripadnost 
vzpostavijo v vseh industrijskih, rudarskih, 
plavžarskih, prometnih, trgovskih in drugih 
obratih enotne liste, ki naj bodo izraz volje 
vsega zaposlenega delavstva, ki zahteva eno
ten nastop.

Obratni zaupniki morajo postati odraz 
ustvarjene enotne fronte v obratu.

Mati, 1934 (France Mihelič)
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Ljudska pravica je postala 
glasilo slovenskega ljudskega 
gibanja

Idejo in prakso enotne fronte je širila tudi 
Ljudska pravica, ki je postala glasilo sloven
skega ljudskega gibanja. To gibanje ni bilo 
stranka, ampak skupnost ljudi, ki so zahte
vali demokratične pravice, izboljšanje go
spodarskega položaja, gospodarsko neodvi
snost Slovenije in njeno enakopravnost v 
vsakem oziru. Program Ljudske pravice je 
bil program, ki ga je pisal dopisnik iz katere
koli oddaljene gorske vasi, ki je nanizal 
svoje zahteve. Čim bolj se je širilo slovensko 
ljudsko gibanje, tem bolj se je širila Ljudska 
pravica. Ta časopis je začel izdajati Miško 
Kranjec 5. oktobra 1934 v Lendavi ob po
moči partije, v letu 193 5 pa je začela izhajati 
v Ljubljani in jo je izdajal Ivan Kreft, dokler 
ni bila 6. marca 1936 prepovedana.

Dne 16. maja 1936 je bil v Ljubljani usta
novljen Medkrajevni strokovni odbor za 
Ljubljano in okolico. Nastal je iz potreb po 
skupnem nastopanju vseh sindikalnih po
družnic v Ljubljani JSZ, NSZ in SK glede 
ureditve minimalnih mezd in drugih delav
skih zahtev.

Režim je 22. marca 1935 ustanovil v Beo
gradu delavsko sekcijo JRZ. Stojadinoviču 
se je zelo mudilo organizirati delavce v sta
novsko organizacijo. Ustanovljeni so bili Ju
goslovanski radnički sindikati (Jugoras). V 
Sloveniji pa je bila novembra 1935. leta 
ustanovljena Zveza združenih delavcev 
(ZZD) kot režimski delavski sindikat sloven
ske klerikalne buržoazije, ker ji je bila JSZ 
ušla iz rok in se orientirala močno na levo.

Ustanovni kongres KPS je 
potrdil potrebo po enotni 
fronti delavstva in ljudske 
fronte

Ustanovni kongres KPS 18.—•19. aprila 
1937 je ugotovil pomembnost enotne fronte 
in ljudske fronte ter potrebo po akcijski 
enotnosti vsega slovenskega delavstva. Se
kretar je v svojem referatu na kongresu 
analiziral najpomembnejše napake in slabo
sti pri tem delu, in sicer: nepravilno ocenitev 
JRZ v vladi, podcenjevanje JNS in nedo
pustnost fronte enotnosti s temi grupami, 
slabotno dejavnost delavskega razreda v 
vodstvu ljudske fronte in začasno nezmož- 

(|f|j nost, da bi dvignil akcijsko enotnost delav
skega razreda na stopnjo stalnega sodelova
nja in uresničitve popolne sindikalne enot
nosti. (SE NADALJUJE
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Ob proslavi dneva gradbincev bodo 4. junija odkrili v Renčah spo
menik renskim zidarjem in drugim primorskim gradbincem, ki so 
ga izdelali po zamisli akademskega kiparja Negovana Nemca

Ni naključje, da bo letošnja 
tradicionalna proslava dneva 
gradbincev prav v vasi Renče. To 
lepo primorsko naselje, stisnjeno 
med levim bregom Vipave in 
strmim pobočjem kraške plano
te, je dalo v svoji revolucionarni 
zgodovini že več kot 600 zidar
jev. Pred leti v Renčah ni bilo 
družine, ki ne bi imela vsaj enega 
zidarja, saj so se mladi ljudje 
množično odločali za ta poklic. 
Zato mnogi radi imenujejo 
Renče zibelko slovenskega zi
darstva.

Velik shod, ki ga pripravljajo 
slovenski gradbinci v spomin na 
revolucionarno vrenje leta 1936, 
bo v nedeljo 4. junija v središču

Renč. Ob tej priložnosti bo ve
lika proslava, slavnostni govor
nik bo Lojze Cepuš, predsednik 
RO sindikata gradbenih delav
cev Slovenije, z odkritjem obe
ležja »Primorskim gradbincem«. 
Spominsko obeležje bo odkril 
domačin Lojze Arčon, osemde
setletni spomeničar, predvojni 
komunist in zidarski delavec. 
Razumljivo se bodo proslave v 
Renčah udeležili predstavniki 
gradbenih kolektivov iz vse Slo
venije, prisostvovala pa bodo 
tudi ugledne osebnosti našega 
družbenopolitičnega življenja; 
zato bo imel shod v zidarskih 
Renčah pomembno republiško 
obeležje.

Ob tem še naslednja zanimi
vost:

Že leta 1920 so v vasi, kjer bo 
letos proslava dneva gradbin
cev, razvili delavski rdeči prapor. 
Spretno so ga očuvali med ob
dobjem fašizma, med vojno pa so 
ga zazidali v dimnik, da ga niso 
našli okupatorji. Danes visi pra
por iz Renč, po katerem so poi
menovali tudi tamkajšnji otroški 
vrtec, na častnem mestu v jugo
slovanskem muzeju revolucije v 
Beogradu. Renčani si danes pri
zadevajo, da bi si svoj prostor 
»sposodili« za dan proslave, da bi 
ga ponovno videli tisti stari zi
darji, ki so ga razvili pred osem
inpetdesetimi leti. a. UL

»Pozabljivost«?
Investicijsko in poslovno-tehnično uveljav

ljanje slovenskih podjetij v tujini se je v zadnjih 
letih močno okrepilo. S tem v zvezi se je pove
čalo tudi število zaposlenih delavcev v tujini, 
dvignilo se je število sklenjenih pogodb ter se
veda vrednost opravljenih del. Vse številke na
raščajo: leta 1975 je bilo 100 sklenjenih po
godb, delavcev v obratih v tujini pa 1790, leta 
1976 — 102 pogodbi, delavcev 2458, lani pa že 
140 pogodb in 4.414 delavcev.

Povečala pa se je tudi odgovornost sindikatov 
do teh delavcev, do ustvarjanja družbenopoli
tičnih pogojev za njihovo samoupravno organi
ziranje.

Reševanje problematike samoupravne orga
niziranosti in uresničevanja samoupravnih ter 
drugih pravic in obveznosti naših OZD v obra
tih v tujini še vedno ni zapisano in opredeljeno v 
konkretnih in razumljivih stališčih samouprav
nih splošnih aktov. Pa čeprav obstaja doku
ment, ki celovito ureja to področje, ki sploh ni 
zastarel — morda bi mu bilo potrebno le kaj do
dati. Dokument se imenuje: OSNOVE IN 
KRITERIJI ZA RAZPOREJANJE DELAV
CEV NA DELO V TUJINI V OKVIRU PO
ŠLO VNO-TEHNIČNEGA SODELOVANJA 
TER NJIHOVA SINDIKALNA IN SAMOU
PRAVNA ORGANIZIRANOST. Nekako 
pred 4 leti sta ga sprejela republiška odbora de
lavcev kovinske industrije in rudarstva ter grad
benih delavcev. Takrat je dokument postal te
melj za konkretno delovanje vseh članov sindi
kata, sindikalnih organizacij in organov, ki

imajo kakršnokoli zvezo z razporejanjem de
lavcev v naše obrate v tujini.

Odnos OZD do njihovih delavcev v tujini se 
je v zadnjih letih izboljšal, izboljšala se je tudi 
njihova samoupravna organiziranost, negatb'; 
nih pojavov je vse manj. Pa vendar, naši delave1 
v obratih v tujini so vse premalo vključeni v ce
lotno dejavnost svojih OZD in TOZD, večkra1 
so preslabo samoupravno in družbenopolitične 
organizirani.

Republiški odbori sindikatov gradbenih de
lavcev, delavcev kovinske in lesne industrije> 
energetike in odbor za mednarodno dejavno*1 
sindikatov so pred dnevi organizirali posvet 0 
sindikalni in samoupravni organiziranosti naši11 
delavcev v tujini. Posvet je bil namenjen predv
sem vabljenim predsednikom sindikalnih kon
ferenc 40 OZD, ki izvajajo večja dela v tujini’ 
med seboj naj bi izmenjali izkušnje in informa
cije s področja razvijanja samoupravnih odno
sov in položaja delavcev v tujini. Žal pa je p0' 
svet izzvenel precej forumsko, na njem je bij0 
prisotnih le sedem predstavnikov OZD, pa še 
od njih jih polovica v razpravi ni izhajala iz sta
lišča svojega sindikalnega okolja. Posvet je p°' 
kazal, da na pred leti sprejet dokument pozab
ljajo, sindikalni vodstveni kadri (ki so ga pozna; 
li) so se zamenjali, dokument je porumenel, aa 
pa se je izgubil. Morda je prišel zdaj čas, da do
kument še enkrat razmnožimo, po potrebi do
polnimo, razpošljemo osnovnim organizacija111 
sindikata, predvsem pa si prizadevamo za nj°' 
govo uveljavitev! Č&
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Direkten kontakt
— Če človek ne hodi med ljudi, jim kaj kmalu 

začne prodajati dolga čreva in sivino, de poučno 
urednik Janez Posluh novincu Pepeta.

Spet ga je prijelo, pomisli Pepe, a se dela, kot da so 
ga sama ušesa.

— Zato dobro napni ušesa, ko boš na terenu, 
fant! Ne nosi mi načelnih klobas o realizaciji tozdov, 
integracijskih premikih in premagovanju socialne 
diferenciacije, s katerimi te bodo pitali v pisarnah, 
ampak mi prinesi raje kakšno avtentično izjavo člo
veka, ki dela pri stroju. Naši bralci imajo pisarni
škega besedičenja do grla; kar naprej me sprašujejo, 
zakaj nismo bolj konkretni. Si razumel?

— Razumel, tovariš urednik!
— No, pa srečno! In ne vračaj se brez avtentične 

izjave, če hočeš, da bova prijatelja...
Naš Pepe Začetnik ni človek brez domislekov, kot 

bi kdo lahko sodil po njegovem prikimavanju ured

nikovim modrim naukom. Kruh je pač kruh in zakaj 
po nepotrebnem oporekati že prve dni službe. A teh
nika je tehnika. Zakaj bezljati s svinčnikom po be
ležnici, če je pri roki magnetofon, nadvse uporab
no orodje za zbiranje avtentičnih izjav. Torej hitro 
magnetofon na rame in veselo v avtentično bazo.

Predolgo bi se zamudil, če bi hotel podrobno opi
sati vse bariere, na katere je naletel Pepe Začetnik pri 
iskanju avtentičnega vira za direktno izjavo v mag
netofon. Zato samo na kratko: prvo poleno je proti 
njemu vrgel že vratar, ki je rekel, da tovariš novinar 
danes dopoldne ni najavljen prav pri nikomer in da 
tisti njegov »enega delavca mi dajte« ni vreden pi
škavega oreha, ker je za dajanje delavcev pristojen 
Miha Zaupnik, referent za stike z javnostjo. Če pa že 
za vsako ceno vztraja pri enem delavcu, ga lahko 
zveže z omenjenim pristojnim tovarišem.

Pepe vztraja in tako vratarju ne kaže drugega, kot 
da ves namrgoden zavrti telefonsko številko, nakar 
Pepelu veselo sporoči, da bo tovariš Zaupnik sam 
prišel reševat situacijo, » kot sem vam že jasno pove
dal, tovariš novinar«. Čez nekaj minut Pepe res 
ugleda žarečega, okretnega moža srednjih let, kako 
se poganja čez prostrano tovarniško dvorišče do 
vratarske lože in se že od daleč opravičuje: — Opro
stite, tovariš novinar, tole vratarjevo netaktnost, če 
morete! Veste, njegova prva dolžnost je varovati 
družbeno lastnino, iz česar nujno izhaja nezauplji
vost do tujih oseb, ki se ne najavijo vnaprej, najina 
dolžnost pa je javnost dela, interesi širše družbene 
skupnosti, če sem vratarja prav razumel, od kod ste. 
Tu še niste bili, to vem, zato tudi ne poznate in ne 
morete poznati našega režima. Povsem razumljivo,

tovariš... kdo? Ja, Pepe Začetnik, povsem razum
ljivo in opravičljivo! Drugače pa smo z vašim listom 
v zelo dobrih stikih, to vam lahko zagotovim, ker gre 
skozi moje roke bilanca naše ekonomske propagan
de. Če se ne motim, ste na špici vsakoletnega spi
ska... Materiale prejemate? Da vam urednik ni 
omenil »Kronike našega kolektiva«? Čudno, jako 
čudno! Kaj, če se ni spet kaj pri pošti zataknilo?! 
Morda se je res; drugače si tega ne znam razlagati. 
Nekaj časa v redu raznašajo, potem pa kot zakleto 
prihaja na mojo mizo vse pomešano: reklamne edi
cije, revije, star lokalni tisk, tedniki, tudi vaš. Sicer pa 
vas lahko sam oskrbim z vrsto novih internih mate
rialov. Brez skrbi, vse je preverjeno; mirne vesti si 
lahko izpišete vse, kar potrebujete. Vem, ni vam 
lahko: vsak začetek je težak, tudi meni ni bilo, ko 
sem bil vaših let. Vendar se človek slej ko prej ustali, 
uredi, pomiri in resno pljune v roke... Na voljo sem 
vam, kar recite, kaj želite!

— Urednik mi je naročil, naj poskrbim za list 
kakšno avtentično izjavo neposrednega proizvajal
ca...

— Avtentično izjavo? Čudno? O čem pa?
— Kaj iz življenja... Kako se živi menda, nekaj 

takšnega...
— Aha, o standardu! No, to lahko damo. O tem 

imamo posebno brošuro z marginalnimi koeficienti 
nominalne in realne rasti OD, ilustrirano s številnimi 
graftkonskimi prikazi ustreznih preteklih in bodočih 
trendov.

— Prosim?
— Skratka, to boste lahko dobili! Še kaj?
— Še, kako ne! Rad bi, da bi mi to in še kaj pove

dal delavec. Gre, skratka, za neposreden kontakt, ki 
ga je naročil urednik. Kako bi ga dobil, prosim?

— Čudno! Pa ne, da smo se vam kaj zamerili!? 
postane Miha Zaupnik iznenada zaskrbljen. Še vse
lej doslej sem bil za vas neposredni kontakt jaz! 
Zakaj je treba kar naenkrat iskati drugega!? Ne, 
najbrž gre za pomoto, drugega ne more biti. Kaj 
konkretno pa vam je še rekel urednik, preden ste 
odšli na teren?

— Da so ljudje siti pisarniške latovščine, načelne 
sivine, nekaj takšnega, če se prav spomnim...

— Aha, se mi že svita, že vem, kaj bi radi. Mirne 
vesti lahko vklopite magnetofon, brez skrbi, vse se 
bo lepo izteklo.

— A delavec? Mi ga ne boste dali?
— Zakaj le? Še midva sva se komaj sporazumela. 

Preden bi on razumel, za kaj gre, bova midva že 
zdavnaj končala. Kaj mislite, da jaz ne znam tudi po 
domače, če je treba. Nikar me ne podcenjujte, pro
sim vas! Ste vključili? Torej začniva. Snemate? 
Prav!

»Takole iz srca vam bom povedal, tovariš novi
nar: s plačo bi še kar šlo, ko cene ne bi rasle tako 
preklemansko hitro. Tako je pa s plačo kot s pre
kratko odejo: če se čez glavo pokriješ, te pa v špece
rijo zebe, ha, ha. Naša uprava naredi, kar more, a 
veliko se ne da, ker imamo še star ekonomski sistem. 
Za novo leto pa, upajmo, bo vsakemu še nekaj kap
nilo v žep, tako kot vsako leto doslej, za priboljšek.« 
Je bilo dobro, tovariš Pepe?

Pepe Začetnik ne reče nič, le kislo se smehlja in 
prikima.

Tudi vratarju gre na smeh. Še najbolj pa gre na 
smeh Mihi Zaupniku, saj gre tudi tokrat vse kot po
maslu- JANKO ŠPIČEK

NAGRADNA
KRIŽANKA

Rešitve pošljite do 7. junija 1978 na naslov: ^ 
Delavska enotnost, Ljubljana, Dalmatinova 4, s l 
pisom na ovojnici NAGRADNA KRIŽANKA št-: L 
Nagrade so: 200, 150 in 100 dinarjev.
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ŠT. 18
Vinko Jelovac, italianistka, katedra, Liam, 

alanin, sukno, rak, jidiš, Te, AP, Ka, kaos, 
marec, Keops, iniciativa, raca, biga, JK, Aka, 
polentar, Ma, Ir, Njasa, Irokezi, Enns, heretik, 
AJ, ENI, obara, EV, Likar, Rižana, institut, rja, 
ČA, Aalst, sel.

IZŽREBANI REŠEVALCI 
KRIŽANKE ŠT. 18 <3l3'L nagrada 200 din: Atanazija Ogrinc, 

varjeva 45, 61000 Ljubljana 2.
2. nagrada 150 din: Hedvika Šivic, Loka

64290 Tržič ^
3. nagrada 100 din: Martin Pravdič, Štef- 

vača 7, 69000 Murska Sobota
Nagrade bomo poslali po pošti.

Delavska enotnost, glasilo Zveze sindikatov Slovenije. Izdaja CGP 
Delo, TOZD Delavska enotnost. List je bil ustanovljen 20. novembra 
1942. leta. List urejajo: ANDREJ AGNlC, VOJKO ČERNELČ (glavni 
urednik in direktor), SONJA GAŠPERŠIČ, MILAN GOVEKAR, MAR
JAN HORVAT, DAMJAN KRIŽNIK, RAFAEL LINDIČ (tehnični ured

nik), BORIS RUGELJ, BOJAN SAMARIN (odgovorni urednik), JANEZ 
SEVER, IGO TRATNIK, ANDREJ ULAGA, POLDE VERBOVSEK (re
daktor in lektor) in JANEZ VOLJČ. Naslov uredništva in uprave: Ljub
ljana, Dalmatinova ulica 4, poštni predal 313-VI; naročninski oddelek 
in prodaja tel.: 310-033, int. 278, 322-947. Uredništvo tel.: 316-672,

323-554 in 316-695; komerciala: Ljubljana, Tavčarjeva 5, t®1.
Račun pri SDK Ljubljana, št. 50100-601-11807, devizni r;
Ijanski banki, št. 501-620-7-121100. Posamezna številka stanf,nin3 ^
letna naročnina je 250,00 din. Rokopisov ne vračamo, 
čana v gotovini. Tisk »Ljudska pravica« Ljubljana.
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